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روزنامه صبح ایران

»بسمه تعالی«
وجود شریف و مقدس سلاله پاك امام كاظم)ع( در خاك پاك ایران اسلامی، مایه 
خیر و بركت و از الطاف بزرگ الهی است و زاد روز ولادت با سعادت این سه نور تابناك 
»كه به نام دهه كرامت نام گذاری شده« دهه ای است از جنس نور و رحمت و پیام آور 

جشن و شادی كه عطر خوش رضوی و فاطمی را در این سرزمین جاری می كند. 
دهه معرفت افزایی و فرصتی ناب برای تكریم ساحت مقدس خاندان پاك و مطهر 
رسول الله)ص( و دستیابی به شناخت و معرفت كامل از سیره و سبك زندگانی اهل 
بیت)ع( به عنوان الگوهای بی بدیل و چراغ فروزان هدایت بشریت در مسیر كمال و 
سعادت است. فرخنده ایامی كه شیعیان و محبان ائمه اطهار)ع( در سراسر جهان، با 
حضور در آیین های جشن و سرور، از الطاف و كرامات بیشمار این خوان گسترده، بهره 

مند می شوند.
فاطمه  بیت حضرت  اهل  كریمه  كرامت سالروز ولادت  نورانی  فرارسیدن دهه 
معصومه)س( و روز دختر، میلاد حضرت شاهچراغ)ع( و زاد روز ولادت پرنور و سرور 
پیشوای هشتم، حضرت علی بن موسی الرضا )ع(، را به تمامی شیعیان و مسلمانان 
جهان به ویژه مردم متدین و دوستدار اهل بیت عصمت و طهارت)ع( استان قم تبریك 
و تهنیت عرض نموده و توفیق معرفت و همراهی در مكتب نجات بخش انبیاء الهی را 

از درگاه ایزد منان مسالت دارم.

پیام استاندار قم به مناسبت دهه كرامت

بهرام سرمست - استاندار قم

پیام تبریک

چرانسبت به حوادث و اتفاقات پیرامون خود بی تفاوت شده ایم؟

بازتولید بی تفاوتی در جامعه و زوال سرمایه اجتماعی

غلامعلی جعفرزاده: 

ناطق نوری ضرورتی نمی بیند كاندیدای مجلس شود

طرح قدیمی با شمایلی جدید؟

مُسکّن دولت 
برای مَسکن
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فعال اصلاح طلب و نایب رییس مجلس ششم با تاكید بر اینكه 
تنها حركت اصلاحی از صندوق رای می گذرد، گفت: تا وقتی امكان 
برگزاری و حضور در انتخابات وجود دارد اصلاح طلبی به بن بست 
نمی رود بنابراین كماكان تنها راه اصلاح طلبان حضور در صحنه 
است."بهزاد نبوی" عصر پنجشنبه در نشست "راههای برون رفت از 
وضعیت موجود" در دفتر حزب اتحاد ملت ایران اسلامی گفت: مسائل 

اقتصادی عمدتاً مرتبط با سیاست خارجی را مهم ترین چالش ...

وزیر امور خارجه ایران در پاسخ به این سوال كه مقام های دولت 
ترامپ، رئیس جمهور آمریكا از احتمال قرار دادن او در فهرست 
تحریم ها سخن گفته اند، گفت: هر كس كه من را می شناسد می داند 
كه من یا خانواده ام ملكی در خارج از ایران نداریم. من شخصاً حتی 
حساب بانكی هم در خارج از ایران ندارم. ایران كل زندگی و تنها تعهد 
من است. بنابراین، من هیچ مشكل شخصی با تحریم های احتمالی 

ندارم.محمدجواد ظریف در گفت و گو با نیویورک تایمز افزود...

بهزاد نبوی :

تنها حرکت اصلاحی از 
صندوق رای می گذرد

ظریف در واكنش به احتمال تحریم خود:

ایران کل زندگی 
و تنها تعهد من است
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عکس: محسن کرمعلی

معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر كشور گفت: : قم از توسعه زیرساختی از 
ظرفیت های مهم و مطلوب كشور محسوب می شود، وضعیت مناسب زیرساخت های روستایی 
قم باید به عنوان یک فرصت مهم به ویژه در مبحث گردشگری و ایجاد ارزش افزوده مورداستفاده 
قرار بگیرد. مهدی جمالی نژاد روز پنجشنبه در همایش روز شهرداری و دهیاری در تالار معصومیه 
فرمانداری قم افزود: دوهزار میلیارد ریال از این اوراق برای بازآفرینی بافت های فرسوده اطراف حرم 
سه شهر مذهبی مشهد، قم و شیراز اختصاص دارد. همچنین یک هزار میلیارد ریال از این اوراق 
مشاركت در رابطه با جمع آوری و مدیریت پسماند شهری استفاده خواهد شد. وی اضافه كرد: در 
بودجه سال 98 برای تكمیل پروژه های نیمه تمام روستاها و شهرهای كوچک تسهیلات ویژه ای 

پرداخت می شود.وی در ادامه بیان كرد: استفاده از ظرفیت بخش خصوصی ...

مدیر كل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم در خصوص نحوه ساماندهی میوه 
فروشان میدان نبوت، گفت: در فاز دوم طرح جمع آوری میوه فروشان و عوامل سد معبر، پس از 
شناسایی و شناسنامه دار نمودن این افراد شرایط ساماندهی بودن نسبت به جانمایی در مكانهای 
مجاز اقدام می گردد تا از هرگونه سوء استفاده و تضییع حقوق افراد پیشگیری گردد .احمد رضا 
شفیعی در خصوص اقدامات و برنامه های اجرایی در پاكسازی و ساماندهی میدان نبوت، اظهار كرد: 
یكی از مهم ترین و زیربنایی ترین مبانی برای داشتن شهری سالم و بدون تخلف آشنایی و مشاركت 
مردمی در برخورد با تخلفات شهری است كه این تخلفات مجموعه مواردی هستند كه علاوه بر 
نقض حقوق شهروندی، سلامت روان در زیبایی شهری را نیز دچار اخلال می نمایند و موجب آسیب 

رسانی و مزاحمت و سلب حقوق دیگر شهروندان و تهدید سلامت اجتماعی می شود...

معاون وزیر كشور تاكید كرد

ضرورت استفاده ازوضعیت مناسب 
زیرساخت های روستایی قم  

مدیر كل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم :

میوه فروشان میدان نبوت 
شناسنامه دار و ساماندهی می شوند
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مدیران ناکارآمد 
را تغییر می دهم 

خطیب نماز جمعه تهران با اشاره به 
این که فتنه ها به صورت امتحان سراغ 
انسان می آید، گفت: مردم و ملت ما نسبت 
به ولی فقیه و رهبرشان وفادار و ثابت قدم 

ایستاده اند و گوش به فرمان او هستند. 
آیت الله موحدی کرمانی در خطبه های  
نماز جمعه تهران با اشاره به فرا رسیدن ماه 
ذی القعده بیان کردن: ذی القعده ماه حرام و 
محترم خداست، ماهی است که اگر انسان 
گناه کند عذابی شدیدتر می بیند و اگر 
طاعتی انجام دهد آن طاعت به برکت این 

ماه ارزشمندتر است.
وی خطاب به جمعیت گفت: شما به 
اسلام و انقلاب وفادارید، چرا که متسمک 
به ولایت شده اید. قبل از انقلاب از امام 
)ره( الهام گرفتید، حین انقلاب از امام )ره( 
تبعیت داشتید و پس از آن از رهبر معظم 

تبعیت دارید.
خطیب نماز جمعه تهران با تاکید بر 
اینکه این تمسک به رهبری است که شما 

را به انقلاب وفادار کرده، افزود: آیا خیال 
می کنید حتی در زمان امام حسین )ع( 
همه با او همراه شدند؟ امام وقتی اعلام کرد 
فردا عازم هستم انسان های دانه درشت 
آمدند و او را نصیحت کردند که مصلحت 
نیست، نرو. آن ها برای امام مصلحت تعیین 

می کردند.

وی با بیان اینکه تخلف از امام و ولی 
کرد،  بدبخت  را  عباس  ابن  که  بود  امر 
خاطرنشان کرد: خدا را شکر مردم و ملت ما 
نسبت به ولی فقیه و رهبرشان وفادار و ثابت 
قدم ایستاده اند و گوش به فرمان او هستند.
غنی سازی ایران برای بمب اتم نیست

موحدی کرمانی سپس در واکنش به 

اظهارات ترامپ درباره علت منصرف شدن 
آمریکا از حمله به ایران گفت: او می گوید 
به خاطر کشته نشدن ۱۵۰ ایرانی دستور 
حمله را لغو کرده است، آقای ترامپ تو 
دستور را برای چیز دیگری لغو کردی؛ 
جنازه سربازان آمریکایی را دیدی و صرف 
پهپاد  وقتی  گفتی  با خود  نظر کردی، 
رادار گریز را می زنند با آنانی که مقابل 

چشمانشان وجود دارند چه خواهند کرد.
وی در ادامه گفت: ایران برای تأمین 
غنی  به  علمی  تحقیقات  و  برق  انرژی 
سازی ادامه خواهد داد. این غنی سازی 
برای بمب اتم نیست؛ چراکه ایران آن را 
نه مشروع می داند و نه احتیاجی به آن 
دارد. اگر به دنبال جنایات تُوی آمریکا، 
به اسرائیل بخواهد حمله کند کافی است 
این  در  بزند،  را  اسرائیل  اتمی  نیروگاه 
اتمی  بمب های  توسط  اسرائیل  صورت 
خودش چندین بار شخم زده خواهد شد، 

مراقب خود باشید.

خطیب نماز جمعه تهران:

مردم و ملت ما گوش به فرمان ولی فقیه هستند

استاندار قم: 

مخالفان دولت جایی در تیم مدیریتی استان قم ندارند
كسی با برخوردهای سلیقه ای حذف نمی شود 
مدیران ملزم به ملاقات عمومی با مردم هستند

علی شكوری راد :

اصلاح طلبان صحنه را خالی كنند
 اصولگرایان به جان هم می افتند

محمدرضا باهنر :

زمینه و فضای رأی اصولگراها در جامعه فراهم است

عربستان نفتکش ایران را پس نمی دهد 

دبیركل حزب اتحاد ملت ایران اسلامی گفت: اصولگرایان 
بیش از اصلاح طلب ها دچار چالش هستند، بنیان های 
اعتقادی آنها بر اساس فسادی كه دوران دولت نهم و دهم 
شكل گرفت دچار چالش جدی و در درون دچار تشتت 

كنند  خالی  را  صحنه  طلبان  اصلاح  امروز  اگر  هستند 
اصولگرایان به جان هم خواهند افتاد و بیش از پیش خود 
را افشا خواهند كرد.علی شكوری راد در  نشست "راههای 

برون رفت از وضعیت موجود اظهارداشت...
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شهردار قم با صدور پیامی فرا رسیدن دهه كرامت را تبریک گفت.
متن پیام ایشان به شرح ذیل است:

دهه كرامت فرصتی برای بازتبیین ظرفیت  های نهفته در فرهنگ دینی و ترویج ولایت مداری است.
طلیعه ماه ذیقعده با تولد بزرگ بانویی از جنس امامت آغاز می گردد و با تولد حضرت احمد بن موسیعلیه السلام در میانه 
این دهه تداوم یافته و میلاد هشتمین نور از موسوعه امامت مولانا علی ابن موسی الرضاعلیه آلاف التحیه و الثناء حسن 
ختام این دهه بوده و ختامه مسک را تداعی می كند و این دهه را می توان ذخیره سازی بركت در تاریخ و تمدن اسلامی 

به مقیاس نسل ها دانست.
بركت این توالی تولدها متوقف به ظرف زمانی نگردیده بلكه دامنه آن فراتر رفته و زمان و مكان در منشور این بركت 
رنگ باخته و شاهد فضایی آكنده از معنویت و معرفت و نشاط هستیم بگونه ای كه خوشه چینی از این خوان پر نعمت باید 
فرصتی برای بازتبیین ظرفیت های نهفته در فرهنگ دینی، نشر و تعمیق آموزه های اخلاقی و تربیتی و ترویج ولایت مداری 

باشد.
محبت اهل بیتعلیهم السلام در دل شیعیان و آزاد اندیشان مبتنی بر عقلانیت به ثبت جهانی رسیده و وجود اماكن 
زیارتی و بقاع متبركه علاوه بر آثار و بركات معنوی، زنجیره پیوند عاطفی دل ها و قطب نمایی وحدت بخش گردیده و نقش 

مهم و موثری در توسعه همه جانبه ملی و فراملی ایفا می كند.
در منظومه علمی و فكری اهل بیتعلیهم السلام بلندای اندیشه و انسجام بینش را شاهدیم و در آینه كلام آنان، منشور 

فهم تفسیری آیات وحی الهی موج می زند.
وجود با بركت و با عظمت حضرت فاطمه معصومهعلیها السلام تندیسی متفاوت و میراثی ارزشمند از خاندان عصمت و 
طهارت است و این عیار ناب نشان می دهد كه جنسیت و سن مانعی برای برتری و الگو بودن نیست گاه دختری كم سن 
و سال چنان افتخاری برای بزرگان علمی و دینی می شود كه زمزم علم در جوار بارگاه منورشان جوشان شده و مراجع و 

علماء با افتخار در كنار این مضجع آرام می گیرند.
بی شک تبیین زندگانی خاندان كرامت، دیوان بزرگ شعر معرفت و چراغ راهی برای ابهامات و ایهامات در عصر جدید 

خواهد شد.
اندک غوری در دردانه های الهی و روایی ما توجه به شادی و نشاط را نمایان می نماید. دهه كرامت دهه شادی اهلبیتعلیهم 
السلام است تا ما هم با آوازه ای بلند ندای -در شادی اهلبیت علیهم السلام شاد باشیم- را سر دهیم، سرود شادی بخوانیم 

و گامی در نشاط اجتماعی برداریم.
خداوند منان را شاكریم كه توفیق خدمت و همجواری این بانوی با عظمت، مسجد مقدس جمكران و سایر بقاع متبركه 

را به ما عنایت فرمود كه این لطف، عنایتی الهی و دعایی از جنس نور بوده است.
اینجانب ضمن تبریک این ایام خجسته، روز دختر را به همه دختران میهن اسلامی و جهان اسلام تبریک عرض نموده 

و الگوگیری از اخلاق و رفتار پسندیده این بزرگ بانوی جهان اسلام را برای همه مردان و زنان و نسل جدید خواستارم. 

پیام شهردار قم به مناسبت فرا رسیدن دهه كرامت

دکترسیدمرتضی سقاییان نژاد - شهردار قم

پیام تبریک

امروز آخرین مهلت ارائه الكترونیكی 
اظهارنامه مالیات بر ارزش افزوده دوره بهار1398 

از طریق سامانه www.evat.ir است.
35019-021 ستاد خبری دفتر مركزی حراست

1526مركز ارتباط مردمی 

قابل توجه مودیان محترم مالیات بر ارزش افزوده

       روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم

اطلاعیه
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رابطه تهدیدخارجی 
ومشارکت در انتخابات

مجلس دهم نسبت به مجلس قبلی ضعیف تر بود و 
گمان می کنم خود نمایندگان محترم مجلس هم این ادعا 
را قبول داشته باشند. در این مجلس، بالانس و تعادل تقریباً 

برابری بین قدرت جناح های مختلف سیاسی وجود داشت که یکی از دلایل ضعف این 
مجلس هم به همین مساله برمی گشت. از مجلس دوم به بعد، همیشه مجلس یکدست 
بود و زور یک جناح سیاسی در آن بر قدرت جناح دیگر می چربید و به نظر من این یک 
حسن و امتیاز بود. علاوه بر این تعداد نیروهای کیفی دو جناح سیاسی اصولگرا و اصلاح 
طلب در این مجلس، بسیار کم بود.اما قضاوت درباره حضور مردم در انتخابات اسفندماه از 
الان کار سختی است زیرا بسیاری از مردم در روزهای منتهی به روز رأی گیری، تصمیم 
خود را برای حضور یا عدم حضور در پای صندوق ها می گیرند. در کشور ما هم تحولات 
بسیارزیادی که در ابعاد داخلی و خارجی وجود دارد که خود این هم، پیش بینی میزان 
این حضور را دشوارتر می کند. البته خیلی از سیاسیون اظهار می کنند که حضور مردم 
پررنگ نخواهد بود و دلیل آن را هم گلایه های اقتصادی جامعه می دانند. اما نظر شخصی 
من این است که این گونه نیست و مشارکت مردم در این انتخابات کمتر از ادوار گذشته 
نخواهد بود. اگر وحدت ملی خدشه دار نشود و جریان های سیاسی و نامزدهای آنها در 
مناطق مختلف کشور، رعایت اصول اخلاقی را در تبلیغات کنند و به یکدیگر هتک حرمت 
نکنند، مشارکت در این انتخابات حتی از دوره های قبل نیز بیشتر خواهد بود. دلیل آن هم 
وجود یک تهدید جدی خارجی از آن سوی مرزهاست.البته قضاوت کردن درباره نتیجه 
این انتخابات خیلی زود است اما مردم از اصلاح طلبان و دولت و مجلس و شورای شهر 
آنها رضایت ندارند. این به معنای این نخواهد بود که مردم الزاماً به جناح اصولگرا رأی 
خواهند داد. یعنی اینکه گمان شود مردم رویگردان از اصلاح طلبان به اصولگرایان رأی 
خواهند داد، گزاره نادرستی است. جا دارد اشاره کنم که این گزاره که »ردصلاحیت های 
شورای نگهبان مؤلفه مهمی در میزان مشارکت مردم در انتخابات است« هم استدلالی 
ناصواب است. در طول سی سال گذشته شورای نگهبان عملکردی مشابه در این حوزه 

داشته و با این وجود شاهد فراز و نشیب هایی در میزان مشارکت مردم بوده ایم.

سرمایه گذار باشیم
 نه سپرده گذار

سرمایه گذاری واژه است که در لغت نزد ما ایرانیها 
شناخته شده است، اما در مفهوم صرفا به معنای دریافت 
سود سپرده بانک هاست که غالبا علاقه وافری هم به 

حساب های سپرده کوتاه مدت داریم! این نوع تفکر در ایران از زمانی آغاز شد که در 
سال ۱۲۶۶ بانک "شرق جدید" بدون داشتن هیچ مجوزی در عمارت شرق میدان 
امام )توپخانه قدیم( دایر شد. درست از همان زمان بود که این بانک انگلیسی با افتتاح 
حساب جاری و پرداخت بهره به آن آغازگر مفهومی جدید در تاریخ ایران شد.متأسفانه 
در پس این سال ها و از پی حوادث مختلف هرروز علاقه عامه مردم به بانک ها بیشتر 
از قبل شده، چراکه بدون هیچ اقدامی نسبت به پولی که در بانک نهاده بودند بهره 
دریافت می کردند. سودی که بدون زحمت به دست می آید، سودی که هیچ ریسکی 
ندارد و ... جملات اغواکننده ای است که باعث ترغیب عامه مردم به سمت سپرده گذاری 
در بانک می شود.اما نکته ای که در پس پرده نهفته اینجاست که این نگاه به تدریج از 
دوران ناصرالدین شاه تا به امروز باعث شد ایران از یک کشور تولیدکننده به یک کشور 
مصرف کننده تبدیل شود؛ چرا پول های سرگردان به جای آنکه در تولید و بازار هزینه 
شود به سمت بانک ها رفته و باعث عقب ماندگی کشور در تولیدشده است. جالب است 
بدانید که ایرانیان از ۱۲۰۰ سال قبل از میلاد مسیح با صنعت ذوب آهن آشنایی داشتند، 
و از سنگ آهن تولید می کردند؛ آن چنانکه در شاهنامه هم فردوسی به آن اشاره کرده 
است. اما درست از همان سال های آغاز به کار "بانک شرق جدید" از تولید آهن به 
واردکننده قراضه آهن تبدیل شدیم و این آغاز یک روند فرسایشی در چرخه تولید ایران 
شد.برای اینکه بتوانیم از فرهنگ سپرده گذاری به سرمایه گذاری و تولید دست یابیم باید 
ابتدا به صورت صحیح و مفهومی با کلمه سرمایه گذاری آشنا شویم، چراکه تا زمانی که از 
تفاوت سرمایه گذاری و سپرده گذاری آگاه نباشیم در مسیر سپرده گذاری مسیر را ادامه 
خواهیم داد.سرمایه گذاری به مفهوم کسب سود قطعی و ماهیانه نیست، سرمایه گذار با 
بررسی موارد مختلف و ورود به سرمایه گذاری موردنظر آغازگر راهی می شود تا در سایه 
تولید و تأمین نیاز جامعه به کسب درآمد و سود برسد و این بسیار متفاوت از سپرده گذاری 
است؛ سرمایه گذاری و ورود در روند تولید یعنی به نسبت صنعتی که بدان ورود کرد؛ 
خواب پولی را برای خود متصور شود! خواب پول برای طی کردن مراحل مختلف تولید 
که بدون شک برای کسب درآمدهای پایدار در آینده باید با وسواس و دقت نظر بیشتری 
به آن ها بپردازی تا بتوانی در سال های بعد یک درآمد پایدار برای سرمایه گذاری خود 
در چرخه تولید دست پیدا کنید.در سپرده گذاری شما تنها به یک سود بی چون وچرا و 
بدون تأخیر می اندیشید اما همیشه از سطح متوسط جامعه عقب تر خواهید بود برخلاف 
سرمایه گذاری که شاید سرمایه گذار در سال های ابتدایی آغاز فعالیت هیچ درآمدی را 
کسب نکند اما در سال های بعد صاحب درآمدی خواهد شد که بسیار بیش از سود بانکی 
است.برخی مدعی هستند سرمایه لازم را برای ورود به عرصه تولید ندارند؛ به نظر برای 
دوستانی که در خود چنین توانی را نمی بینند بهترین جایگاه بورس است، بازار بورس با 
مقیاس کوچک یا بنگاه واسطه برای ورود سرمایه گذاران به چرخه تولید و تجارت است. 
جالب است بدانید در تمام سال های گذشته بازار بورس پرسودترین بازار در ایران بوده 
است و سرمایه گذاران در این بازار با خرید سهام شرکت های تولیدی صنعتی و بازرگانی 
به اندازه دارایی خود وارد چرخه تولیدشده و از سپرده گذاران صرف به سرمایه گذارانی 
هوشمند تبدیل می شوند.برای ورود به این بازار هم باید نکات مهمی را موردنظر قرار داد 
که مهم ترین آن عبارت اند از: بررسی ارزش ذاتی شرکت ها، بررسی برنامه های اجرایی 
آینده شرکت ها، بررسی میزان فروش شرکت ها. سه اصل مهمی است که بدون شک 
باعث پیروزی در یک سرمایه گذاری هدفمند در بورس خواهد شد. که بدون شک بورس 
در مقیاس کوچک می تواند ذهن ها را آماده ورود به چرخه تولید و آغاز جایگزینی فرهنگ 

سرمایه گذاری بر سپرده گذاری خواهد بود.
* کارشناس بازار سرمایه

تحریم  انتخابات
روشی اصلاح طلبانه نیست

اسفند ماه سال جاری انتخابات یازدهمین دوره مجلس 
گروه های  و  احزاب  شود،  می  برگزار  اسلامی  شورای 
سیاسی هم از مدتی قبل مشغول آماده سازی خود برای 

حضور در این انتخابات هستند.
در این میان اصلاح طلبان نیز از این قاعده مستثنی نبوده و تدارک سازی مقدماتی 
برای حضور جدی و حداکثری در انتخابات و نحوه این حضور را مورد بحث و رایزنی دارند.

در حال حاضر مدل های مختلفی برای نحوه حضور در انتخابات مطرح است که 
تمامی آنها وابسته به نوع عملکرد شورای نگهبان است. آنچه از آن گریزی نیست این 
است که پس از اعلام نظر شورای نگهبان ما می توانیم سطح حضورمان در انتخابات را 
به بحث بگذاریم اما این دلیل نمی شود که امروز خود را برای هر حالتی آماده نکنیم. 
تصمیم شورای نگهبان در شرایط فعلی نه فقط بر حضور، عدم حضور و حتی کیفیت 
حضور اصلاح طلبان در انتخابات اثر می گذارد بلکه می تواند عامل موثری بر میزان 

مشارکت مردم نیز باشد.
ما معتقدیم اصلاح طلبی تنها از مسیر صندوق رای محقق می شود و قهر با صندوق 
رای و تحریم انتخابات هرگز نمی تواند شیوه ای صحیح برای پیشبرد اهداف مصلحانه 

باشد. اما هر حضوری ابزار و لوازمی دارد. 
امروز با گذشت بیش از سه سال از عمر مجلس دهم و عهد شکنی نمایندگانی که 
روزی تحت عنوان فهرست امید وارد مجلس شدند ما را به این جمع بندی می رساند که 
دیگر نباید از عهدشکنان حمایت کنیم. علت پنهان اما اصلی فاصله گرفتن بخشی از بدنه 
اصلاحات با این جریان، همان عهد شکنی هاست. ما امروز عملکرد فراکسیون امید را قابل 
دفاع می دانیم اما انتقادها و ضعف های خودمان را نیز می پذیریم و تلاشمان این بوده که 

همواره تصمیمات و اقداماتی داشته باشیم که در نهایت به نفع مردم باشد.
در یک فضای کارشناسی و بدون هیاهو می توانیم اقدامات موثری را لیست کنیم که 
تمامی آنها با همت اعضای فراکسیون امید انجام شده است. با این حال ما نتوانستیم آنها 
را برای مردم به خوبی تبیین کنیم. با این حال وظیفه ماست تا نقدها را بپذیریم و برای 

اصلاح عملکرد خود اهتمام جدی داشته باشیم.
از سوی دیگر امر سیاست چندان با پیش بینی میانه خوشی ندارد و نمی توان از امروز 
برای اسفندماه پیش بینی داشت اما یک جریان سیاسی باید برای هر سناریو و وضعیتی 
برنامه داشته باشد. امروز نیز گروه های فکری و سیاسی مختلف در میان اصلاح طلبان 
مشغول همین امر هستند. در نهایت پس از اعلام نظر شورای نگهبان می توان نسبت به 

سطح حضور در انتخابات و چگونگی برقراری ارتباط با مردم تصمیم گرفت. 
فراموش نکنیم اصلاح طلبان تنها گروهی سیاسی هستند که در حرف و عمل طرفدار 
مشارکت بالای مردم هستند. ما مشارکت مردم را تقویت کننده نظام می دانیم و در عمل 
هم این را ثابت کرده ایم که رای مردم را تزیینی و برای زینت مجلس نمی خواهیم و 

همان طور که امام راحل فرمودند آن را به عنوان میزان و شاخص می شناسیم.
* سخنگوی فراکسیون امید 

علی شکوری راد :

اصلاح طلبان صحنه را خالی کنند
 اصولگرایان به جان هم می افتند

دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران اسلامی گفت: اصولگرایان بیش از اصلاح طلب ها دچار 
چالش هستند، بنیان های اعتقادی آنها بر اساس فسادی که دوران دولت نهم و دهم شکل 
گرفت دچار چالش جدی و در درون دچار تشتت هستند اگر امروز اصلاح طلبان صحنه را 

خالی کنند اصولگرایان به جان هم خواهند افتاد و بیش از پیش خود را افشا خواهند کرد.
علی شکوری راد در  نشست "راههای برون رفت از وضعیت موجود اظهارداشت: پارسال 
همین موقع در نشست خانه احزاب در ایوان شمس گفتم، "چه می شود؟ " این پرسش 
واکنشی به سرخوردگی حوادث دی ماه ۹۶ بود که شوک بزرگی به جامعه و اصلاح طلبان 
وارد کرد اما امروز از لاک انفعال بیرون آمده ایم و دنبال "چه باید کرد" هستیم و این عاملیت 

مردم و کنشگران معطوف به انتخابات پیش بینی شده در قانون اساسی است.
وی افزود :ما هرگز در پی تغییر ساختاری نیستیم اگر چه احتمال این کار وجود ندارد. 
چون پایه های نظام از لحاظ اقتصادی، نظامی و رسانه ای قوی است. ما اصل نظام را قبول 

داریم. آنچه مدنظر ما است اصلاح در رویکردها و قانون مداری و حفظ حقوق شهروندان 
شکوری راد تصریح کرد :با همین قانون اساسی و حاکمیت خوب، بخش بزرگی از 
مطالبات مردم برآورده می شود و ما همچنین دنبال اصلاح در عملکردها هم هستیم.

ساختاری که بر اساس آن قانون اساسی شکل گرفته، هسته و پوسته ای دموکراتیک دارد 
که این پوسته با ۴ نوع انتخابات تعریف می شود.دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران اسلامی  
خاطرنشان کرد :چالش اصلاح طلبان این است که دنبال فربه کردن پوسته و جناح مقابل 
در پی فربه کردن هسته هستند. انتخابات آینده ما را در معرض این قرار داده است که پوسته 
کنار بگذاریم تا آن هسته عریان شود اگر چه در سه دوره قبلی انتخابات میان این دو توازن 
ایجاد کردیموی دربخش دیگری از سخنان خود گفت :اصولگرایان بیش از اصلاح طلب ها 
دچار چالش هستند، بنیان های اعتقادی آنها بر اساس فسادی که دوران دولت نهم و دهم 
شکل گرفت دچار چالش جدی و در درون دچار تشتت هستند. اگر امروز اصلاح طلبان 
صحنه را خالی کنند اصولگرایان به جان هم خواهند افتاد و بیش از پیش خود را افشا خواهند 
کرد.وی ادامه داد : مشکل ما اصلاح طلبان این است که مردم به عنوان پشتوانه و سرمایه 
اجتماعی ما دچار سرخوردگی و انفعال هستند آنها دستشان بر گوششان است و پیام های ما 
را نمی شنوند.شکوری راد بیان داشت باید پیامی متفاوت و نه تکراری و بی حاصل به مردم 
بدهیم و برای جلب اعتماد مردم و تمکین طرف مقابل به مطالبات مردم باید رویکرد تهاجمی 
داشته باشیم و نه انفعالی.وی ادامه داد:باید با مردم ارتباط قرار کنیم و اعتماد آنها را جلب 
کنیم برای اعتمادسازی باید ادبیات، نوع رابطه و کارهای اعتمادآفرین برای مردم انجام دهیم. 
بازسازی اعتماد مردم کار بسیار مشکلی است.دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران اسلامی بابیان 
اینکه نباید اسیر وضعیت موجود در جامعه شویم وقتی وضعیت موجود را تبیین می کنیم، 
همان وضعیت را تجویز هم کنیم و باید بگوییم که جامعه چگونه باشد گفت:انتخابات در نظام 
جمهوری اسلامی دارای ظرفیت هایی است که بخشی از این ظرفیت در قانون اساسی و 
بخش دیگر آن تاکید مسئولان نظام بر افزایش مشارکت است. برای بالا بردن اعتبار بین 
المللی باید انتخابات و مشارکت بالا برگزار شود.وی تاکید کرد :وظیفه احزاب این است که 
احساس مسئولیت بیشتری می کنند حزب تشکیل می دهند تا به مردم جهت بدهند. نه 
تنها ما بلکه هیچ حزبی در جهان دنباله روی مردم نیست چون با شکست در انتخابات تغییر 
مرام می دهند.وی در پایان با تاکید براینکه علی اکبر ناطق نوری و حسن روحانی را در زمره 
اصولگرایان تلقی می کنیم گفت :اصولگرایان بخشی دارند که با آنها رقابت سالم داریم. ناطق 
نوری در انتخابات سال ۷۶ وقتی رای نیاورد برای رئیس دولت اصلاحات پیام تبریک فرستاد 
و بعد از آن هم بیشترین حمایت را از وی کرد از نظر ما اصولگرای شریفی است که برای او 
احترام قائل هستیم. از حسن روحانی هم حمایت کردیم و از حمایت از وی پشیمان نیستیم 

و به رغم انتقادها هنوز هم از وی حمایت می کنیم.

مرتضی الویری: 

کاندیداهای اصلاح طلب قلع و قمع شوند
 شاید لیست ندهیم

عضو شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان می گوید: اگر به هر دلیلی مسیر حرکت 
اصلاح طلبان برای حضور موثر در انتخابات آینده بسته شود و به مقطعی برسیم که ببینیم از 
طریق صندوق رای حتی کوچک ترین قدمی نمی توانیم برای اصلاحات برداریم ممکن است 

هیچ لیستی ارائه ندهیم.
مرتضی الویری در گفت وگویی به ایده مشارکت مشروط در انتخابات گریزی زد 
اظهارداشت: تلاش جریان اصلاح طلبی در شرایط فعلی بر این است که هرگونه التهاب را 
از فضا دور کرده تا امکان حضور فعال در انتخابات فراهم شود ضمن اینکه اصلاح طلبان بر 
این باورند که تنها راه توفیق در حل مشکلات کشور و البته در چارچوب نظام صندوق رای 
است و راه دیگری جز صندوق رای نمی شناسیم بنابراین تلاش و امیدواری مان این است 
که شرایط مطلوبی داشته باشیم تا بتوانیم از طریق صندوق رای مسیر اصلاحات را پیش برده 
و مشکلات مردم را حل کنیم.عضو شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان ادامه داد: اما 
اگر به هر دلیلی مسیر حرکت اصلاح طلبان برای حضور موثر در انتخابات آینده بسته شود به 
عبارتی قلع و قمع کاندیداها شروع شود و ما به مقطعی برسیم که ببینیم از طریق صندوق 
رای حتی کوچکترین قدمی نمی توانیم برای اصلاحات برداریم به طور طبیعی سرفصل 
جدیدی باز خواهد شد که ممکن است هیچ لیستی ارایه ندهیم، علت آن هم این است 
که نمی توانیم لیستی را به جامعه معرفی کنیم که در آینده نتوانیم از آن دفاع کنیم در این 
شرایط است که بگوییم ما لیستی نخواهیم داد.وی با بیان اینکه نحوه برخورد اصلاح طلبان 
فارغ از نظرات شخصی افراد زمانی مشخص می شود که شورای نگهبان به موضوع بررسی 
صلاحیت نامزدها ورود کند، تاکید کرد: بعد از اینکه شورای نگهبان بررسی صلاحیت ها را در 
دستور کار قرار داد و لیست ها مشخص شد در آن مقطع اگر اصلاح طلبان ببینند که حضور 
آنها در انتخابات برای حل مشکلات مردم میسر است به طور طبیعی با شور و هیجان حضور 
پیدا خواهند کرد اما اگر ببینید این امید وجود ندارد سیاست دیگری را اجرایی می کنند. 
عضو شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان با بیان اینکه درتلاشیم با هماهنگی های لازم 
بیشترین تعداد نامزدهای اصلاح طلب را از فیلتر شورای نگهبان عبور بدهیم، گفت: همان 
طور که عرض کردم این اقدام در یکی از کمیته های شورای عالی اصلاحات مورد توجه قرار 
گرفته و نه تنها شورای نگهبان بلکه برخی  دیگر از مسئولان نظام هم محل رجوع ما برای 

هماهنگی بیشتر هستند.

غلامعلی جعفرزاده: 

ناطق نوری ضرورتی نمی بیند 
کاندیدای مجلس شود

سخنگوی فراکسیون مستقلان در مجلس شورای اسلامی احتمال حضور علی اکبر 
ناطق نوری در انتخابات مجلس را بعید دانست و گفت: آقای ناطق نوری شخصیتی نیست 
که به همین سادگی ها احساس تکلیف کند. او تکلیف را در سکوت  و هدایت پدرانه جریانات 
سیاسی می داند بنابراین ضرورتی نمی بیند که خودش کُت بکَنَد و نامزد انتخابات مجلس 

شورای اسلامی شود.
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی هم چنین احیای شورای هماهنگی نیروهای انقلاب 
توسط ناطق نوری را بعید دانست و گفت: امکان دارد که آقای ناطق نوری یک خانه تکانی 
انجام دهد و یک مجموعه دیگری را مدیریت کند.سخنگوی فراکسیون مستقلان در 
مجلس شورای اسلامی هم چنین درباره ائتلاف کارگزاران با علی لاریجانی گفت: اگر همه 
جریان های اصلاح طلبان، اعتدالیون، کارگزاران و جریانات همسو با آنها زیر یک پرچم قرار 
بگیرند و ائتلاف کنند، بازی برد-برد است و هیچ جریانی نمی تواند با این ائتلاف تقابل و رقابت 

کند. آقایان ناطق، خاتمی و لاریجانی توانایی جمع کردن این جریانات را کنار هم دارند.
وی گفت: اگر کارگزاران دنبال ائتلاف و هم افزایی جریان های اثرگذار مورد قبول 
حاکمیت باشد، بازی برد-برد است اما اگر بخواهند با لج بازی کودکانه روی یک مواضعی 
پافشاری کنند و بگویند »فلانی اخَ است«، وارد بازی باخت-باخت شده اند. الزاما نمی گویم 
ائتلاف آنها باید با آقای علی لاریجانی باشد بلکه می گویم باید همه طیف های این شکلی باید 
دور هم جمع شوند. جعفرزاده با اشاره به استقبال از ناطق نوری در جریان چپ بیشتر گفت: 
پایداری ها از شکل گیری این ائتلاف وحشت دارند، چون پیروزی اش قطعی است. مردم از 
جریانات چپ نبریدند. در زمان انتخابات با وجود همه تبلیغات مسموم، مردم اهم و فی الاهم 
می کنند. شاید در حوزه معیشت دچار سختی شدند اما از سختی های فرهنگی و اجتماعی 
هم زده شده اند. وقتی این دو را در دو کفه ترازو می گذارند ناتوانی های اقتصادی را نسبت به 

فشارهای سخت اجتماعی می پذیرند.

مصطفی کواکبیان مطرح کرد

 توقیف نفتکش ایرانی خصومت غیر قانونی با ایران 
مصطفی کواکبیان نماینده مجلس شورای اسلامی و رئیس گروه دوستی پارلمانی ایران 
و انگلیس در توئیتی تاکید کرد که توقیف نفتکش ایرانی خصومت غیر قانونی با ایران است. 
کواکبیان در این توئیت خود افزود: اقدام انگلستان در توقف نفتکش ایرانی در جبل الطارق 

نوعی راهزنی دریایی و خصومت غیر قانونی با ایران است.
 رئیس گروه دوستی پارلمانی ایران و انگلیس تاکید کرد: همچنین این اقدام  غیرقانونی، 
علاوه بر اینکه بی حیثیتی مجدد بریتانیا در فرمانبری از آمریکا را نشان داد پوچی ادعای 

اروپایی ها برای تداوم برجام را نیز به اثبات رساند.
شبکه تلویزیونی فرانس ۲۴ روز پنجشنبه به نقل از یک منبع اسپانیایی اعلام کرد، توقیف 
نفتکشی که از ایران حرکت کرده بود، در پی درخواست آمریکا از انگلیس در جبل الطارق 

صورت گرفته است.

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان اینکه 
دشمن با ایجاد هراس سعی داشت ملت ایران دست از 
مقاومت بردارد، گفت: ملت ایران سیاست های مرکب و 

پیچیده دشمن را متلاشی کرده اند. 
 سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی در مراسم معارفه فرمانده جدید سازمان 
بسیج مستضعفین طی سخنانی اظهار داشت: ما حتماً 
قادر نیستیم ابعاد پدیده باشکوه بسیج را توصیف کنیم ولی 

می توان بسیج را تجسم زمینی از آیات قرآن توصیف کرد.
وی با بیان اینکه بسیج مجمع مردان و زنانی است که 
پاکیزگی را دوست دارند، ادامه داد: بسیج محیط حضور 
مردان و زنانی است که جذابیت های دنیا آنها را شیفته 
خود نمی کند. بسیج مولود انقلاب اسلامی و معجزه ذهنی 
امام)ره( است که توانستند افق های عظیمی را برای دفاع 
از انقلاب اسلامی بگشایند.سردار سلامی افزود: این پدیده 
مبارک امروز تغییردهنده همه معادلات در فضای مواجهه 

نظام اسلامی با نظام سلطه است. بسیج کاملًا یک نهاد الهی 
و مقدس و تصویر فضیلت های انقلاب است.فرمانده کل سپاه 
تصریح کرد: ما می خواهیم با بسیج قله های بزرگی را فتح 
کنیم و با بسیج مستکبران را بشکنیم و ارزش های اسلام را 
جاری کنیم. می خواهیم با بسیج روح مقاومت را در جهان 
اسلام احیا کرده و معادلات را تغییر داده و مجد و عظمت 
اسلام را در عصر حاضر احیا کنیم و بر فراز سنگرهای 
کلیدی جهان بیرق های عدالت را برافرازیم.وی عنوان کرد: تا 
زمانی که انسان های بسیجی در زمین راه می روند و ملت ها 
را آزاد می کنند و تفکر بسیجی را ترویج می دهند پیشرفت 
و عزت می آفرینند.سردار سلامی با اشاره به ویژگی  های 
بسیج گفت: امروز ملت ایران در حال ساختن یک تاریخ 
پرشکوه و باعظمت است. امروز بسیج در حال تبیین موازنه 
قدرت است. شما می بینید که ملت ایران چگونه توانسته 
است سیاست های مرکب و پیچیده دشمن را متلاشی 
کند. ملت ایران در نگرش و  بینش همه بسیجی هستند 

اگرچه در بسیج ثبت نام نکرده باشند.فرمانده کل سپاه اظهار 
داشت: ملت ایران در حال شکست دادن دشمنی است که 
تلاش کرده جنگ را به قلب ها و ذهن های ملت ما بکشد 
و سعی کرده جنگ اقتصادی، سیاسی و امنیتی را علیه ما 
بر پا کند. اما ملت ایران در پرتو هدایت های رهبر حکیم در 
برابر تمام این توطئه ها ایستاده است.وی ادامه داد: نیروی به 
هم پیوسته امت و امام، جبهه شکست و نفوذناپذیری ایجاد 
کرده است. شما شکست اندیشه های دشمن را در می آن 
می بینید. می خواستند هراس از جنگ ایجاد کنند که ملت 
ایران دست از مقاومت بردارد اما امروز هراس از جنگ در 
دل آنها افتاده است و ملت ایران بی اعتنا به تمام این ارعاب ها 
ایستاد.سردار سلامی تأکید کرد: نحوه دیدار رهبر انقلاب با 
نخست وزیر ژاپن نشان دهنده قدرت ملت ایران بود. وقتی 
امت و امام به عمق می پیوندند این اتفاق رخ می دهد، این 
یعنی همان اندیشه بسیجی است که اندیشه بسیجی فرمول 

شکست دادن قدرت ها است.

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی :

اندیشه بسیجی فرمول شکست دادن قدرت ها است 

فعال اصلاح طلب و نایب رییس مجلس 
ششم با تاکید بر اینکه تنها حرکت اصلاحی 
از صندوق رای می گذرد، گفت: تا وقتی 
امکان برگزاری و حضور در انتخابات وجود 
دارد اصلاح طلبی به بن بست نمی رود 
راه اصلاح طلبان  تنها  بنابراین کماکان 

حضور در صحنه است.
"بهزاد نبوی" عصر پنجشنبه در نشست 
"راههای برون رفت از وضعیت موجود" در 
دفتر حزب اتحاد ملت ایران اسلامی گفت: 
مسائل اقتصادی عمدتاً مرتبط با سیاست 
خارجی را مهم ترین چالش کشور می 
دانم همانطور که مسائل اقتصادی فعلی با 

سیاست خارجی منطبق است.
وی افزود: پس از انقلاب، در سالهای 
ابتدایی انقلاب و دوره جنگ، بلد نبودیم 
اگر چه حالا هم بلد نیستیم. جنگ وقتی 
تمام شد بودجه کشور کسری صددرصدی 
میلیارد  بودجه کشور ۴۰۰  داشت. کل 
تومان بود. همین مقدار هزینه داشتیم و 

درآمدها ۲۰۰ میلیارد تومان بود.
نایب رئیس مجلس ششم خاطرنشان 
کرد: پس از جنگ، بازسازی آغاز شد و به 
رغم مشکلات اقتصادی، مرحوم هاشمی 
از  پس  اقتصاد  بازسازی  در  رفسنجانی 
جنگ نقش زیادی داشت. دوره خاتمی هم 
دوره تثبیت بود، وضع اقتصادی بهتر شد 
و بهترین شاخصهای کلان کشور در این 
دوره بود و سیاست های توجه به محرومان 

بیشتر شد.
نبوی با اشاره به بالا رفتن جهش وار 
قیمت نفت تا سقف ۱۲۰ تا ۱۳۰ دلار در 

اواخر دولت اصلاحات و ابتدای دولت نهم 
گفت: با این درآمدهای افسانه ای می شد 
اقتصاد کشور را زیر و رو کرد. شعار آوردن 
درآمد نفت بر سفره مردم، پرداخت یارانه 
نقدی و مسکن مهر و… موجب کاهش 
ارزش ریال شد. در این وضعیت بجای اینکه 
به یاد دادن ماهی گیری، به مردم ماهی 
داده شد اگر چه این وضعیت بهبودی در 

زندگی مردم بوجود نیاورد.
وی عنوان داشت: این سیاست در دولت 
دهم و تا آغاز تحریم های بین المللی که 
نتیجه سیاست خارجی غلطی چون کاغذ 
پاره دانستن قطعنامه ها… بود ادامه پیدا کرد 
و از سال ۹۰ با شروع تحریم ها و حتی قبل 
تر یعنی از سال ۸۴ سرمایه گذاری بزرگ و 

زیربنایی در کشور متوقف شد.
این فعال اصلاح طلب اضافه کرد: با 
امضای برجام تصور می رفت با عادی شدن 
روابط با جهان این وضعیت تغییر کند تا 

بتوانیم کمبود سرمایه داخلی را با سرمایه 
خارجی جبران کنیم اما اقدام ها و مخالفت 
های داخلی، امکان سرمایه گذاری را تا 
یکسال پس از برجام از ما گرفت و شرایطی 
ایجاد شد که دولت های خارجی که در 
روزهای اول امضای برجام مرتب به ایران 
می آمدند عملًا به نتیجه نرسیدند تا اینکه 
یکسال بعد ترامپ رئیس جمهوری آمریکا 
شد و تحریم های بدتر و گسترده تر علیه 

کشور اعمال شد.
نبوی تاکید کرد: معتقدم مهمترین 
مساله  ها  تحریم  از  پس  کشور  چالش 
معیشت مردم است این حرفها را الان نمی 
زنم وقتی در سال ۹۲ حسن روحانی به 
رئیس جمهوری انتخاب شد پس از تبریک، 
برای او نوشتم، به اقتصاد و سیاست خارجی 
بپرداز. این پیام از دفتر روحانی درز کرد 
بطوریکه یکی از روزنامه های جناح رقیب به 
نقل از من تیتر زد، نبوی خطاب به روحانی 

"ما را ول کن و آمریکا را بچسب"
کنیم  تلاش  قوا  تمام  با  باید   *
انتخابات پرشور در کشور برگزار شود

جنگ  دوران  سنگین  صنایع  وزیر 
یادآور شد: برای این موضوع که تحریم 
های  تحریم  با  آمریکا  یکجانبه  های 
بین المللی که در اثر سیاست خارجی 
خودمان، اعمال شود، احساس خطر می 
کنم. نبوی در بخش دیگری از سخنان 
خود به اصلاحات و حضور در انتخابات 
مجلس در اسفندماه اشاره کرد و گفت: 
اصلاحات به معنای تغییر وضع موجود به 
وضع مطلوب با روشهای قانونی و مسالمت 
آمیز در چارچوب یک نظام سیاسی است 
بنابراین حرکت اصلاحی پیچیده و آسیب 

پذیرتر است.
وی با بیان اینکه تنها حرکت اصلاحی 
از صندوق رای می گذرد، اظهار داشت: تا 
وقتی امکان برگزاری و حضور در انتخابات 
وجود دارد اصلاح طلبی به بن بست نمی 
رود. بنابراین کماکان تنها راه اصلاح طلبان 

حضور در صحنه است.
نبوی اظهار داشت: مخالفان اصلاحات 
پس از خرداد ۷۶ دو پاتک علیه اصلاح 
تا  اینکه سعی کردند  طلبی زدند یکی 
آنجایی که می توانند نهادهای انتخابی را 
تضعیف کنند و دیگر اینکه مردم را نسبت 

به صندوق رای مایوس کنند.
این فعال سیایی اصلاح طلب تصریح 
کرد: ما باید به جای اینکه بگوئیم انتخابات 
به بن رسیده است با تمام قوا تلاش کنیم 

انتخابات پرشور در کشور برگزار شود.

بهزاد نبوی :

تنها حرکت اصلاحی از صندوق رای می گذرد
اخبــار سرمقاله

یادداشت)1(

یادداشت)2(

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با بیان این 
که عبور ایران از ذخیره سازی اورانیوم غنی شده از سقف ۳۰۰ کیلوگرم به معنای نقض 
برجام نیست،گفت اروپایی ها باید زمان خروج آمریکا از برجام و کارشکنی های مکرر این 
کشور در قبال برجام ابراز نگرانی می کردند نه الان که جمهوری اسلامی برای حفظ این 

توافق اقدام به کاهش تعهدات خود کرده است. 
»علی نجفی خوشرودی« در خصوص کاهش تعهدات برجامی ایران گفت: کاهش 
تعهدات برجامی از جمله عبور ذخیره اورانیوم غنی شده از سقف ۳۰۰ کیلوگرم در 
چارچوب مفاد برجام است؛ طبق برجام این حق به ایران داده شده که چنانچه هر کدام 
از طرف های برجام به تعهدات خود عمل نکنند، بنابر روالی که در برجام پیش بینی شده 

طرف دیگر هم می تواند از تعهدات خود بکاهد.
وی ادامه داد: طرف های مقابل برجام باید تلاش کنند روح برجام و منافع ناشی 
از این توافق برای همه طرف ها حفظ شود و جمهوری اسلامی ایران نیز از این منافع 

برخوردار شود.
نماینده مردم بابل در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه ما از راه اندازی »اینستکس« 
استقبال می کنیم، افزود: اینستکس سازوکارهای ویژه ای است که می تواند انتفاع اقتصادی 
ایران از برجام را تضمین کند، اما این سازوکار نباید فقط یک پوسته و ظاهر باشد بلکه باید 
سازوکارهای اقتصادی و مالی را برای تسهیل تجارت و فعالیت های اقتصادی ایران خارج 

از حوزه دلار تضمین و تأمین کند.
نجفی خوشرودی تصریح کرد: ما بارها به طرف های اروپایی گفته ایم که در رابطه با 
تعهدات برجامی باید اقدامات عملی آنها را مشاهده کنیم؛ ما همچنان منتظر هستیم که 
این سازوکار در عمل نیز به توسعه فعالیت های اقتصادی و تسهیل تجارت در روابط مالی 

و بانکی ایران با کشورهای مختلف کمک کند.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی در خصوص 
اظهارات و ادعاهایی که برخی کشورها با تبلیغات و فضاسازی درباره کاهش تعهدات 
برجامی ایران را نقض برجام قلمداد می کنند، گفت: اروپایی ها و کسانی که به هر عنوانی 
نسبت به کاهش تعهدات برجامی از سوی ایران واکنش نشان می دهند، باید زمان خروج 

آمریکا از برجام و نقض این توافق از سوی کاخ سفید، موضع گیری می کردند.
وی در عین حال افزود: جمهوری اسلامی ایران بارها تاکید کرده و هشدار داده و 
حتی در عمل نیز صبورانه برخورد کرده است، اما اگر قرار باشد منافع ما تأمین نشود و 
بخواهیم به طور یکجانبه تعهدات را تقبل کنیم، این روند مورد نظر ایران نیست و نمی 

تواند پایدار باشد.
این نماینده مجلس تصریح کرد: ما طبق روالی که در برجام پیش بینی شده با نظر به 
اصول و چارچوب های حقوق بین المللی، به تصمیم به کاهش تعهدات برجامی گرفته ایم 

و این به معنای نقض برجام نیست.

دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین  گفت :زمینه و فضای رأی اصولگرایان در جامعه 
فراهم است و ما باید بتوانیم با ائتلاف خود در جریان اصولگرایی رأی مردم را در انتخابات 

مجلس شورای اسلامی در اسفندماه سال جاری به دست آوریم.
محمدرضا باهنر روز پنجشنبه در نشست فصلی دبیران واحدهای استانی و اعضای 
شورای مرکزی جامعه اسلامی مهندسین  اظهارداشت :سال ۹۸ سال انتخابات است و 
ذهن بسیاری از فعالان سیاسی به مقوله انتخابات و رقابت های انتخاباتی معطوف می شود.

باهنر افزود: سیاست راهبردی ما مثل انتخابات گذشته وحدت حداکثری است و 
باید حداکثر نیروهای اصولگرا را بتوانیم دور هم جمع کنیم.وی ادامه داد: ما متأسفانه در 

غیبت احزاب چارچوب مدار قدرتمند در هر انتخاباتی اکثر انرژی مان صرف ایجاد وحدت 
در درون خودمان می شود. اما ناچاریم روی وحدت کار کنیم چون اگر به وحدت نرسیم 
اولاً رأی مان پراکنده و مشتت می شود و ثانیاً عدم اجماع روی رأی مردم هم اثر می گذارد. 
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین با تأکید براینکه هدف ما هم وحدت صددرصدی 
است، خاطرنشان کرد: با این حال وحدت صددرصدی عملًا غیرممکن است ضمن اینکه 
وحدت ما نیز وحدت فلسفی نیست و قرار نیست هر نحله اصولگرایی از ایدئولوژی خود 
دست بردارد بلکه می توانیم در عین داشتن سلایق مختلف در جریان اصولگرایی با هم 

وحدت داشته باشیم.

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

عبور ذخیره اورانیوم از سقف ۳۰۰ کیلوگرم نقض برجام نیست 

محمدرضا باهنر :

زمینه و فضای رأی اصولگراها در جامعه فراهم است

یک عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان می گوید: جریان اصلاح طلبی، میانه ای 
با تحریم انتخابات ندارد، اما اگر مردم نخواهند به صحنه بیایند، کاری از اصلاح طلبان ساخته 
نیست. به تازگی محسن صفایی فراهانی یکی از چهره های سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو 
با خبرآنلاین، تاکتیک اصلاح طلبان برای انتخاب بین گزینه بد و بدتر را رد کرده و گفته است 
اگر واقعاً شرایط تغییر نکند، بنده خودم رای نخواهم داد. حاضر نیستم بین بد و بدتر انتخاب 
کنم. باید بتوانیم نیروی توانا و آگاه با شرایط مناسب روانه مجلس کنیم.محمود میرلوحی، 
فعال سیاسی اصلاح طلب و عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان نیز در واکنش 
به این تحلیل، به ایرناپلاس می گوید: من قرائنی از اینکه شورای عالی اصلاح طلبان بخواهد 
تصمیمی مغایر با مشارکت در انتخابات بگیرد، نمی بینم.این عضو شورای عالی سیاستگذاری 
توضیح می دهد: من تحریم انتخابات را بر جبین اصلاح طلبان نمی بینم. ما سه نوع برخوردِ 
تحریم، حضور غیرفعال و حضور فعال در برابر انتخابات داریم. ممکن است اصلاح طلبان 
رویکردی بین حضور غیرفعال و حضور فعال داشته باشند.میرلوحی همچنین معتقد است: 

جریان اصلاح طلبی، میانه ای با تحریم انتخابات ندارد، اما اگر مردم نخواهند به صحنه بیایند، 
کاری از اصلاح طلبان ساخته نیست. حتی من در بعضی از نشست های حزبی می بینم که 
نیروهای مطرح اصلاحات حضور ندارند و این بحث مطرح می شود که چه ضرورتی دارد 
که در انتخابات شرکت کنیم؟ این در حالی است که این نکته در انتخابات سال ۹۴ مطرح 
نبود و همه برای منافع ملی به میدان آمدند.این فعال سیاسی اصلاح طلب در این باره که آیا 
اصلاح طلبان در صورت پابرجا بودن نظارت استصوابی همچنان در انتخابات شرکت خواهند 
کرد، می گوید: همچنان اصل مشارکت حداکثری مردم در انتخابات، راهبرد اصلاح طلبان 
است. اما بالاخره باید بحث نظارت استصوابی بررسی شود، چراکه آنچه امروز در حال رخ 
دادن است، آثار همین نظارت استصوابی است. مانند مجلس شورای اسلامی دوره دهم که 
می توانست نیروهای برند، مطرح و نمایندگان واقعی مردم را در خود داشته باشد، اما حالا با 
ضعف هایی روبه روست؛ مجلسی که می توانست نیرومند و در مقابل چالش های بین المللی 

مقاوم باشد. 

وزیر امور خارجه ایران در پاسخ به این سوال که مقام های 
دولت ترامپ، رئیس جمهور آمریکا از احتمال قرار دادن او در 
فهرست تحریم ها سخن گفته اند، گفت: هر کس که من را 
می شناسد می داند که من یا خانواده ام ملکی در خارج از 
ایران نداریم. من شخصاً حتی حساب بانکی هم در خارج از 
ایران ندارم. ایران کل زندگی و تنها تعهد من است. بنابراین، 

من هیچ مشکل شخصی با تحریم های احتمالی ندارم.
محمدجواد ظریف در گفت و گو با نیویورک تایمز افزود: 
تنها تأثیرو احتمالاً تنها هدفِ- قرار دادن من در فهرست 
تحریم محدود کردن توانایی من برای برقراری ارتباط است 
و شک دارم که این کمکی به کسی بکند. مطمئناً این کار، 
احتمال تصمیم گیری از روی آگاهی در واشنگتن را محدود 

خواهد کرد.
ظریف در پاسخ به این سوال که آیا با توجه به اینکه 
برجام در خطر قرار گرفته بابت اعتماد به آمریکا و غرب 
احساس پشیمانی می کند گفت: معتقدم برجام بهترین 

توافق ممکن در خصوص توافق هسته ای بود و هست. 
هیچ کدام از طرف ها از همه مولفه های این توافق خرسند 
نبودند، اما در آن به همه نگرانی های عمده همه طرف ها 

پرداخته شده بود.
وی اضافه کرد: همه طرف ها با چشمان باز نسبت به 
آنچه ممکن بود و آنچه ممکن نبود بر سر این توافق مذاکره 
کردند. از هیچ چیز غفلت نکردیم. این واقعیت را پذیرفتیم 
که نمی توانیم همه اختلافات را در این توافق حل کنیم و 

موافقت کردیم که آنها را کنار بگذاریم.
ظریف تأکید کرد: این هم مهم است که خاطرنشان 
کنیم برجام بر خلاف اظهارات علنی معترضان به آن در 
همه طرف ها، بر اعتماد بنا نشد، بلکه اساس آن درک علنی 
از بی اعتمادی های دوجانبه بود. به همین دلیل است که این 

توافق تا این حد مفصل و با جزئیات است.
رئیس دستگاه دیپلماسی ایران در ادامه به بند ۳۶ برجام 
که ساز و کاری را برای حل مناقشات میان طرف ها در 

خصوص برجام تعبیه می کند، اشاره کرد و آن را شاهدی 
برای بنا شدن برجام بر اساس بی اعتمادی توصیف کرد.

وی گفت: بند ۳۶ برجام مثال روشنی است که نشان 
می دهد ما هنگام مذاکره این توافق کاملًا می دانستیم که 

نمی توانیم به تعهد غرب اعتماد کنیم.
وزیر امور خارجه ایران یادآوری کرد که ایران در حال 
حاضر با استناد به همین بند قصد دارد تعهداتش ذیل توافق 

هسته ای را به دلیل خروج آمریکا از آن کاهش دهد.
وزیر خارجه ایران در پاسخ به این سوال که آیا به اعتقاد 
او می توان توافق هسته ای را نجات داد گفت: ما تا وقتی که 
سایر طرف ها )اتحادیه اروپا، فرانسه، آلمان، انگلیس، روسیه 
و چین( به این توافق متعهد باشند آن را رعایت خواهیم 
کرد. بقا یا زوال برجام به توانایی و اراده همه طرف ها برای 
سرمایه گذاری روی این تعهد بستگی دارد. به طور خلاصه، 
یک توافق چند جانبه را نمی توان به صورت یکجانبه اجرا 

کرد.

یک عضو شورای عالی اصلاح طلبان:

جریان اصلاح طلبی با تحریم انتخابات، میانه ای ندارد

ظریف در واکنش به احتمال تحریم خود:

ایران کل زندگی و تنها تعهد من است

ناصر ایمانی

سید علی عباسی

فاطمه  سعیدی
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رباتهاباموتورمتحرکرباتمیسازند

محققان دانشگاه ام آی تی از تولید یک موتور با توان تحرک و جابجایی خبر داده اند 
که ربات ها با استفاده از آن و بدون دخالت انسان قادر به تولید ربات هایی دیگر هستند.

موتور یادشده توسط ربات ها برای تولید انواع ربات ها قابل استفاده است و مزیت 
مهم این کار کاهش هزینه های تولید، ارتقای سرعت و امکان اعمال تغییرات مختلف و 

شخصی سازی ربات هاست.
موتور یادشده تنها از پنج بخش تشکیل شده که همگی مستحکم و در عین حال 
منعطف هستند و قطعاتی الکترومغناطیسی، یک سیم پیچ و یک آهن ربا را در برمی 
گیرند. ربات ها می توانند قطعات دیگری را به این موتور ضمیمه کنند تا ربات هایی برای 

خزیدن، پریدن، چنگ زدن، هل دادن و انجام اقدامات دیگر تولید شود.
در واقع این موتور از برخی جهات مشابه با قطعات اسباب بازی لگو است که از آن برای 
تولید اسباب بازی های مختلفی استفاده می شود. ربات هایی که بدین شیوه طراحی 
شده اند، بسیار قدرتمند بوده و می توانند اجسامی را بلند کنند که بسیار سنگین تر از 
خودشان هستند. البته با اعمال تغییراتی در طراحی می توان توانمندی های ربات های 

یادشده را افزایش داد.
پژوهشگران ام آی تی تولید این موتور را گام اول برای تولید انبوه و ساده ربات های 
چندکاره توصیف کرده اند که می تواند فرایندهای تولید ربات را در جهان استانداردسازی 
و ساده کند. همچنین از این طریق می توان رباتهای کوچکی را تولید کرد که بتوانند در 

فضاهای محدود حرکت کنند.

محققان موفق به تولید آینه های خودرو با فناوری نانو شدند که در آن از نانوپوشش های 
ضد بازتاب نور استفاده شده است.

آینه ها در صنعت خودرو کمی متفاوت با دیگر آینه ها هستند و ویژگی های خاص خود 
را دارند. از جمله ویژگی های شیشه آینه های جانبی خودرو، کوژ )محدب( بودن آن است. 
این ویژگی باعث می شود بیننده، در مقایسه با زمانی که از آینه های تخت و کاو )مقعر( 

استفاده می کند، زاویه دید بیشتری داشته باشد و گستره وسیع تری را ببیند.
منسوخ شدن پوشش جیوه ای به علت معایب و مشکلات زیست محیطی و استفاده از 
ماده کروم برای تبدیل شیشه به آینه نیز از دیگر مواردی است که در صنعت تولید آینه های 
جانبی خودرو حائز اهمیت است. همچنین در آینه های جانبی خودرو پوشش دهی نه 
در پشت آینه، بلکه بر روی آن انجام می گیرد. علت این امر این است که پوشش دهی بر 
پشت آینه موجب ایجاد دوبینی برای راننده شده و احتمال بروز حادثه را افزایش می دهد. 

مواردی که اشاره شد از الزامات صنعت ساخت آینه های جانبی خودرو است اما یک 
شرکت ایرانی توانسته با تولید آینه با پوشش نانو بازتابنده کروم نانومتری استانداردهایی 

فراتر از موارد مذکور را تحقق بخشد.
بدون  و  سنتی  صورت  به  صرفاً  خودرو  آینه  داخلی  تولیدکنندگان  که  شرایطی  در 
اندازه گیری های دقیق اقدام به تولید این محصول می کنند و محصولات تولیدی آن ها 
برای آینه سمت چپ خودرو عموماً دارای R ۲۰۰۰ تا ۲۲۰۰ بوده و این امر به معنای 
انحنای کمتر شیشه و وسعت دید کمتر و بعضاً دارای موج در شیشه های تولیدی است، 
یک شرکت ایرانی توانسته با به کارگیری فناوری های روز دنیا محصولاتی با R استاندارد 

)۱۸۰۰ تا ۲۰۰۰ در دو سوم آینه و ۲۵۰ تا ۴۰۰ در یک سوم آینه( تولید کند.
همچنین آنچه این محصول را تبدیل به محصول نانویی با قابلیت های خاص کرده 
استفاده از شیوه اسپاترینگ، به عنوان یک سیستم پوشش دهی تحت خلأ، در لایه نشانی 
ماده کروم بر روی شیشه است. با استفاده از این روش، لایه نشانی با جای گذاری تک تک 
اتم های کروم صورت می گیرد و در نتیجه ضخامت لایه ایجاد شده بسیار کم خواهد بود.

در شرایطی که آینه های پوشش داده شده با جیوه ۱۰۰ درصد نور تابیده به آینه را بازتاب 
می دهند، میزان بازتاب نور در آینه های پوشش داده شده با کروم به شیوه اسپاترینگ ۲۰ 

درصد کاهش می یابد.
این در حالی است که اگر ضخامت لایه کروم افزایش یابد تمام نور تابیده شده بازتاب 
می یابد و این امر در آینه های خودرو موجب ایجاد اختلال در دید راننده در شب خواهد 
شد؛ اما لایه نازک کروم این امکان را ایجاد می کند که بخشی از نور تابیده شده به شیشه 

از آن گذر کند و فقط بخشی از آن بازتاب شود.
این محصول که مورد تأیید ستاد توسعه فناوری نانو بوده اکنون در بازار موجود است و 

تاییدیه نانو مقیاس را دریافت کرده است.

آینهنانوییخودروتولیدشد

علمیوسلامت

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت گردش روزهای شیرین شادمانه پارس با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱۵۴۵9 و شناسه ملی ۱۴۰۰7۴۵۰7۲۰ به استناد صورتجلسه مجمع 

عمومی فوق العاده مورخ ۱396/۱۲/۲۰ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : تعداد اعضای هیئت مدیره به دونفر کاهش یافت وماده ۱۱ اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید . 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )517027(

-------------------------------------
آگهی تاسیس

تاسیس شرکت با مسئولیت محدود هوشمند سازان وزین صنعت کاوه درتاریخ ۱39۸/۰3/۱۱ به شماره ثبت ۱6۴79 به شناسه ملی ۱۴۰۰۸367۴۲۸ ثبت و امضا ذیل 
دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت :فروش داخلی محصولات فعالیت های مطالعات الکترونیک ، مکانیک ، رایانه 
، و برق در صنعت خودرو خدمات تعمیرگاهی و سرویس و نگه داری محصولات در تعمیرگاه تجاری سازی و تولید محصولات نهایی فعالیت های مطالعاتی صادرات محصولات 
واردات قطعات مورد نیاز درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان قم ، بخش 
مرکزی ، شهر قم، امام خمینی ، بلوار امام خمینی ، خیابان شهیدمعیل)باسکول( ، پلاک ۰ ، طبقه همکف کدپستی 37۱۸9۱6979 سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از 
مبلغ ۱۰۰۰۰۰۰۰ ریال نقدی میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا خانم زینب غلامی به شماره ملی ۰37۰۲33۴76 دارنده ۱۰۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه آقای علی عقیقی به 
شماره ملی ۰3۸6۴۲۱۴۵۵ دارنده 9۰۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه مدیر عامل آقای علی عقیقی به شماره ملی ۰3۸6۴۲۱۴۵۵و به سمت مدیرعامل به مدت نامحدود دارندگان 
حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها ، عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری با امضاء مدیر عامل 
همراه با مهر شرکت معتبر می باشد . اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه روزنامه کثیر الانتشار فن آوران اطلاعات جهت درج آگهی های شرکت تعیین گردید. ثبت موضوع 

فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )514524(

-------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت دانش پژوهان ره پوی سلامت با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱۵۲۰7 و شناسه ملی ۱۴۰۰7۱9۱69۴ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق 
العاده مورخ ۱39۸/۰3/۲3 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی شرکت به آدرس جدید : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، دانیال نبی ، خیابان دانیال نبی 

، بلوار فردوسی ، پلاک ۰ ، طبقه همکف کد پستی37۱6۸996۵۰ تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )514521(

-------------------------------------
آگهی تاسیس

تاسیس شرکت با مسئولیت محدود پرسا پویا غرب آسیا درتاریخ ۱397/۰9/۲7 به شماره ثبت ۱6۰۸۰ به شناسه ملی ۱۴۰۰۸۰۱7۴79 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل 
گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت :واردات و صادرات کالاهای مجاز بازرگانی -شرکت در مناقصات و مزایده شرکت های 
دولتی و خصوصی- انجام خدمات پیمانکاری ابنیه - اخذ و اعطای نمایندگی- خرید و فروش اقلام مجاز پس از اخذ مجوزهای لازم درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از 
مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، قلعه کامکار ، کوچه یکم ، کوچه مطیع۲]۱[ ، پلاک 
۱۴ ، طبقه همکف کدپستی 37۱۵۱93۸9۸ سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ ۱۰۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال نقدی میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا آقای محمد رضا 
شجری به شماره ملی ۰3۸3۰3۴۸9۲ دارنده ۵۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه آقای علی رحمان مرادیان به شماره ملی ۰3۸۵93۵۲93 دارنده ۵۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال سهم 
الشرکه اعضا هیئت مدیره آقای محمد رضا شجری به شماره ملی ۰3۸3۰3۴۸9۲و به سمت مدیرعامل به مدت نامحدود و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت نامحدود آقای 
علی رحمان مرادیان به شماره ملی ۰3۸۵93۵۲93و به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق واسناد بهادار و تعهد آور از قبیل چک و سفته 
و بروات و قراردادهاو عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های اداری با امضا یکنفر از مدیران به همراه مهر شرکت معتبر می باشد اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه روزنامه 

کثیر الانتشار ۱9 دی جهت درج آگهی های شرکت تعیین گردید. ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )514509(

گرمازدگیوراههایپیشگیریازآن
گرمازدگی موقعیتی حادّ و تهدید کننده زندگی است که در این حالت سیستم تنظیم 
کننده دمای بدن ، به دلیل قرار گرفتن طولانی مدت در هوای گرم یا تولید بیش از حدّ 
گرما در بدن و یا وجود هر دو حالت ، از کار می افتد.درحالت گرمازدگی بدن نمی تواند 
گرمای اضافی خود را دفع کند، در نتیجه دمای بدن خیلی افزایش می یابد که می تواند 

اندام های اصلی را تخریب کند.
* اثرات گرمازدگی بر بدن چیست ؟

گرمازدگی خطری برای فرد ندارد و کشنده نیست، مگر اینکه در درمان گرمازدگی 
کوتاهی و سهل انگاری شود و به طور کامل و سر موقع درمان نشود. اگر بطور ناگهانی 
مکانیسم خنک کننده بدن از کار بیفتد، دمای مرکزی بدن آنچنان افزایش می یابد که 

می تواند در کمتر از نیم ساعت منجر به مرگ فرد شود.
بعضی افراد چند هفته بعد از گرمازدگی  فوت می کنند که به دلیل نارسایی کلیه  یا 
قلب  است.بیش از ۱۰ درصد افرادی که دچار این حالت می شوند، فوت می کنند. 

گرمازدگی باعث از کار افتادن و خرابی دائمی بعضی اندام ها مثل کبد  می شود.
* برای جلوگیری از بروز گرمازدگی به توصیه های زیر عمل کنید :

 ۱- برای جلوگیری از گرمازدگی وقتی که برای مدت طولانی در معرض تابش آفتاب 
یا در یک محیط گرم هستید و همچنین قبل و بعد و در طی ورزش، آب زیادی بنوشید.
قبل از اینکه کاملًا احساس تشنگی کنید، آب  بنوشید )یعنی منتظر نباشید تا احساس 
تشنگی کنید و سپس آب بنوشید( و هنگام نوشیدن آب  بیشتر از آن حدّی که فکر می 

کنید نیاز به آب دارید، آب و مایعات  بنوشید، مخصوصاً وقتی که خیلی عرق کرده اید.
 ۲- برای جلوگیری از گرمازدگی موقعی از روز را که هوا خیلی گرم است )مثل سر ظهر 

و بعد از ظهر( در منزل یا یک جای خنک استراحت کنید و بیرون نیایید. 
3-قبل از فعالیت زیاد و ایستادن در معرض آفتاب، سعی کنید به هوای گرم تابستان 
عادت کنید.سیستم تنظیم دمای بدن شما هنگامی که به گرما عادت کرده باشد، بهتر 

عمل خود را انجام خواهد داد.
۴- برای جلوگیری از گرمازدگی ،اگر یک دونده ی استقامتی  یا یک دوچرخه سوار 
هستید و می دانید که مسابقات  شما در شرایط آب و هوایی گرم برگزار خواهد شد، 
بایستی قبل از شروع مسابقه، خود را با این شرایط وفق دهید ) یعنی در هوای گرم، 
تمرین کنید (. این عمل باعث می شود بدنتان به گرما عادت کند.مواقع انجام تمرین به 
مقدار کافی آب و مایعات بنوشید.اگر اولین بار است که به شرایط آب و هوایی جدید رفته 

اید، تمرینات خیلی سنگین و سخت را انجام ندهید.
 ۵- کمتر جلوی نور خورشید بایستید.

6- وقتی جلوی آفتاب کار می کنید، روی سرتان کلاه بگذارید که بهتر است لبه دار 
باشد تا روی صورتتان سایه ایجاد کند . سر شما نسبت به گرما حساس است. 

7- برای پیشگیری از گرما زدگی در هوای گرم لباس های گشاد ، نازک و رنگ روشن 
بپوشید. لباس کتان از همه بهتر است ، زیرا باعث می شود هوا به راحتی از آن عبور کند 

و عرق شما خشک شود.
۸- در هوای گرم پنجره ها را باز کنید یا از یک سیستم خنک کننده مثل پنکه، کولر 

و فن استفاده کنید.
9- سعی کنید وعده های غذایی تان را سبک و به مقدار کم میل کنید. 

۱۰- برای جلوگیری از گرمازدگی در آب و هوای گرم یا مرطوب فعالیت شدیدی انجام 
ندهید به خصوص اگر به این آب و هوا عادت ندارید.

 ۱۱- اگر در هوای گرم ورزش می کنید،برای جلوگیری از گرمازدگی به ترتیب زیر آن را 
انجام دهید تا بدن شما به این آب و هوا عادت کند :

ابتدا تمرینات کوتاه مدتی انجام دهید و به تدریج و در طی دو هفته مدت آن را افزایش 
دهید. سعی کنید تمرینات شدید را صبح زود که هوا خنک است یا هنگام عصر انجام 

دهید.
هر نیم ساعت یک بار ، به مدت ۵ تا ۱۰ دقیقه در سایه استراحت کنید و اگر احساس 

خستگی کردید، سرعت ورزش خود را کاهش دهید.
 ۱۲- در صورتیکه دارو مصرف می کنید، از پزشک خود سئوال کنید که آیا این دارو با 
تنظیم دمای بدن شما تداخل می کند یا خیر؟ اگر داروی مصرفی شما در تنظیم دمای 
بدنتان مداخله می کرد، باید فعالیت بدنی تان را در هوای گرم کاهش دهید و به مقدار 

کافی آب و مایعات بنوشید. 
۱3- باید از علائم خطر گرمازدگی آگاه باشید تا هنگام بروز این علائم ، اقدامات لازم را 
انجام دهید. به خاطر داشته باشید که این علائم می توانند به تدریج و در طی چند روز 

یا اینکه بطور ناگهانی بعد از یک فعالیت شدید بروز کنند.
 ۱۴- ادم ) آماس ( ناشی از گرما و عرق سوز شدن نشان می دهند که بدن شما تحت 
استرس ناشی از گرماست.در حالت ادم ناشی از گرما،رگ های خونی بدن گشاد شده 
و باعث می شوند مایعات زیر پوست بدن جمع شوند که در این صورت دست ها و پاها 
متورم می شوند. ممکن است ابتدا با احساس تنگ شدن انگشتر یا کفش ها متوجه 
این تورم شوید. در حالت عرق سوز، منافذ خروج عرق بسته می شوند و شما احساس 
خارش می کنید که معمولًا زیر لباس است. اگر لباس شما خیلی کلفت و گرم باشد 

ممکن است این حالت رخ دهد.
ادم و عرق سوز شدن خطرناک و مضر نیستند ، ولی نشان می دهند که باید برای 

پیشگیری از عوارض جدی گرمازدگی ، دمای بدنتان را کاهش دهید.
* چه موقع به پزشک مراجعه کنیم؟

بروز گرمازدگی  یک فوریت پزشکی است. اگر شما یا هر فرد دیگری علائم زیر را که 
مرتبط با گرمای هواست، از خود نشان دهد، فوراً باید به پزشک مراجعه کند:

- احساس سرگیجه - خستگی بیش از حدّ - آشفتگی - درد شدید عضلات - تب یا 
تهوع - تشنج یا بیهوش شدن

چراقلیانازسیگارمضرتراست؟
دخانیات عامل اصلی بروز ۵۲ بیماری، ۲۴ نوع سرطان و ۱۲ درصد بیماری های 
غیرواگیر است و دود تحمیلی آن می تواند منجر به آسم، عفونت گوش میانی و عفونت 

ریه شود.
دود ناشی از استعمال محصولات دخانی حاوی بیش از 7۰۰۰ نوع ماده شیمیایی 
است که بیش از 7۰ ماده آن سمی و سرطان زا هستند. باید توجه کرد که دخانیات عامل 
اصلی بروز ۵۲ بیماری، ۲۴ نوع سرطان و ۱۲ درصد بیماری های غیر واگیر است.  توجه 
به رعایت حقوق افراد غیرسیگاری خصوصاً کودکان، زنان و بیماران امری است که امروزه 
در دنیا بخشی از حقوق شهروندان محسوب می شود و بر همین اساس طبق ماده هفت 
آیین نامه قانون جامع کنترل و مبارزه ملی با دخانیات به منظور حفظ سلامت عموم به 
ویژه محافظت در مقابل استنشاق تحمیلی دود سیگار، استعمال مواد دخانی در اماکن 

عمومی ممنوع است.
سیگاری تحمیلی کیست؟ 

باید توجه کرد که هر کسی که دود تحمیلی مواد دخانی، یعنی دود ناشی از سوختن 
ته سیگار، قلیان و دود حاصل از بازدم مصرف کننده این مواد را  استنشاق کند یا به 
عبارت دیگر هر فرد غیرسیگاری که به صورت غیر داوطلبانه در معرض دود سیگار قرار 

گیرد، سیگاری تحمیلی نامیده می شود.
انواع دود سیگار

دود سیگار اولیه: بخشی از دود است که از درون سیگار و توتون عبور می کند و سپس 
وارد دهان و ریه فرد سیگاری شده و موجب بروز بیماری در فرد سیگاری می شود.

دود ثانویه: دودی که مستقیماً از نوک روشن و مشتعل سیگار به وجود آمده و همچنین 
دود حاصل از بازدم فرد سیگاری که از ریه فرد سیگاری خارج و وارد محیط می شود و 

توسط اطرافیان فرد سیگاری استنشاق می شود، است که زیان بارتر از دود اولیه است.
دود ثالثیه: ذرات و سموم دود سیگار در هوا منتشر شده و روی اشیاء، لباس و موی فرد 
سیگاری می نشیند. حال اگر کودک در تماس با این اشیا باشد یا در آغوش فرد سیگاری 

قرار گیرد، آلاینده ها وارد بدن کودک می شود.
دود سیگار مضر تر است یا قلیان؟ 

بسیاری از مردم بر این باورند که استعمال قلیان خطر کمتری نسبت به سیگار دارد. 
در حالی که قلیان نه تنها به اندازه سیگار اعتیاد آور است، بلکه به دلیل شیوع استفاده 
از آن بسیار مضرتر از سیگار است. با کشیدن قلیان افراد در هر دم و بازدم دود زیادتری را 
با نفس های عمیق تر نسبت به سیگار فرو می دهند و این روند ممکن است تا یک ساعت 
به طول انجامد. همچنین استفاده مشترک از لوله های قلیان و افزودن اسانس های 
معطر و میوه ای،  بیماری های عفونی مانند تبخال، سل، هپاتیت، حساسیت و آلرژی را 
ایجاد می کند. باید توجه کرد که هر نخ سیگار برابر با  ۱۲ پک است و هر پکِ سیگار 3۰ 
میلی لیتر دود وارد ریه می کند.  همچنین در هر بار مصرف قلیان و با هر پک قلیان ۴۰۰ 
میلی لیتر دود وارد ریه می شود. یکبار مصرف قلیان مساوی با مصرف ۱۰۰ نخ سیگار 
است. بنابر اعلام جمعیت مبارزه با استعمال دخانیات، باید بدانیم که دود تحمیلی 
مواد دخانی بر زنان باردار نیز اثرات سوء دارد که شامل زایمان زودرس و سقط جنین 
خواهد بود. همچنین این دود بر روی جنین نیز آثاری چون وزن کم نوزاد هنگام تولد، 
اختلال در رشد ریه جنین، سندروم مرگ ناگهانی نوزاد، تشنج ناشی از تب،  کاهش 
ضریب هوشی کودک، اختلالات رفتاری و سایر حساسیت ها را به دنبال دارد.  آثار سیگار 
کشیدن والدین بر کودکان نیز می تواند به بیماری هایی چون آسم، عفونت گوش میانی، 
عفونت ریه، افزایش احتمال سیگاری شدن در سنین نوجوانی و جوانی و ... منجر شود.

آمار مرگ ومیر زودرس در کشور در حال افزایش  در حالی 
یک  با  است  معتقد  عروق  و  قلب  متخصص  یک  که  است 
برنامه ریزی و کمک  نهادهای قانونگذاری و همچنین آموزش 

مردم، می توان این آمار را به راحتی کاهش داد. 
وزارت بهداشت می گوید آمار مرگ و میر زودرس در کشور 
نگران کننده است. بر اساس آمار پارسال ۸۵ هزار مرگ ومیر 
در افراد زیر ۵۰ سال اتفاق افتاده است که این رقم دو درصد 
کل آمار و مرگ ومیر را شامل می شود. رضا ملک زاده معاون 
تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی 
در حالی این اتفاق را یک فاجعه خوانده است که به اعتقاد 
می رود.  بین  از  خانواده  ستون  مادری،  و  پدر  هر  مرگ  با  او 
بیماری هایی که منجر به مرگ و میر زودرس می شوند عمدتاً 
غیرواگیردار هستند و به گفته کارشناسان در 7۰ درصد موراد 

قابل پیشگیری هستند.
*عوامل بالا رفتن آمار مرگ ومیر زودرس

اکبر نیک پژوه متخصص قلب و عروق در گفت وگو با ایرناپلاس 
درباره عوامل مؤثر در ابتلاء به بیماری منجر به مرگ در سنین 
پایین می گوید: »نخستین موضوعی که باعث می شود آمار 
مرگ و میر زودرس بالا برود افزایش میزان جمعیت است. تا 
چند سال پیش کشور ما جمعیت جوانی داشت و این جوانان 
در حال حاضر به سنین میانسالی نزدیک شده اند و همین 
میر  و  مرگ  میزان  جمعیت  نسبت  به  که  است  شده  باعث 

زودرس افزایش پیدا کند.«
صنعتی  می کند  اشاره  آن  به  نیک پژوه  که  عاملی  دومین 
امروز است که شاید عامل اصلی در متفاوت  شدن جوامع 
شدن سبک زندگی افراد نسبت به دهه های گذشته باشد. او 
می گوید: در حال حاضر جمعیت شهری بیشتر شده و این 
به معنی این است که تعداد افرادی که در معرض استرس، 

فشارهای عصبی و آلودگی هوا هستند بیشتر شده است.
امروز  همین  که  حالیست  در  نیک پژوه  صحبت های 
)سه شنبه( پیروز حناچی شهردار تهران اعلام کرد که فقط در 
سال 9۴ بیش از ۴ هزار و ۵۰۰ نفر در تهران به دلیل آلودگی 

هوا دچار ایست قلبی شده اند.
سبک تغذیه افراد در جوامع امروز هم در این موضوع دخیل 
است. به گفته نیک پژوه این روزها مردم ما بیشتر فست فود و 

غذای ناسالم و کنسرو شده می خورند، همین باعث شده تا 
میزان چاقی در بین افراد میانسال و جوان بالاتر رود. در این 
میان در حال حاضر دسترسی به مواد غذایی بیشتر شده، 
تحرک بدنی کمتر شده و همین در کنار استفاده از غذاهای 
ناسالم درصد افراد چاق در کشور را بالا برده است. همانطور که 
می دانید در ادامه چاقی بیماری هایی مثل افزایش قند خون 
و فشار خون بالا هم قرار دارد و می تواند باعث سکته در افراد 

شود.
*مرگ زودرس در کشورهای دیگر هم وجود داشته است
نیک پژوه تاکید می کند: بنابراین عوامل مختلفی می توانند 
در این زمینه منشأ اثر باشند از عوامل جمعیتی گرفته تا عوامل 
محیطی و حتی نوع رفتار خود مردم. البته به اعتقاد او در حال 
حاضر میزان تشخیص بیماری ها توسط پزشکان هم نسبت به 
دهه های گذشته بیشتر شده و همین باعث می شود تا میزان 

آمار رسمی چنین مرگ و میرهایی بالاتر برود.
یافته  توسعه  کشورهای  جمله  از  کشورها  سایر  می گوید:  او 

مطمئناً از این مرحله عبور کرده اند. چرا که تا چند سال پیش دائماً 
این نگرانی از سوی این کشورها اعلام می شد که بیماری های 
قلبی و عروقی و چاقی آمار بالایی در این کشورها دارد که آنها با 

برنامه ریزی توانستند شیب صعودی آن را کنترل کنند.
*راه های جلوگیری از مرگ ومیر زودرس چیست؟

اما مهترین سوالی که در این باره وجود دارد این است که 
چطور می تواند آمار مربوط به مرگ ومیر زودرس که هزینه های 
اقتصادی و اجتماعی برای کشور دارد را کاهش داد. قطعاً 
علاوه بر دولت و نهادهای متولی مردم هم باید نسبت به این 

موضوع حساس بوده و آموزش های لازم را ببینند.
نیک پژوه در این باره می افزاید: قطعاً سیاستگذار این حوزه 
وزارت بهداشت است ولی این کاری نیست که فقط وزارت 
بهداشت بتواند از پس آن بربیاید. البته این وزارتخانه در ابتدا 
باید بررسی کند که این آمار واقعی هست یا نه. ثانیاً اگر آمار 
واقعی است و این درصد بالا رفته، علت یابی را در دستورکار 
خود قرار داده و همه موارد را بررسی کنند. بعد از آنکه عوامل 

مشخص شد، وزارت بهداشت به عنوان سیاستگذار سلامت 
می تواند توسط مجلس قوانینی را تصویب کند که به پیشگیری 

ابتدایی منجر شود.
کلی  سیاست گذاری های  به  مربوط  ابتدایی  پیشگیری 
مثلًا  تا  آید  وجود  به  قوانینی  که  معنی  این  به  می شود. 
رعایت  را  استانداردهای لازم  مواد غذایی  تولید  کارخانه های 
کنند. کارخانه روغن های نباتی ملزم به تولید روغن با ترانس 
پایین شوند یا کنسروها با نمک و مواد نگهداری کم خطر تولید 
شوند. به گفته نیک پژوه در مورد دیگر وزارت بهداشت می تواند 
به کمک مجلس مالیات بر خرده فروشی سیگار را تصویب کند 
تا دسترسی به سیگار گران تر و محدودتر شود. مثال دیگر است 
که مجلس با تصویب قوانین با منشا آلودگی هوا مبارزه کند، 
اجازه تردد خودروهای آلوده کننده را ندهد، سن معاینه فنی را 
کاهش دهد و برای خودروهایی که آلودگی کمتر ایجاد می کند 
سیاست های تشویقی اتخاذ کند. به همه این موارد »پیشگیری 
ابتدایی« گفته می شود که باعث می شود خود به خود مردم به 
مواد غذایی سالم ، هوای پاک و مانند آن دسترسی داشته باشند.

*سطوح پیشگیری کدامند؟
نیک پژوه معتقد است بخش اعظم پیشگیری به خود فرد 
برمی گردد. به گفته او در پیشگیری اولیه این خود فرد است 
که هنگام خرید از سوپرمارکت روغن با ترانس چرب پایین را 
انتخاب می کند یا ورزش را در برنامه روزانه و هفتگی خود قرار 
داده است و سیگار یا قلیان کشیدن را ترک می کند. در سطح 
انجام می دهد  نظر غربالگری  مورد  فرد  ثانویه  یا سطح  دوم 
و همین باعث می شود اگر علائم بیماری در او باشد زودتر 
تشخیص داده شود تا به مرحله مرگ و میر زودرس نرسد. در 
پیشگیری سطح سوم فردی که دچار بیماری یا سکته قلبی 
شده است، بازتوانی و فیزیوتراپی می شود یا در کلاس های 
آموزشی شرکت می کند تا این اتفاق برای او تکرار نشود. سطح 
چهارم پیشگیری هم وجود دارد که در آن توصیه شده است که 

اقدامات غیرضروری پزشکی انجام نشود.«
در  زودرس  و  ناگهانی  مرگ ومیرهای  از  جلوگیری  بنابراین 
این  از  انجام هر کدام  و  پایین قابل پیشگیری است  سنین 
مراحل در زمان مناسب می توان شیب صعودی آن را مدیریت 

کرد.

مرگ زودرس در کمین ایرانی ها

چطور در میانسالی نمیریم 

تحرک زیاد می تواند هر شاخص قلب سالم را بهبود بخشیده و خطر بیماری را کاهش 
دهد. بر همین اساس است که اغلب از افراد خواسته می شود روزانه ۱۰ هزار گام یا تقریبا 

پنج مایل پیاده روی کنند. 
آگاهی از چند معیار کلیدی می تواند تصویری نسبتا دقیق از آمادگی قلبی فعلی شما 
ارائه کند و انگیزه لازم برای حفظ اعداد سالم مرتبط با قلب و بهبود آنهایی که در محدوده 

سالم قرار ندارند، فراهم کند. شما می توانید این را بازی اعداد سالم بنامید.
به خاطر داشته باشید تمامی این اعداد در مقیاسی مداوم قرار دارند. این که گفته شود 
شما فشار خون بالا یا پایین دارید، کافی نیست و پزشک شما میزان بالا و پایین بودن را 

بررسی می کند.
در ادامه با پنج عدد کلیدی مرتبط با سلامت قلب بیشتر آشنا می شویم.

*روزانه چند گام بر می دارید؟  
تحرک زیاد می تواند هر شاخص قلب سالم را بهبود بخشیده و خطر بیماری را کاهش 
دهد. بر همین اساس است که اغلب از افراد خواسته می شود روزانه ۱۰ هزار گام یا تقریبا 
پنج مایل پیاده روی کنند. یک قاعده دیگر انجام ورزش به میزان ۱۵۰ دقیقه در هفته 

است. فعال بوند از نظر بدنی بی تردید بهتر از عدم فعالیت و کم تحرکی است.
*فشار خون شما چقدر است؟ 

فشار خون بالا یا پرفشاری خون به طور معمول هیچ علامت و نشانه ای ندارد. این 
شرایط تنها از طریق اندازه گیری قابل تشخیص است.  خوانش فشار خون ۱۲۰ روی ۸۰ 
وضعیت مطلوب محسوب می شود. محدوده فشار خون ۱3۰ تا ۱39 روی ۸۰ تا ۸9 به 
عنوان فشار خون مرحله ۱ شناخته می شود. خوانش فشار خون ۱۴۰ روی 9۰ یا بیشتر 
نیز به عنوان فشار خون مرحله ۲ شناخته می شود. خوانش های بیشتر از حد مطلوب به 
معنای آن است که سرخرگ ها واکنش خوب و درستی به نیروی وارده از خون به دیواره 
سرخرگ ها )فشار خون( ارائه نمی کنند که به طور مستقیم خطر حمله قلبی یا سکته 

مغزی را افزایش می دهد.
*کلسترول غیر HDL شما چقدر است؟  

این شامل خوانش کلسترول کلی شما منهای کلسترول HDL می شود که یک شاخص 
اندازه گیری چربی های موجود در خون که می توانند سرخرگ های منتهی به قلب را 
تنگ یا مسدود سازند، محسوب می شود. هرچه این شاخص کمتر باشد، بهتر است. 
اعداد کمتر از ۱3۰ میلی گرم در دسی لیتر مطلوب هستند یا اگر در معرض خطر زیاد 
بیماری قلبی قرار دارید، باید اعداد کمتر از 7۰ تا ۱۰۰ میلی گرم در دسی لیتر را هدف 

گذاری کنید.
*قند خون شما چقدر است؟ 

قند خون بالا خطر ابتلا به دیابت را افزایش می دهد که این بیماری می تواند به سرخرگ 
ها آسیب وارد کند. در واقع، دیابت های نوع ۱ و نوع ۲ در میان مضرترین عوامل خطرآفرین 

برای بیماری قلبی عروقی قرار دارند.
*چند ساعت می خوابید؟ 

اگرچه پاسخی یکسان برای همه وجود ندارد، اما خواب کافی به کاهش خطر بیماری 
قلبی کمک می کند. بیشتر افراد به شش تا هشت ساعت خواب شبانه نیاز دارند.

*به اعداد توجه داشته باشید 
برای آگاهی و پیگیری اعداد مرتبط با سلامت قلب خود می توانید از ردیاب های تناسب 
اندام استفاده کنید. با بررسی روزانه اعداد توسط کاربر، این دستگاه ها می توانند عادات 
شما را تغییر دهند. از ردیاب های تناسب اندام می توانید برای نظارت بر میزان پیاده روی 
خود استفاده کنید و اگر با اهداف سلامت شما سازگاری ندارد، تغییراتی برای بازگشت به 
مسیر درست ایجاد کنید. به عنوان مثال، به جای آسانسور از پله استفاده کنید یا خودرو 
خود را دورتر از محل کار پارک کرده و باقی راه را پیاده بروید. اگر این اقدامات برای افزایش 
فعالیت بدنی شما کفایت نمی کنند، انجام یک ورزش یا تمرین در باشگاه پس از اتمام 
ساعات کاری را برنامه ریزی کنید. به اعداد مرتبط با سلامت و آمادگی قلب خود توجه 

داشته باشید و اقدامات لازم را در راستای بهبود آنها انجام دهید.

قلبو5عددمرتبطباآن!
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اجتماعی

های  آسیب  اجتماعی  معضل  یک  عنوان  به  طلاق   
زیادی به همراه دارد؛ مطابق با جدیدترین آمار منتشر 
شده از سوی سازمان ثبت احوال کشور، سال ۹۶ رکورددار 
ثبت طلاق در ایران بوده که این امر از منظر اجتماعی 

جای تامل دارد.
به گزارش گروه تحلیل، تفسیر و پژوهش های خبری 
در  ناپسند  امری  طلاق  پدیده  پیش،  چندی  تا  ایرنا، 
جامعه ایرانی بوده و ازدواج و تشکیل خانواده مسلماً دوام 
بیشتری نسبت به دوران کنونی داشت. گرچه قبح این امر 
با توجه به نفوذ سنت ها در جامعه ایرانی تا حدود زیادی 
پابرجاست، اما این موضوع در کلان شهرها بنابر دلایل 
مختلف تا حدودی رواج پیدا کرده است. مطابق با آمار 
منتشر شده از سوی سازمان ثبت احوال کشور، در سال 
۹۶ از هر سه ازدواج تقریباً یک مورد آن به طلاق ختم 
شده است. اگرچه در بررسی های انجام شده در حوزه 
طلاق عوامل متعددی موثرند، اما نکته قابل توجه در این 
امر پذیرفته شدن این مطلب از سوی جامعه به عنوان یک 

راهکار جهت بقا و دوام است.
*نقصان در نظام فرهنگی، تضعیف زبان میانجی

اجزایی  دارای  جامعه  هر  کارکردی  رویکرد  با  مطابق 
است که برای دوام آن کارکرد دارند. بر این اساس جامعه 
برای دوام خود نیازمند انطباق )با محیط و سایر اجزا از 
)دستیابی  هدف  به  دستیابی  ارگانیسم(،  نظام  طریق 
شخصیتی(،  نظام  از  استعانت  با  اصلی  هدف های  به 
یکپارچگی )در برقراری روابط متقابل اجزای سازنده با 
و  )نگهداری  الگو  نگهداشت  و  اجتماعی(  نظام  کمک 
تجدید انگیزش های افراد و الگوهای فرهنگی از طریق 

نظام فرهنگی( است.
بنابر نظر پارسونز این نظام های چهارگانه به نوعی ارتباط 
نظام  از  نظام ها  به گونه ای که  یکدیگر داشته  با  متقابل 
ارگانیسم به شخصیتی، اجتماعی و فرهنگی به ترتیب 
از نظام فرهنگی  و برعکس  تأمین کرده  را  نیاز یکدیگر 
را  یکدیگر  نیز  ارگانیسمی  و  شخصیتی  اجتماعی،  به 
تقویت می کنند. بر این اساس زمانی که یک نظام نتواند 
)تکلیف  دیگر عمل کند  نظام های  با  به گونه ای سازگار 
کارکردی چهارم(، پشتیبانی سایر نظام ها را نداشته باشد، 
نیاز کنشگران را به اندازه کافی برآورده نکند، مشارکت 
کافی اعضایش را نداشته باشد، در نظارت بر رفتارهای 
بالقوه مخرب اعضا دچار نقصان باشد و در نهایت زبان گویا 
و ارتباط منطقی با سایر اجزای خود نداشته باشد )تکلیف 
سوم(، لاجرم در جهت دستیابی به اهداف خود )تکلیف 
کارکردی دوم(، با شرایط موجود منطبق )تکلیف کارکردی 
نخست( می شود. مضاف بر این، اگر یک نظام کل در 
نظام فرهنگی خود یعنی در تعریف فرهنگ خودکهبتواند 
با نیروهای عمده عناصر گوناگون نظام اجتماعی را با 
این  باشد، در  پیوند دهد، دچار مشکل جدی  یکدیگر 
صورت فرهنگ میانجی کنش متقابل میان کنشگران 
خواهد  مواجه  کارکردهایش  در  جدی  تردیدی  با  نیز 
شد؛ چرا که ذخیره دانش، نمادها و افکار در دسترس 
سایر نظام های اجتماعی و شخصیتی قرار نگرفته، در 
یکپارچگی جامعه و دسترسی به اهداف نیز دچار خسران 

شده، لاجرم با شرایط موجود منطبق خواهد شد.
*ناتوانی در پاسخ به نیازهای اصلی

زمانی که جامعه در پاسخ به نیازهای اولیه فرد به مانند 
دچار  آموزش  و  بهداشت  مسکن،  پوشاک،  خوراک، 
نقص های جدی چونتأمین هزینه هاست، لاجرم هم 
زن و هم مرد برای تأمین مخارج ناچار به فعالیت زیاد در 
خارج از منزل هستند که همین امر منجر به خستگی 

افراطی و بروز استرس در گفتار و رفتار طرفین شده، 
ایجاد محبت، مفاهمه و گذشت به دلایل متعدد کمرنگ 
شده و در نهایت کارکرد خانواده با اختلالی جدی روبرو 
می شود. با این الگو- اگر خانواده را به عنوان یک نظام 
و  اجزا  میان  رابطه ای که  به  توجه  با  بگیریم-  نظر  در 
عناصر یک نظام وجود دارد می توان گفت که به دلیل 
خانواده  اولیه  نیازهای  اقتصادی  بد  بحران  و  شرایط 
دچار نقصان شده، اهداف در دسترس قرار نمی گیرند، 
بدین ترتیب یکپارچگی در خانواده از بین رفته و ناگزیر 
تلاشی برای حفظ و نگهداشت آن از جانب افراد تشکیل 
دهنده خانواده صورت نمی گیرد. از سوی دیگر به دلیل 
این که فرهنگ یک خانواده یعنی نیروهای نمادینی 
که نقش میانجی میان اعضا را دارند به درستی عمل 
نمی کنند، به همین ترتیب نمی توانند نظام شخصیتی 
را شکل بدهند که بتواند با یک زبان مشترک مشارکت، 
نیازها، پشتیبانی و سازگاری با مسائل را ایجاد کرده و 
رفتارهای مخرب را نیز تحت نظارت و کنترل در بیاورد. 
در اینجاست که می توان گفت نظام فرهنگ نمی تواند 
نیازهای  به  پاسخ  زمینه  در  از خود  را  کارکرد درستی 

اصلی به نمایش بگذارد.
*نبود زبان مشترک، خسران در انطباق با شرایط 

جدید
نشود،  ایجاد  افراد  بین  در  مشترک  زبان  که  زمانی 
یکپارچگی نیز دچار خسران شده، نظام در دسترسی به 
اهداف با مشکل جدی روبرو می شود. وقتی که دسترسی 
به اهداف با مشکل جدی روبرو شود، نظام خانواده در 
تأمین نیازهای اولیه با نمونه آرمانی دچار مشکل شده 
کرد.  خواهد  ایجاد  انطباق  برای  را  جدیدی  شرایط  و 
بدین ترتیب شیوه های دستیابی به هدف یک خانواده 
یعنی ایجاد یک محیط امن و آرام برای ایجاد مشارکت و 
یکپارچگی تغییر کرده و نهایتاً فرهنگی را ایجاد می کند 
که تأمین نیازهای مادی، جنسی و اجتماعی با هر شیوه 
ممکن )از قبیل دزدی، اختلاس، ریاکاری، طلاق، اعتیاد 
و …( را برای افراد توجیه می کند! زمانی که این امر اتفاق 
بیفتد فرهنگ دزدی، ریاکاری، اختلاس، طلاق و… نیز 
برای حفظ و نگهداشت جامعه در بین اذهان عمومی جا 
افتاده، به زبانی میانجی میان اعضای خانواده بدل شده، 
طرفین در دستیابی به اهداف شخصی یک جانبه وارد 

عمل می شوند. بدین ترتیب زبان مشترک به معنای واقعی 
از بین رفته، فردیت برجسته می شود و هنگامی  کلمه 
که فردیت مبنای عمل قرار گرفت، مکانیسم مفاهمه و 
همکاری در حفظ یکپارچگی و دستیابی به هدف یعنی 
حفظ خانواده رنگ باخته و در نهایت این مکانیسم، یعنی 
طلاق با جامعه منطبق می شود که با فرهنگ ایرانی و 
اسلامی بیگانه است. به عبارت دیگر ادامه یک زندگی 
مشترک بدون زبان واحدی در برقراری ارتباط می تواند 
زمینه  شده  اعضا  و  زوجین  بین  تنش  افزایش  موجب 
بسیاری از آسیب های اجتماعی نظیر قتل، خودکشی، 

خیانت و… را فراهم کند.
مطابق با آمار ۴۰.۴ درصد از زوجینی که در سال ۹۶ 
طلاق گرفته اند تحصیلاتی بیشتر از دیپلم داشته اند. 
همچنین بیشترین فراوانی در مورد اشتغال زنان طلاق 
امور  آنها کارمند  گرفته نشان می دهد که ۴۱.۲ درصد 
فروشنده  و  خدمات  درصد  بوده، ۹.۹  اداری  و  دفتری 
و ۳۰.۹ درصد متخصص بوده اند. این آمار در رابطه با 
مردان نیز نشان می دهد که ۲۶.۸ درصد آنها صنعتگر، 
۲۵.۵ درصد کارمند امور دفتری و ۱۳.۳ درصد نیز نیروی 
خدماتی بوده اند که طلاق گرفته اند. بدین ترتیب می توان 
گفت که این ارقام مصداقی است بر ادعای مطرح شده 
مبنی بر عدم پاسخگویی جامعه به نیازها در دستیابی 
به اهداف و حفظ نظم، چرا که این آمار نشان می دهد 
حتی تحصیل کرده های جامعه نیز نتوانسته اند از مزایای 
یک زبان مشترک برخوردار باشند تا بتوانند بر مشکلات 

فایقآمده و زندگی مشترک را ادامه دهند.
با این رویکرد می توان گفت که طلاق دیگر یک آسیب 
نیست، بلکه طلاق انطباقی است که جامعه ناگزیر برای 
بقای خود و در پاسخ به نیازی چون دستیابی به هدف، 
یکپارچگی و ارتباط متقابل افراد و در نهایت نگهداشت 
خود، برگزیده است. به عبارتی دیگر طلاق در پاسخی 
جامعه  از  ناشی  بحران های  و  شرایط  تغییر  به  منطقی 
بوجود آمده و نمی توان از آن به عنوان یک آسیب نام برد. 
به زبانی دیگر طلاق »ناسازه ای« بر پیکر جامعه همگن 
کنونی نیست، بلکه »سازه ای « است که آشکارا با جامعه 
ناهمگن و نامتوازن کنونی چفت و بست یافته که برای 
کاهش خود و اثراتش، باید نوع رویکرد در بررسی آن را 

تغییر داد.

مدیرعامل گروه فولاد مبارکه  مطرح کرد

توسعۀ فعالیت های حوزۀ معدن و صنایع معدنی 
مؤثرترین راه پویایی اقتصاد کشور

گروه  مدیرعامل  عظیمیان  مهندس 
فولاد مبارکه در آستانۀ روز صنعت و معدن 
ضمن  و  شد  حاضر  خبرنگاران  جمع  در 
راهبردهای  آنان،  سؤالات  به  پاسخگویی 
گروه فولاد مبارکه در حوزههای تولید در 
سال رونق تولید، توسعههای آتی، اقدامات 
شرکت در بخش بومیسازی و اشتغالزایی را 

اینچنین تشریح کرد:
با توجه به وضع موجود، برنامۀ فولاد 

مبارکه در سال رونق تولید چیست؟
زیاد  ظرفیت  به  توجه  با  است  بدیهی 
معادن کشور و نیاز به توسعۀ روزافزون صنعت فولاد، توسعۀ فعالیتهای حوزۀ معدن و 
صنایع معدنی مؤثرترین راه پویایی اقتصاد کشور است. در همین راستا و بهمنظور تأمین 
حداکثری بازار داخل، طبق برنامه مقرر است در گروه فولاد مبارکه )شرکت فولاد مبارکه، 
فولاد هرمزگان و مجتمع فولاد سبا( بیش از ۸ میلیون و ۵۰۰هزار تن فولاد خام تولید شود 
که در این مسیر راهبردی، سهم فولاد مبارکه ۵میلیون و۶۰۰ هزار تن، سهم فولاد هرمزگان 
یک میلیون و ۵۰۰ هزار تن و سهم مجتمع فولاد سبا هم یکمیلیون و ۴۲۰ هزار تن است.

در بخش تولید کلاف گرم مقرر است در فولاد مبارکه ۵ میلیون و ۱۰۰ هزار تن و در 
مجتمع فولاد سبا نیز یکمیلیون و ۴۰۰ هزار تن کلاف گرم تولید شود. ضمن اینکه تولید 
یکمیلیون و ۵۸۶ هزار تن کلاف خام نیز در دستور کار است. به خاطر داشته باشیم یکی از 
اقدامات بسیار ارزشمندی که بعد از انقلاب در کشور ایران صورت گرفت، توجه به صنایع 

مادر و احداث کارخانه معظم فولاد مبارکه بوده است.
* ارزیابی شما از روند تولید فولاد کشور چگونه است؟

گزارشهای موجود درخصوص روند تولید فولاد خام در کشور و پیشبینی آن تا سال 
۱۴۰۱ نشان میدهد تولید فولاد خام کشور در سال ۱۳۵۶ حدود 7۰۰ هزار تن بوده است. 
این میزان با ورود قدرتمند فولاد مبارکه به عرصۀ تولید فولاد از سال 7۲ روبه فزونی گذاشت 
تا اینکه در سال ۸۰ به ۶ میلیون و ۶۰۰ هزار تن و در سال ۹7 به ۲۵ میلیون تن رسید. در 
طی این سالها همواره سهم فولاد مبارکه از این میزان تولید، حدود ۵۰ درصد بوده است. 
در رنکینگ جهانی فولاد در سال ۱۳۵۶ رتبۀ تولید فولاد ایران ۳۵ بوده است؛ درحالیکه 

این رتبه در سال ۱۳۹7 به رتبۀ دهم ارتقا یافته است.
* نقشۀ راه فولاد مبارکه چگونه است؟

با تحقق افزایش ظرفیتهای فولاد هرمزگان و فولاد سفیددشت بهگونهای برنامهریزی 
شده است که ظرفیت گروه فولاد مبارکه تا سال ۱۳۹۹ به ۱۲ میلیون و ۸۰۰ هزار تن 
افزایش یابد و فولاد مبارکه بتواند همچنان سهم عمدۀ خود در تولید فولاد کشور را حفظ 

کند.
* اقدامات فولاد مبارکه در حوزۀ بومیسازیِ هرچه بیشتر صنعت فولاد چه بوده 

است؟
با توجه به اینکه فولاد مبارکه بهطور مستقیم در فهرست تحریمهای ظالمانه قرار گرفته 
است، خوشبختانه در حرکتی پویشگونه، همۀ کارکنان فولاد مبارکه همدل و همقسم 
شدهاند تا با اتکا به دانش فنی متخصصان فولاد مبارکه و با همکاری شرکتهای دانشبنیان، 
دانشگاهها و سازندگان داخلی کشور، قطعات و تجهیزات موردنیاز شرکت را بومیسازی 
کنند و در این راستا، حدود ۲۸۰۰ شرکت با فولاد مبارکه همکاری میکنند و اقلام موردنیاز 
خطوط تولید و پشتیبانی را تأمین مینمایند. خوشبختانه در پی این اقدامات، تاکنون 
بیش از ۴ هزار و ۱۸۰ میلیارد تومان بابت تأمین داخلی بسیاری از این اقلام، صرفهجویی 
اقتصادی به بار نشسته است. فولاد مبارکه حمایت از سازندگان و تولیدکنندگان داخلی را 
یکی از راهبردهای اصلی مدیریت شرکت میداند. به همین منظور، در فراخوانی ملی و با 
برپایی نمایشگاهی در تهران از تمامی سازندگان و فعالان حوزۀ صنعت و معدن دعوت کرد 

تا توانمندیهای خود را در حوزۀ ساخت و تولید بروز و ظهور دهند.
* ارزیابی شما از اشتغالزایی در حوزۀ صنعت فولاد چگونه است؟

بدون شک، با توجه به وجود معادن غنی در کشور و نقش فزایندۀ صنعت فولاد در ایجاد 
فرصتهای شغلی، هرچقدر بتوانیم ظرفیتهای این حوزه را از حالت بالقوه به بالفعل تغییر 
دهیم، گامهای بلندتر و مؤثرتری در راستای اقتصاد بدون اتکا به صنعت نفت برداشتهایم.

بهطور مشخص، در گروه فولاد مبارکه و در استانهای اصفهان، چهارمحال و بختیاری، 
هرمزگان و سنگان خراسان بیش از ۲۵ هزار نفر بهطور مستقیم و حدود ۳۲۵ هزار نفر 
نیز بهطور غیرمستقیم در سراسر کشور در حوزۀ فولاد مبارکه مشغول به کارند و با تکمیل 
طرحهای توسعۀ شرکت در اقصی نقاط کشور، نزدیک به ۲ هزار نفر دیگر بهطور مستقیم 
و بیش از ۱۰ هزار نفر دیگر به جمع خانوادۀ بزرگ فولاد مبارکه اضافه خواهند شد و از این 

طریق ارتزاق خواهند کرد.
* فولاد مبارکه با وجود کمآبی چگونه به تولید خود ادامه داد؟

در سال 7۳ که حدود ۳ میلیون تن فولاد در فولاد مبارکه تولید میشده، میزان مصرف 
آب حدود ۱7/۳ مترمکعب بر تن تولید بوده است. در سال رونق تولید، تولید فولاد در 
شرکت فولاد مبارکه با رشد ۱۰۰ درصدی به ۶/۲ میلیون تن افزایش یافته  و این شرکت با 
انجام پروژهای مشترک با آبفای استان و سرمایهگذاری در ایجاد شبکۀ فاضلاب شهری 
و همچنین با اجرای پروژههای متعدد جمعآوری و تصفیۀ پسابهای صنعتی کارخانه و 
پسابهای شهری شهرستانهای مجاور شرکت، پسابهای مذکور را پس از تصفیه در خطوط 
تولید خود به گردش درآورد و توانست با ۸۴ درصد صرفهجویی، علیرغم افزایش دو برابری 
تولید، مصرف آب را در حدود همان مصرف سال 7۳ نگه دارد. ذکر این نکته لازم است که 
با این اقدام و جلوگیری از ورود پسابهای شهری به محیطزیست و زایندهرود از آلودگیهای 
زیستمحیطی و به دنبال آن تحمیل هزینههای درمان برای تأمین سلامت جامعه بهشدت 

کاسته شده است.
* فولاد مبارکه در سطح ملی و جهانی چه افتخاراتی را کسب کرده است؟

برای پاسخ به این سؤال باید وقت زیادی صرف کنم ولی به اختصار برخی از مهمترین 
این عناوین عبارتاند از:

 World Steel کسب رتبۀ دهم در بین شرکتهای فولادسازی دنیا براساس گزارش-
Dynamic؛

-کسب عنوان Award Winner Gold در ارزیابی EFQM اروپا؛
-کسب عنوان سازمان سرآمد سال؛

-کسب تندیس زرین تعالی سازمانی با بالاترین امتیاز؛
-انتخاب بهعنوان واحد نمونۀ استاندارد کشوری و استانی؛ -انتخاب بهعنوان واحد نمونۀ 
کیفیت و استاندارد استانی و ملی از طرف ادارۀ کل استاندارد استان اصفهان؛ -کسب 
عنوان برترین شرکت دانشی کشور و راهیابی به جایزۀ مدیریت دانش )MAKE( آسیا؛ 
-کسب رتبۀ یازدهم شرکت برتر دانشی آسیا در کنار TOYOTA، SUMSUNG  و ... 
برای اولین بار در خاورمیانه؛ -دریافت لوح تقدیر از اولین جایزۀ مسئولیتهای اجتماعی 
در کشور؛ -کسب رتبۀ اول در جایزۀ بهرهوری در صنایع معدنی ایمیدرو؛ -کسب تندیس 
طلایی حمایت از حقوق مصرفکنندگان؛ -کسب رتبۀ اول در گروه فلزات اساسی و رتبۀ 

پنجم در شاخص ارزشافزوده در رتبهبندی ۱۰۰ شرکت برتر ایرانی.
* به نظر شما عامل اصلی کسب این افتخارات چیست؟

تمامی افتخارات و موفقیتهای بهدستآمده در فولاد مبارکه حاصل کار گروهی همۀ 
مدیران و کارکنان از ابتدا تاکنون بوده است. امید است در ادامه نیز با تلاش شبانهروزی 

همۀ همکاران این روند ادامه داشته باشد و برای کشور منافع ارزشمندی به بار آورد.
* سخن پایانی؟

با توجه به نقش و جایگاه فولاد مبارکه در عرصۀ صنعت کشور این اطمینان خاطر را 
به همۀ هموطنان میدهیم که مدیران و کارکنان فولاد مبارکه در راه اعتلای نظام مقدس 
جمهوری اسلامی همقسم و متحدند تا با نقشآفرینی در اقتصاد کشور، دِیْن خود را به همۀ 

مردم، بهویژه ذینفعان شرکت ادا کنند.
 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان تاکید کرد

ضرورت اجرای هر چه سریع تر سامانه دوم 
آبرسانی اصفهان بزرگ

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان گفت: سامانه دوم آبرسانی اصفهان 
بزرگ یک مطالبه خاص است و برای تکمیل آن سه هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است 
و حتی اگر سد زاینده رود هم سرریز کند، ظرفیت سامانه اول آبرسانی اصفهان جوابگوی 

تامین آب شرب مردم نیست. 
مهندس هاشم امینی با بیان اینکه واژه سازگاری با کم آبی به خصوص در اقلیم های 
خشک و نیمه خشک در وزارت نیرو مورد توجه قرار گرفته است، اظهار کرد: خوشبختانه 
ما در اصفهان با همکاری رسانه ها برای تحقق این امر فرهنگ سازی خوبی انجام داده 
ایم. وی با بیان اینکه در سال ۹7 در بخش خانگی ۶.۸ درصد نسبت به سال ۹۶ مدیریت 
مصرف داشتیم، افزود: دربخش غیرخانگی 7.۱ درصد کاهش مصرف داشتیم و در 
مجموع در حوزه شرب در بخش خانگی و غیرخانگی ۶.۹ درصد نسبت به مدت مشابه 
سال قبل کاهش مصرف داشته ایم. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان با 
اشاره به شرایط سخت آبی در تابستان سال گذشته، گفت: خوشبختانه به دنبال بارش 
های امسال، وضعیت ذخیره سد زاینده رود خوب است و مطابق آخرین آمار سد زاینده 
رود بیش از ۸۰۰ میلیون مترمکعب آبگیری شده این درحالیست که  هنوز در برخی از 

نقاط  شهر افت فشار آب داریم. 
  وی به دلیل افت فشار و بعضا قطعی آب در برخی طبقات اشاره کرد و افزود: این 
موضوع به دلیل عدم اتمام  پروژه سامانه دوم آبرسانی اصفهان بزرگ است، در حالی که 
اجرای این سامانه باید در سال ۸۶ تکمیل و تحویل شرکت آب و فاضلاب اصفهان می شد، 
اما به دلایل اداری و صدور برخی مجوزها ،این پروژه مهم هنوز به اتمام نرسیده. همچنین 
باید توجه داشت که این طرح به عنوان طرح پدافند غیرعامل ، موجب حل مشکل تامین 

آب شرب  جمعیت بیش از ۴ میلیونی استان اصفهان می شود.

نقصان در نظام فرهنگی، تضعیف زبان میانجی

طلاق، سازه یا ناسازه جامعه کنونی
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معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر کشور تاکید کرد

ضرورت استفاده ازوضعیت مناسب 
زیرساخت های روستایی قم  

توسعه  از  قم   : گفت:  کشور  وزیر  روستایی  و  شهری  امور  توسعه  و  عمران  معاون 
زیرساختی از ظرفیت های مهم و مطلوب کشور محسوب می شود، وضعیت مناسب 
زیرساخت های روستایی قم باید به عنوان یک فرصت مهم به ویژه در مبحث گردشگری و 

ایجاد ارزش افزوده مورداستفاده قرار بگیرد.
مهدی جمالی نژاد روز پنجشنبه در همایش روز شهرداری و دهیاری در تالار معصومیه 
فرمانداری قم افزود: دوهزار میلیارد ریال از این اوراق برای بازآفرینی بافت های فرسوده 
اطراف حرم سه شهر مذهبی مشهد، قم و شیراز اختصاص دارد. همچنین یک هزار 
با جمع آوری و مدیریت پسماند شهری  اوراق مشارکت در رابطه  این  از  میلیارد ریال 
استفاده خواهد شد. وی اضافه کرد: در بودجه سال ۹۸ برای تکمیل پروژه های نیمه تمام 
روستاها و شهرهای کوچک تسهیلات ویژه ای پرداخت می شود. وی در ادامه بیان کرد: 
استفاده از ظرفیت بخش خصوصی، حمایت از سرمایه گذاری و خلاقیت در ایجاد درآمد 
مهم ترین عامل در قطع دسترسی شهرداری ها و دهیاری ها از بودجه های عمومی و 
خزانه دولت بوده است. وی ادامه داد: ۸ هزار میلیارد ریال اوراق مشارکت برای استفاده 
شهرداری و دهیاری ها در بودجه سال جاری اختصاص پیداکرده است.  جمالی نژاد با 
بیان بازآفرینی بافت های ناکارآمد شهری گفت: تفاهم نامه ای با وزارت راه و شهرسازی روز 
چهاارشنبه منعقد و طبق آن تمام اختیارات بازآفرینی شهری به استان های هدف واگذار 
خواهد شد. وی وضعیت تبدیل وضعیت نیروهای شهرداری را مورد توجه قرار داد و اظهار 
کرد: عدم امنیت شغلی نیروهای شهرداری و دهیاری از ۲ دهه گذشته ادامه داشته و 
تاکنون به سرانجام مطلوبی نرسیده است. معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی 
وزیر کشور اضافه کرد: آئین نامه استخدامی دهیاری ها اصلاح و برای بررسی به هیأت 
دولت ارسال شده است، با تصویب نهایی آن در هیئت دولت امنیت شغلی دهیاری ها 
برای همیشه حل می شود. وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به ضرورت 
پرداخت حقوق و مزایای روستاییان از استخراج معادن گفت: باید نسبت به استیفای 
حقوق روستاییان از استخراج معادن از سازمان صمت پیگیری های لازم در شورای معادن 
استان صورت بگیرد. وی با اشاره به مشکل سیستم حمل و نقل عمومی قم گفت: 
تشکیل و حمایت از سیستم های حمل و نقل جمعی در شرایط سخت اقتصادی حاکم بر 
کشور بهترین راهکار برای حل مشکل سیستم حمل ونقل در سطح قم و شهرهای دیگر 

کشور است.
جمالی نژاد با اشاره به مبحث پیرامونی در رابطه با کاهش اختیاران شوراها اظهار کرد: 
تمام مشکلاتی که اعضای شورای اسلامی و شهرداری ها در این رابطه بیان می کنند قابل 
حل و مدیریت است. جمالی نژاد اظهار داشت: ارتباط بین شهرداری و دهیاری های 
قم با وزارت کشور در مقایسه با استان های دیگر محدودتر است درحالی که با توجه به 
بعد مسافت کوتاه تر قم با تهران این قبیل تعاملات باید افزایش پیدا کند. وی افزود: 
درصورتی که ارتباط بین شهرداران و دهیاران با وزارت کشور نزدیک تر و تقویت شود 

بسیاری از مشکلاتی که امروز مطرح می شود درروند منطقی خود حل می شود.

امیرآبادی:

 حق روستاها از استخراج معادن پرداخت شود
 عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: حق روستاها از بهره برداری معادن 
باید پرداخت شود، وجود معادن و استخراج از آن ها ضربات زیادی به روستاها وارد می کند 

و وزارت صمت نسبت به حقوق ساکنان روستاها اهتمام داشته باشد. 
احمد امیرآبادی فراهانی روز پنجشنبه درهمایش روز شهرداری و دهیاری ها در تالار 
معصومیه فرمانداری قم افزود: در هیات دولت، وزارتخانه ای که به صورت مستقیم و 
مشخص از حقوق روستائیان دفاع کرده و در برابر مطالبات روستاها حساسیت داشته 
باشد وجود ندارد. وی اضافه کرد: در برنامه ششم اضافه شدن یک وزارتخانه جدید برای 
رسیدگی به مناطق محروم و روستاهای کشور پیش بینی شده است، یک نماینده قوی 
باید به هیات دولت ورود و از حقوق روستاها دفاع کند. نماینده مردم قم در مجلس شورای 
اسلامی در بخش دیگری از سخنان خود اظهار کرد: وضعیت امنیت شغلی نیروهای 
شهرداری و دهیاری ها باید تعیین تکلیف شود، آیین نامه کنونی در رابطه با وضعیت شغلی 
این افراد مبهم است. وی با انتقاد از روند طولانی و هزینه بر گزینش دهیاران در کشور 
ادامه داد: دهیاران و شهردارانی که برنامه ای بر استخدام رسمی و یا پیمانی آنها وجود 
ندارد، نیاز به این حجم از گزینش و هزینه های ناشی از آن نیست. امیرآبادی در ادامه 
تاکید کرد: بودجه شهرهای تابع استان به دلیل جمعیت نه چندان قابل توجه ساکن در 
آن ها اندک است که باید برای توسعه این مناطق نیز تصمیمات مطلوب تری انجام شود. 
عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی همچنین گفت: سهم روستاهای استان از 
درآمدهای ناشی از ارزش افزوده امسال نیز مانند قانون قبل محاسبه شده و ۳۰ درصد از 
درآمدها به آن ها اختصاص پیدا می کند. وی اضافه کرد: طبق قانون جدید ارزش افزوده 
و  روستایی  مناطق  و سهم  افزایش  به ۸۸ درصد  از 7۰ درصد  مناطق شهری  سهم 
شهرهای کوچک از ۳۰ درصد به ۱۲ درصد کاهش پیداکرده است. امیرآبادی در بخش 
پایانی سخنان خود عنوان کرد: طرح های جامع شهرهای در مناطقی که کمتر از ۵۰ 
هزار تن جمعیت دارند باید در شورای برنامه ریزی استان بررسی شود و برای حذف روند 

طولانی تصمیم گیری نیازی به ارجاع به شورای عالی شهرسازی و معماری کشور ندارد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم:

 پنج ناحیه صنعتی جدید در قم تاسیس می شود
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: تاسیس پنج ناحیه صنعتی جدید 
در نواحی و روستاهای استان پیش بینی شده که با راه اندازی و افتتاح از آن ها علاوه بر 
کاهش معضل بیکاری، روند مهاجرت معکوس نیز وضعیت مطلوب تری به خود خواهد 

گرفت. 
محسن بهشتی روز پنجشنبه در همایش روز شهرداری و دهیاری ها در تالار معصومیه 
فرمانداری قم با اشاره به اینکه در ۶ سال گذشته ۲ هزار شغل در سطح روستاهای استان 
ایجادشده است افزود: با نگاه اشتغال محوری در سطح روستاها، ماندگاری ساکنان 

روستا تثبیت و روند مهاجرت معکوس نیز آغاز شده است.
*وجود ۶۵ پروژه نیمه کاره در قم

وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: هم اینک ۶۵ پروژه بزرگ با اعتبار دو هزار 
میلیارد ریال دارای پیشرفت فیزیکی بالای ۵۰ درصد در استان قم وجود دارد.

وی در ادامه بیان کرد: یکی از معضلات اصلی شهر قم وجود فراوان بافت های فرسوده 
و ناکارآمد است، یک هزار و ۸۵۰ هکتار بافت فرسوده در قم وجود داشته که بالغ بر ۳۵۰ 

هکتار از آن را بافت های تاریخی تشکیل داده است.
بهشتی همچنین بیان کرد: کمبود مراکز اقامتی و تفریحی از دیگر معضلات و مشکلات 
شهر قم است، برای توسعه مراکز اقامتی در بلوار پیامبر اعظم )ص( برنامه ریزی ویژه ای 
شده است، تلاش می شود با راه اندازی پروژه های اقامتی در این بلوار تعداد تخت های 

اقامتی قم به ۲7 هزار تخت افزایش پیدا کند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود خاطرنشان کرد: توریست درمانی رویکرد نخست 
استان در توسعه طرح های درمانی است، قم با کمبود یک هزار و ۴۲۵ تخت بیمارستانی 
مواجه است که با راه اندازی طرح های درمانی در دست اجرا تمام این نیازها برطرف 
می شود. وی اضافه کرد: با راه اندازی مراکز درمانی جدید، قم نخستین کلان شهری 

خواهد بود که در آن کمبودی ازنظر تخت های بیمارستانی احساس نخواهد شد.
وی تصریح کرد: از ابتدای روی کار آمدن دولت تدبیر و امید، یک هزار و ۶۴۴ پروژه 

عمرانی در قم با اعتباری بالغ بر ۳۱ هزار میلیارد ریال به بهره برداری رسیده است.

فرماندار قم: 

سیستم حمل  و نقل عمومی قم پاسخگوی 
نیازهای مردم نیست

فرماندار قم با اشاره ضعف زیرساخت های حمل  و نقل عمومی قم گفت: در وضعیت 
فعلی زیرساخت های حمل  و نقل عمومی و ناوگان اتوبوس رانی قم پاسخگوی نیازهای 

روزافزون شهروندان و خیل عظیم مسافران و زائران نیست. 
مرتضی حیدری روز پنجشنبه در همایش روز شهرداری و دهیاری ها در تالار معصومیه 
فرمانداری قم افزود: حجم عظیم زائران ورودی به قم نوسازی و توسعه سیستم حمل ونقل 

عمومی را ضروری کرده است.
وی اضافه کرد: از ویژگی های مهم قم این است که سالانه ۲۰ میلیون زائر داخلی و 
بیش از ۲ میلیون زائر خارجی وارد این شهر می شوند، زیرساخت های قم متناسب با ین 

مسائل باید توسعه پیدا کند.
فرماندار قم گفت: در مراسم نیمه شعبان امسال بیش از ۳ میلیون زائر وارد قم شد، 
استان با مشکل اساسی در رابطه با جابه جایی و حمل ونقل زائران در مناسبت های ملی و 
مذهبی روبه رو است.حیدری با اشاره به فرسودگی بخش از ناوگان حمل ونقل عمومی قم 

نیز بیان کرد: سیستم حمل ونقل عمومی قم باید تقویت شود.
*تشکیل هیات تخلفات در شورای اسلامی استان قم

رئیس شورای اسلامی استان قم نیز در این همایش با اشاره به مشکل سکونت اعضای 
شورای اسلامی روستاها و دهیاری ها تصریح کرد: درصورتی که در رابطه با مسئله سکونت 

دهیاری ها؛ شهرستان ملاک عمل قرار بگیرد بسیاری از مشکلات فعلی از بین می رود.
حجت الاسلام والمسلمین سید محمد آتش زر تصریح کرد: در رابطه با اعضای دهیاری 
و شوراهای اسلامی روستا نیز باید افرادی انتخاب شوند که نسبت به مساله بودجه نویسی 
و هزینه کرد اطلاع کافی داشته باشند. آتش زر ادامه داد: هیئت تخلفات در شورای 
اسلامی استان تشکیل شده، بسیاری از مشکلاتی که در رابطه با شوراها و دهیاری ها 
صورت می گیرد صرفاً به دلیل عدم آشنایی کافی با قوانین و مقررات است. وی عنوان 
کرد: در وضعیت فعلی نگاه مثبتی در ارکان مختلف نظام نسبت به شوراها نیست و به 

نحوی این نهادهای مردمی متولی خاصی ندارند.

کارشناسان  آن،  از  ناشی  پیامدهای  و  آثار  و  اجتماعی  تفاوتی  بی  رواج  دلیل  به 
راهکارهایی از قبیل توجه به الگوهای تربیتی فرزندان، اجرای کارهای فرهنگی و 
تبلیغات رسانه ای، تقویت روحیه مشارکت و همدلی را بیش از پیش مورد توجه قرار داده 

اند.
بارها دیده ایم که وقتی در محلی یا در خیابانی حادثه ای و یا اتفاقی روی می دهد، 
بسیاری خیلی ساده از کنار آن می گذرند و یا بیشترین عکس العملی که از خود نشان 
می دهند تنها تماشای آن حادثه و یا اتفاق است. بطوریکه این امر امروزه در کلان شهرها 
وشهرهایی که نشانه های مدرنیته در آنها زیاد دیده می شود، در حال گسترش است و 
همین امر نگرانی های بسیاری از کارشناسان و متخصصان را به همراه داشته است. 
چه بسا این امر می تواند زمینه های بی هنجاری، فساد و عدم مشارکت اجتماعی را به 
همراه آورد. اما اینکه به راستی چه عواملی زمینه ساز و سوق دهنده مردم به بی تفاوتی 
اجتماعی است و این امر چه آثار و پیامدهایی دارد، سبب شد با ناهید بابایی جامعه 

شناس و پژوهشگر اجتماعی به گفت و گو بنشینیم.
*بی تفاوتی اجتماعی یا بی مسوولیتی اجتماعی

بابایی در خصوص بی تفاوتی اجتماعی و تفاوت اش با بی مسوولیتی اجتماعی 
گفت:  بی تفاوتی اجتماعی یکی از عناصر نامطلوب فرهنگ مدرن است که با تأکید 
بیش از حد بر ترجیحات شخصی و منافع فردگرایانه در زندگی شهری معاصر نموده 
یافته و همچون مانعی در ایجاد و برقراری ارتباطات مثبت اجتماعی و نیز افزایش 
مشارکت شهروندان در امور اجتماعی قرار گرفته، به تضعیف یا حتی توقف فرایند توسعه 

ملی منجر می شود.
وی افزود: در بی تفاوتی اجتماعی برای ما مهم نیست که چه بر سر دیگران می آید. با 
ورود فضای مجازی به زندگی اجتماعی به نظر می رسد که بی تفاوتی اجتماعی شدت 
بیشتری یافته است و هر نوع برخورد با ناهنجاری و کجروی در حوزه های مختلف 
اقتصادی، فرهنگی، سیاسی و آموزشی برای افراد مهم نیست. در برابر این نوع رفتارها 

کمتر کسی در جامعه واکنش نشان می دهد.
*علل بی تفاوتی اجتماعی

بابایی در خصوص دلایل مختلف بی تفاوتی اجتماعی در جامعه گفت: در این زمینه 
مجموعه عوامل مختلفی تاثیر گذار هستند که می توان در یک دسته بندی آنها را به 
دلایل روان شناختی، اجتماعی و اقتصادی و نیز سیاسی تقسیم بندی کرد. از جمله 
دلایل روان شناختی مواردی از قبیل احساس عزت نفس کم، عدم اعتماد به دیگران، 
عدم مسوولیت پذیری و عدم احساس کارایی و اثرگذاری و از جمله دلایل اجتماعی و 
اقتصادی می توان به اموری نظیر ظرفیت های پایین اجتماعی و اقتصادی، پایگاه پایین 
اجتماعی و اقتصادی، میزان درآمد کم، شغل نامناسب و سطح آموزش پایین در جامعه 
اشاره کرد. از جمله دلایل سیاسی نیز می توان به مواردی از قبیل عدم وجود آزادی 

بیان، احزاب، ساختار نامناسب سیاسی و قانونی کشور و… اشاره کرد.
این  پژوهشگر  افزود: همچنین رشد صنعت و تکنولوژی، توسعۀ ارتباطات اجتماعی، 
فرهنگ  گسترش  جمعیتی،  وسیع  حرکات  جمعیت،  گسیختۀ  افسار  افزایش 
شهرنشینی، مجاورت فرهنگ ها و خرده فرهنگ های متفاوت، رشد ارتباطات موزاییکی، 
عقلایی شدن رفتار انسان، گسترش منطق خشک محاسبه   گری، فردگرایی، ضعف 
نهادها و اعتقادات مذهبی و از بین رفتن هویت  های گروهی و محلی از جمله عوامل 

مؤثر بر بروز این پدیده هستند.
وی افزود: همان طور که مشارکت وسیع شهروندان در قلمروهای مختلف زندگی 
اجتماعی شرط مهم توسعه اجتماعی، اقتصادی و سیاسی است، پس عدم مشارکت 

شهروندان و شیوع بی  تفاوتی نیز یک عامل قوی در توسعه نیافتگی است
وی افزود: بی تفاوتی اجتماعی در جامعه در حال بازتولید شدن است و به الگویی 
همگانی تبدیل می شود و علاوه بر نقش عوامل فردی و شخصی در بروز این پدیده شوم 
و ناگوار، عوامل ساختاری نقش مهم تری بازی می کنند. به عبارت دیگر، ساختارهای 
اقتصادی، فرهنگی و سیاسی در جامعه به موانع مهمی در تقویت مشارکت پذیری، 
ایجاد همبستگی اجتماعی، تقویت اعتماد اجتماعی و جامعه پذیری مطلوب تبدیل 
شده اند. از این رو افراد جامعه به عنوان کنشگران اجتماعی هر چه بیشتر به سمت 
فردگرایی، تنهایی، انزوا، از خودبیگانگی کشیده به همان اندازه نیز بی تفاوتی اجتماعی 

رشد و گسترش می یابد.
*ارتباط بی تفاوتی اجتماعی با سرمایه اجتماعی

بابایی در خصوص ارتباط بی تفاوتی اجتماعی با سرمایه اجتماعی گفت: بی  تفاوتی 
اجتماعی با سرمایه اجتماعی، ارتباط تنگاتنگی دارد. سرمایه اجتماعی هر جامعه 
ناشی از وضعیت فرهنگی و اجتماعی موجود در آن جامعه است و یکی از پارامترهای 
مهم بررسی وضعیت جامعه درخصوص چگونگی ارتباطات اجتماعی، از جمله میزان 
تعهد انسان ها به یکدیگر، یا در نقطه مقابل، میزان بی  تفاوتی آنها به یکدیگر است. 
به لحاظ نظری، سرمایه اجتماعی بیشتر روی شبکه روابط و اعتماد و مشارکت در 
اجتماع و همکاری  های گروهی در قالب انجمن  ها و تشکیلات مدنی تأکید دارد. 
سرمایه اجتماعی دستاورد شبکه   های اجتماعی افراد، گروه  ها و سازمان ها در برقراری 
ارتباطات سازنده و مثبت اجتماعی است. وجود این شبکه  های اغلب غیررسمی به 
تجهیز و توانمندی سطح گسترده   ای از تماس  های اجتماعی- شخصی برای عملکرد 
بهتر زندگی سیاسی- اجتماعی منجر می شود و از این رو می  توان با مطالعه آن به 

کیفیت و چگونگی ارتباطات اجتماعی در جامعه پی برد.
بابایی افزود: در جامعه ای که سرمایه اجتماعی از سطح پایینی برخوردار است، 
دلسردی و بی  اعتنایی هر یک از اعضا یا گروه های جامعه، بر اثر بیگانگی اجتماعی، 
ایجاد  باعث  دیگران  به  نسبت  اعتماد  عدم  و  نارضایتی  اثربخشی،  عدم  احساس 
شکنندگی در ساختار اجتماعی خواهد شد. همین عوامل رفته رفته، اعضای شبکه 
اجتماعی را نسبت به همه فرآیندهای اجتماعی بدبین کرده و دچار بیماری ناامیدی 

نسبت به آینده و انزوای اجتماعی خواهد کرد.
*آسیب های بی تفاوتی اجتماعی در جامعه

بابایی در خصوص آسیب های بی تفاوتی اجتماعی در جامعه گفت: رواج فساد و 
فحشا، شیوع پیمان شکنی، عدم پایبندی به روابط اجتماعی، نابرابری و.. از مهمترین 
آسیب های ناشی از بی تفاوتی اجتماعی است. وی افزود: از سویی هر چه در جامعه 
بی تفاوتی رواج یابد دو پیامد وجود خواهد داشت و آن به وجود آمدن خودخواهی های 
افراطی در طبقات ثروتمند و نابرابری میان افراد جامعه و ایجاد احساس ضعف و ناتوانی 
در میان طبقات پایین جامعه و به دنبال آن رواج قانون گریزی و هنجار شکنی در جامعه 
است. بابایی در خصوص راهکارهای موثر برای مقابله با این وضعیت گفت: در این 
زمینه عواملی نظیر اعتماد اجتماعی، اعتماد بین مردم و حکام، اعتماد بین مردم و 
نهادهای اجتماعی واجرای کارهای فرهنگی اهمیت دارند. جامعه باید تلاش کند تا 
فرزندان خود را از کودکی مسئولیت پذیر تربیت کند. به جای تقویت فردگرایی، باید 
توجه به سمت منافع جمعی در سبک زندگی و الگوهای تربیتی جایگزین شود. اگر 
مسئولیت پذیری در جامعه تقویت شود، مشارکت و همدلی به تبع آن بیشتر می شود. 
برای رفع بی تفاوتی اجتماعی در جامعه می توان به الگوسازی رفتارهای همدلانه در 

جامعه و از رسانه برای ترویج همدردی اجتماعی بهره گرفت.

 چرانسبت به حوادث و اتفاقات پیرامون خود بی تفاوت شده ایم؟

بازتولید بی تفاوتی در جامعه و زوال سرمایه اجتماعی
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اقتصادی

مرکز پژوهش های مجلس تشریح کرد:

مجلسبابودجه۱۳۹۸چهکرد؟

قانون اساسی مسئولیت تهیه بودجه را بر عهده دولت و مسئولیت رسیدگی و تصویب آن 
را بر عهده مجلس گذاشته است. اما این تقسیم وظایف سؤالاتی را درباره حدود اختیارات 

این دو قوه و آثار اقتصادی آن ایجاد می کند. 
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در گزارشی، با عنوان »بودجه سال ۱۳۹۸، 
از لایحه تا قانون« عمده تغییرات ایجاد شده در مسیر تصویب قانون بودجه سال جاری 
را بررسی کرده است. تغییرات ایجاد شده در لایحه های بودجه معمولًا در قالب تغییر در 
ارقام و حذف یا اضافه کردن بندهایی به لایحه پیشنهادی دولت، انجام می شود. بر اساس 
این گزارش، در سال ۱۳۹۸ نیز تغییرات مجلسی ها در بودجه، در قالب این موارد انجام 

شده است.
مجلس چه ارقامی را افزایش داده است؟

سقف بودجه نسبت به سقف پیشنهادی دولت، افزایش ۴۰۸ هزار میلیارد ریالی داشته 
و از سقف اول لایحه، یعنی ۴,۰۷۷ هزار میلیارد ریال به ۴ ۴۸۵ هزار میلیارد ریال رسیده 
است. در بخش منابع عمومی دولت، بیشترین مبلغ افزایش، در درآمدهای دولت و به 
از شرایط دشوار  با وجود پیش بینی ها  ارزش ۳۰۲.۸ هزار میلیارد ریال بوده است که 
اقتصادی سال جاری، توسط مجلس افزایش یافته است. مبلغی که دولت از درآمدهای 
خود در لایحه پیش بینی کرده بود معادل ۲,۰۸۷ هزار میلیارد ریال بود که ۷۵ هزار میلیارد 
ریال کمتر از رقم درآمدی در قانون بودجه سال گذشته بوده و واقع بینانه تر به نظر می رسید.
درآمد حاصل از واگذاری دارایی های مالی نیز در لایحه ۱۳۹۸ نسبت به قانون ۱۳۹۷، 
توسط دولت کاهش یافته بود که مجلس با افزایش اندکی آن را در بودجه ۱۳۹۸ به تصویب 
رساند. در قانون بودجه سال ۱۳۹۷، درآمد حاصل از واگذاری های مالی، ۶۳۰ هزار میلیارد 
ریال پیش بینی شده بود و دولت درآمد این بخش را با کاهش ۱۲۰ هزار میلیارد ریالی، با 
رقم ۵۱۰ هزار میلیارد ریال در لایحه امسال گنجانده بود که در نهایت با تصویب مجلس 
۵۱۰.۸ هزار میلیارد ریال رسید. درآمد حاصل از واگذاری دارایی های سرمایه ای، تنها 
جزو این بخش بود که در لایحه بودجه سال جاری نسبت به قانون بودجه سال گذشته 
افزایش یافته بود و مجلس نیز با رقم بالاتری آن را تصویب کرد. درآمد حاصل از واگذاری 
دارایی های سرمایه ای در قانون بودجه سال ۱۳۹۷، ۱,۰۷۵ هزار میلیارد ریال بود که در 
لایحه پیشنهادی دولت برای سال جاری به ۲,۰۸۷ هزار میلیارد ریال رسید و مجلس عدد 

۱,۵۸۵ هزار میلیارد ریال را تصویب کرد.
به دنبال افزایش منابع، مصارف عمومی نیز افزایش یافته اند، اما مسئله اصلی این است 
که تا چه میزان امکان تحقق این منابع و تخصیص آنها، با توجه به شرایط فعلی اقتصاد 

کشور وجود دارد؟
منابعی که در دسترس نیستند

مرکز پژوهش های شورای اسلامی در ادامه گزارش خود، مهم ترین اقلام افزایش یافته در 
منابع عمومی قانون بودجه نسبت به لایحه را در ۱۲ مورد، خلاصه کرده که بر اساس آن، 
بار اصلی افزایش منابع، بر دوش سه بخش است؛ ۹۷ هزار میلیارد ریال از محل مالیات بر 
ارزش افزوده، ۹۶ هزار میلیارد ریال از محل تحویل نفت خام به اشخاص حقیقی، حقوقی، 

تعاونی و خصوصی و در نهایت، ۵۶ هزار میلیارد ریال از محل حقوق ورودی خودرو.
افزایش منابع دولت از محل تغییر سهم دولت و شهرداری ها از مالیات بر ارزش افزوده 
است که پیش از این و همزمان با ارائه لایحه بودجه به مجلس، گلایه شهرداری ها را به 
دنبال داشت. تحویل نفت خام نیز همزمان با تصویب، انتقاداتی را در پی داشت و تجربه 
عرضه آن در بورس انرژی و نبود خریدار، تحقق منابع پیش بینی شده در قانون بودجه را با 
اما و اگرهایی همراه می کند. بخش سوم یعنی حقوق ورودی خودرو نیز به زعم گزارش مرکز 
پژوهش ها، با بیش برآورد چشمگیری تعیین شده و وابسته به تصمیم گیری ها درباره واردات 
خودرو است. حال سؤال اینجاست که چرا پیش از تصویب در مجلس، این موضوع توسط 

این مرکز به اطلاع نمایندگان مجلس نرسیده بود؟
نمایندگان چه مواردی را از لایحه بودجه حذف کردند؟

مجلس با حذف بندهای تبصره ۲۱، مخالفت خود را با روش پیشنهادی دولت برای 
افزایش کارایی و بازدهی بنگاه های تحت پوشش صندوق های بازنشستگی، مدیریت 
هزینه های آموزش و پرورش، سامان دهی واحدهای پژوهشی و نیز سامان دهی طرح های 
عمرانی در قانون بودجه ۱۳۹۸ اعلام کرد. همچنین اختصاص ۵۰ درصد از درآمدهای 
اختصاصی دستگاه ها به درآمد عمومی و نیز شناسایی و حذف موازی کاری در دستگاه ها 

اجرایی از دیگر حذفیات تبصره ۲۱ توسط مجلس بودند.
مواردی که مجلس در بودجه ۱۳۹۸ گنجاند

بخش عمده گزارش مرکز پژوهش ها مربوط به مصوبات مجلس در احکام و تبصره ها است 
که در ۱۳ عنوان، به تفصیل مورد بررسی قرار گرفته است.

بحث برانگیزترین موارد در این بخش، مربوط به مصوبات صندوق توسعه ملی است که 
در آن، مجلس مجوز برداشت ۸۷۵ میلیون یورو را به دولت می دهد و این مبلغ را به عنوان 
بدهی دولت تلقی می کند؛ بدهی ای که امکان انتقال آن به دولت های بعدی وجود دارد و 

به جای انضباط، بی انضباطی مالی را به دنبال می آورد.
انرژی  بورس  در  نفت  واگذاری  بودجه سال ۱۳۹۸،  قانون  در  مجلس  بعدی  مصوبه 
است که در تجربیات قبلی عرضه، بدون خریدار مانده است. آخرین مورد بحث برانگیز از 
دست کاری های مجلس در بودجه، مربوط به نحوه افزایش حقوق است که در همان زمان 

نیز، واکنش هایی سازمان برنامه را به دنبال داشت.
جایگاه مجلس در بودجه نویسی کجاست؟

در تعریف بودجه گفته می شود بودجه کل کشور، برنامه مالی دولت است که برای یک 
سال مالی تهیه و حاوی پیش بینی درآمدها و سایر منابع تأمین اعتبار و برآورد هزینه ها برای 

انجام عملیاتی است که منجر به نیل سیاست ها و اهداف قانونی می شود.
اصل ۵۲ قانون اساسی نیز می گوید بودجه سالانه کل کشور از طرف دولت تهیه و برای 
رسیدگی و تصویب به مجلس شورای اسلامی تسلیم می شود. نقش نظارتی مجلس بر 
کسی پوشیده نیست، اما سؤال این است که حدود اختیارات مجلس در اعمال تغییرات در 
برنامه سالانه ای که دولت آن را تهیه و اجرا می کند تا کجاست و آیا مجلس می تواند ارقامی را 
که دولت با توجه به شرایط اقتصادی، پیش بینی از آینده و امکانات موجود در لایحه بودجه 
پیش بینی می کند، تغییر دهد و آیا این تغییرات، همیشه همسو با منافع عمومی هستند یا 
ممکن است در برخی ادوار از بودجه به عنوان ابزاری انتخاباتی استفاده شود و از یک سند 

ملی به بسته ای برای رفع نیازهای استانی تنزل پیدا کند؟

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی مطرح کرد

پیشبینیمسیرحرکتدلاردرهفتهپیشرو
یکی از اعضای اتاق بازرگانی با بیان اینکه مطالبه بخش خصوصی ایران از اروپا راه اندازی 
واقعی کانال مالی اروپا است، گفت:لازم است منابع این کانال از محل فروش نفت تامین 

شود. 
سیده فاطمه مقیمی، از اعضای اتاق بازرگانی در رابطه با ثبات نسبی بازار ارز در هفته 
گذشته گفت: همان طور که بارها گفته شده، عرضه و تقاضا قیمت ها را تعیین می کنند. 
به این اعتبار می توان گفت در هفته جاری که قیمت دلار در کانال ۱۲ هزار تومانی باقی 
مانده و نوسان خاصی نداشته به معنای به ثبات رسیدن تقاضا کنندگان و عرضه کنندگان 

ارز در بازار است.
او ادامه داد: از سوی دیگر دولت هم از طریق بانک مرکزی در این هفته اقدام به عرضه 
ارز نکرد، این بدان معناست که ارز موجود در بازار از طریق صادرات و بخش های مربوطه 

تامین شده است.
این فعال بخش خصوصی در پاسخ به این سئوال که پیشبینی شما از وضعیت قیمت ها 
در هفته پیش رو چیست؟ گفت: برآوردها نشان می دهد اگر مسئله خاصی در حوزه بین 

المللی رخ ندهد، در هفته اتی نیز ثبات بازار حفظ شود. 
مقیمی تاکید کرد: اتفاقات این هفته باز هم نشان داد که رهاسازی نرخ ارز و سپردن 

مکانیزم بازار به خود بازار نتایج بهتری از مداخله گری دایمی دولتها در پی دارد.
منشی اتاق تهران در رابطه با جهت گیری بخش خصوصی در رابطه با کانال مالی اروپا 
تصریح کرد: در این مساله بخش خصوصی با دولت کاملا همسو است و تلاش دارد تا 
جهت گیری مشترکی داشته باشیم چرا که در مباحث بین المللی ضروری است که بخش 

خصوصی مسیر مشترکی با دولت و دستگاه دیپلماسی را برگزیند.
 آن طور که شنیده می شود دو طرف یعنی ایران و اروپا بنا دارند منابع حاصل از فروش 
نفت را به شکل اعتبار در این کانال قرار دهند و ایران نیز نیازهای خودش را از اروپایی ها از 

این طریق جبران کند.
مقیمی گفت: به نظر من این کانال چنانچه اتفاق خاصی در سطح بین المللی نیافتد 
و مثلا امریکا تحریم جدیدی را اعلام نکند، به سود دو طرف توافق خواهد بود و از این راه 

شرایط برای اقتصاد کشور هم تا حدی بهبود خواهد یافت.
 وی تاکید کرد: به هر حال انتظار افکار عمومی ، فعالان اقتصاد و ناظران جهانی این 
است که طرفین به توافق بین المللی ، پایبند باشند و خروج یک کشور سبب از دست رفتن 
تمامی فرصت ها برای طرفین نشود، از این رو بخش خصوصی ایران نیز خواستار اجرایی 
شدن توافقی است که امضای کشورهای قدرت های بزرگ جهان بر پای آن نقش بسته 

است. 
  مقیمی با تاکید بر اینکه در شرایط کنونی نیز بخش خصوصی با بازگرداندن ارز حاصل از 
صادرات وظیفه خود را برای مدیریت بازار ارز و اقتصاد انجام داده است، گفت: خوشبختانه 
ثبات کنونی نیز گواه عملکرد مناسب بخش خصوصی در کنار مدیریت مناسب بانک 

مرکزی در بازار ارز است. 

گزارش از حامد حیدری

این روزها قیمت مسکن هم مانند برخی برج ها سر به فلک 
کشیده است. دولتی ها هم بیکار نبوده و جدای از وزارت اقتصاد 
کند،  می  بررسی  را  اجاره  و  رهن  صندوق  کم وکیف  دارد  که 
خبرهایی هم از طرح های وزارت راه و شهرسازی در حوزه ساخت 

مسکن منتشر می شود. 
وزیر راه و شهرسازی و وزیر دفاع اخیراً تفاهم نامه ساخت ۱۰۰ 
خانواده  آن  اساس  بر  که  کردند  امضا  را  مسکونی  واحد  هزار 
نیروهای مسلح اعم از نیروی انتظامی، ارتش و سپاه صاحب خانه 
می شوند. این البته تنها طرح وزارت راه و شهرسازی برای ساخت 
این  ساخت  کرده  اعلام  شهرسازی  و  راه  وزیر  نیست.  مسکن 
واحدها افزون بر طرح اقدام ملی مسکن است که شامل ساخت 

۴۰۰ هزار واحد مسکونی در کشور می شود.
اینها البته تمام اقدامات وزارت راه و شهرسازی در حوزه مسکن 
نیست. طرح های تأمین مسکن به روش اقساطی )تام فاز( و تأمین 
مسکن کارکنان دولت )تام کاد( نیز برنامه های دیگر این وزارتخانه 
در حوزه مسکن است. به نظر می رسد هدف نهایی از تمام این 

طرح ها، مدیریت قیمت ها در بازار مسکن با عرضه بیشتر باشد.
مسکن  حوزه  کارشناسان  از  برخی  که  است  حالی  در  این 
حوزه  در  است  بهتر  مسکن  ساخت  به جای  دولت  معتقدند 
سیاستگذاری تمرکز کند و حوزه ساخت و عرضه مسکن را به 
مردم و بخش خصوصی واگذار کند. در مقابل عده ای دیگر از 
کارشناسان و مسئولان دولتی معتقدند که نمی توان بازار مسکن 
را به حال خود رها کرد. کدام یک درست می گویند و استدلال هر 

یک چیست؟
*مسکن، دغدغه شخص رئیس جمهور

علی نبیان، معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیر عامل سازمان 
ملی زمین و مسکن در گفت وگویی می گوید: یکی از تکالیفی 
که دولت به وزارت راه و شهرسازی داده این است که بازار مسکن 
را مدیریت کند و در حوزه مسکن که دغدغه آقای رئیس جمهور 
است، فعالیتی جدی داشته باشد. یکی از وظایفی که وزارت راه 
داشت، اتمام مسکن مهر بود. ۵۰۰ هزار واحد نیمه کاره مسکن 
مهر داشتیم و تکلیف شده بود که اینها را به اتمام برسانیم. وظیفه 
دیگر ما نیز این بود که در شهرهای جدید ساخت ۲۰۰ هزار واحد 
مسکونی را انجام دهیم. وی در ادامه می افزاید: وظیفه دولت بود 
که ۱۰۰ هزار واحد نیز در حوزه بازآفرینی شهری بسازد. ۱۰۰ 
هزار واحد هم توسط بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در شهرهای 
زیر ۱۰۰ هزار نفر باید ساخته شود. اینها کارهایی است که دولت 
باید انجام دهد و اقداماتی نیز در این رابطه در چارچوب وزارت راه 
و شهرسازی انجام می شود. نبیان در رابطه با اقدامات وزارت راه 
اظهار می کند: پیگیری هایی که در وزارت راه و شهرسازی انجام 
و   ۱۳۹۹ و   ۱۳۹۸ سال  برای  واحد  هزار   ۴۰۰ شامل  می شود 
همچنین ۵۰۰ هزار واحد نیز اتمام واحدهای مسکن مهر به غیر از 
آنهایی است که درگیری حقوقی دارند. اتمام آن پروژه ها نیز بعد از 
اتمام مشکلات حقوقی خواهد بود. این ها جزو تکالیفی است که 
وزارت راه و شهرسازی برای امر تولید مسکن و رونق این بازار دارد.

*پوشش بخشی از تقاضای مسکن
معاون وزیر راه و شهرسازی با تأکید بر نقش این وزارتخانه در 
حدود  ما،  برنامه  اساس  بر  می گوید:  مسکن،  بازار  تولید  رونق 
۹۰۰ هزار تا یک میلیون واحد باید تولید شود. بخشی از این را ما 
انجام می دهیم و بخشی دیگری هم توسط مردم ساخته می شود. 
کارهای وزارت راه در چارچوب رونق بخشی به بازار مسکن است. 
تکلیفی که وزیر راه و شهرسازی برای زیرمجموعه وزارتخانه تعیین 
کرده، سرعت بخشی به ساخت وساز در مسکن است و باید ظرف 
این دو سال آن را انجام دهیم. با این کار مقداری از تقاضای مسکن 

پوشش داده می شود.
نبیان در پاسخ به این پرسش که آیا این طرح نمونه کوچکی از 
مسکن مهر است، می گوید: مسکن مهر ادبیات دیگری داشت 
که ۱۰۰  هنگامی  دارد.  تفاوت  ساخت وساز  نوع  این  ادبیات  و 
هزار واحد در مجموعه بازآفرینی شهری در مناطق ناایمن، بافت 
دارند، ساخته  نامناسب  و مکان هایی که ساخت وساز  فرسوده 

می شود طبیعتاً با مسکن مهر تفاوت هایی دارد.
*شهرهای جدید به کمک می آیند

وی در رابطه با شهرهای جدید نیز اظهار می کند: بخشی از 
تقاضای مسکن در شهرهای بزرگ و مراکز استان ها به شهرهای 
سرریز  می شود.  سرریز  دارد،  وجود  آن ها  اطراف  که  جدیدی 
جمعیتی شهر تهران به شهرهای جدیدی مانند پردیس، پرند و 
هشتگرد رفته و بخشی از مشکلات سکونت افراد حل می شود. 
با چنین کارهایی می توان قدری بازار مسکن را مدیریت کرد که در 

وزارت راه، ظرف دو سال آینده در دستور کار قرار دارد.
این سخنان در حالی مطرح می شود که گروهی از کارشناسان 
حوزه مسکن معتقدند نیازی نیست دولت مستقیماً وارد حوزه 
ساخت خانه شود و بهتر است مدیریت بازار را از روش های دیگری 
در  مسکن  بازار  تحلیلگر  سلطان محمدی،  مهدی  دهد.  انجام 
این رابطه به خبرنگار ایرناپلاس می گوید: بعد از مشکلاتی که 
در بازار مسکن ایجاد شد و بالا رفتن قیمت خانه و کاهش حجم 
این  از دلایل  یکی  که  نتیجه رسید  این  به  دولت  ساخت وساز، 
مشکل، انجام نشدن خانه سازی به اندازه کافی بوده و بهتر است 
را  بازار  خلأ  و  کرده  مداخله  ساخت وساز  توسعه  در  دولت  خود 
برطرف کند. این نگرش پیش از این نیز بارها تکرار شده و پروژه 

مسکن مهر نیز با چنین فلسفه ای آغاز شد.
طرح هایی  چنین  اجرای  سابقه  به  اشاره  با  سلطان محمدی 
می افزاید: از سال ۱۳۸۷ مسکن مهر شروع شد و سال های بعد 
اوج ساخت وساز واحدهای مربوط به این طرح را شاهد بودیم، 
اما باز هم قیمت ها در سال های ۱۳۹۰ و ۱۳۹۱ رشد کرد و این 
طرح نتوانست جلوی رشد قیمت را بگیرد. در عمل، ثابت شده 
که این ساخت وسازها نمی تواند به کاهش قیمت مسکن کمک 
کند. تحولات قیمت مسکن بیشتر ناشی از چرخه های درونی 
خود بازار مسکن است و به طور معمول در دوره های پنج تا ۶ ساله، 
بازار مسکن دوره های رونق و رکود را طی می کرده و در مجموع نیز 

جهت افزایشی داشته است.
*تورم، علت اصلی افزایش قیمت مسکن

وی در تشریح چرایی این روند می گوید: علت اصلی هم این 
تورم وجود دارد،  روبه روییم. مادامی که  تورم  پدیده  با  است که 
قیمت مسکن، خودرو، کالاهای دیگر و خدمات همگی تمایل 
دارند همراه با تورم به سمت بالا حرکت کنند. دولت هم حداقل 
حقوق و دستمزد را در سال جاری افزایش داد و همه، خود را با 
وضعیت تورمی انطباق می دهند. بنابراین اگر بخواهیم مشکل 
افزایش قیمت مسکن حل شود، راهش این است که جلوی تورم را 
بگیریم. این کارشناس بازار مسکن در همین رابطه اضافه می کند: 
تورم نیز یک پدیده پولی است و ریشه اش در کنترل نقدینگی 
است. اگر دولت و بانک مرکزی موفق شوند رشد نقدینگی و به تبع 

آن، تورم را کنترل کنند، افزایش قیمت مسکن و سایر کالاها کنترل 
می شود. منتها برخی تصور می کنند افزایش قیمت مسکن به علت 
کاهش ساخت وساز است و با این روش می شود مسئله را حل کرد.

*دولت سیاستگذاری کند
سلطان محمدی در رابطه با نقش کمبود عرضه در افزایش قیمت 
مسکن و راه حل آن می گوید: عرضه مسکن کم است، اما راهش 
این نیست که دولت وارد عرضه این کالا شود. مثلًا اگر عرضه پیاز 
یا سیب زمینی هم کم شود، نباید نتیجه گرفت که دولت شروع به 
پیاز کاشتن کند. باید زمینه را به گونه ای فراهم کند که کشاورزان 
تمایل بیشتری به تولید این محصول پیدا کنند. در رابطه با مسکن 
هم دولت باید زمینه تولید را فراهم کند. ما از نظر تولید مصالح 
ساختمانی، نیروی انسانی و سرمایه بخش خصوصی مشکلی 
نداریم. زمینه ها و قواعد به گونه ای تنظیم شده که سرمایه گذار 
بخش خصوصی تمایلی ندارد وارد بازار مسکن شود، حتی با وجود 
اینکه سال گذشته در شهر تهران قیمت مسکن بیش از ۱۰۰ 
درصد و در سطح کشور نزدیک به ۵۰ درصد افزایش یافت؛ با این 
حال، میزان ساخت وسازها افزایش پیدا نکرده است. علتش هم 

این است که زمینه های سرمایه گذاری فراهم نیست.
وی درباره نقش دولت در بازار مسکن تصریح می کند: دولت باید 
نسبت به مقررات زدایی، آماده سازی زمین ها، بهبود شبکه های 
ارتباطی اقدام کند. اگر این کارها را در حوزه مسکن انجام دهد، 
مردم خودشان خانه می سازند. اگر در شهری زمین هایی وجود 
دارد که قابلیت ساخت وساز در آن وجود دارد، عرضه کنند تا مردم 

خودشان نسبت به ساخت خانه اقدام کنند.
*مسکن سیاستگذاری کوتاه مدت را برنمی تابد

سلطان محمدی با اشاره به طرح هایی که دولت در دست اجرا 
دارد، می گوید: در کنار طرح اقدام ملی، چند طرح دیگر را نیز 
دولت در پیش گرفته است؛ تام کاد که ساخت مسکن برای کارکنان 
دولت بوده است. دیگری طرحی است که با وزارت دفاع برای 
ساخت خانه های مسکونی داشته و دیگری هم تام فاز است که 
برای سایر اقشار در نظر گرفته شده است. برای هر کدام از این ها 
نیز ۱۰۰ هزار واحد هدفگذاری شده است. هنوز چند صد هزار 
واحد از طرح مسکن مهری که از سال ۱۳۸۷ شروع شده، کامل 
نشده است؛ بهتر است ابتدا آن ها را تکمیل کنند. افزون بر این، 
مسکن کالایی نیست که اگر امروز برای آن تصمیم گرفتیم، فردا در 
بازار اثر خود را نشان دهد. این طرح ها در طول یک تا دو سال به 
جواب نخواهد رسید. چنین طرح هایی حداقل تا سه سال آینده 

تأثیری روی قیمت نمی گذارد.
وی با هشدار درباره اینکه این طرح ها تعهداتی را برای دولت 
ایجاد می کند، می افزاید: دولت فعلی همواره از دولت سابق انتقاد 
می کرد و می گفت که طرح مسکن مهر تعهدات سنگینی روی 

دوش این دولت گذاشته، چندین میلیارد تومان از منابع را بلعیده 
و به اهداف مدیریت بازار مسکن نیز کمکی نکرده است؛ با این 
حال، اکنون طرحی مشابه آن دارد اجرا می شود. ضعفی که این 
طرح ها دارد این است که زمین های عمومی و ملی را به مسکن 
تبدیل می کند. خیلی از پادگان هایی که قرار بود تبدیل به فضای 
سبز شود، اکنون دارد به خانه هایی با تراکم زیاد تبدیل می شود که 

این اقدام مشکلاتی را به شهر اضافه می کند.
*خانه های شخصی در زمین های ملی

این کارشناس حوزه مسکن در همین رابطه اضافه می کند: 
زمین هایی که متعلق به نهادهای دولتی بوده، باید در سازمان 
ملی زمین و مسکن تجمیع و استفاده بهینه می شده، اما اکنون به 
ادارات مختلف گفته شده که خود شروع به ساخت وساز کنند. این 
کار در حالی صورت می گیرد که برآوردی از تعداد، مقدار، موقعیت، 
کاربری این زمین ها و تعداد نیازمندان هر بخش وجود ندارد. این 
زمین ها متعلق به همه مردم و نسل های آینده است و متعلق به 
یک سازمان خاص نیست که بخواهند آن را بین خودشان تقسیم 
این زمین ها در شهرهای بزرگ تمام شد و در شهرهای  کنند. 
کوچک نیز رو به اتمام است؛ پس از آنچه می کنیم؟ باید سراغ رویه 
اصولی تری رفت. وی با انتقاد به چنین اقداماتی، می گوید: اکنون 
در وضعیت سال های آغازین انقلاب اسلامی نیستیم که بخواهیم 
زمین های ملی و دولتی را بین اقشار خاصی توزیع کنیم و تصور 
کنیم مسئله زمین حل شده است. کما اینکه آن زمین ها توزیع و 
مساحت تهران هفت برابر شد، ولی اکنون برای ساخت مدرسه، 
دانشگاه، بیمارستان، راه و… مشکل داریم و در نیازهای اولیه شهر 
مانده ایم. اکنون بخش عمده ای از بودجه شهرداری دارد صرف 

تملک زمین می شود.
*طرح قدیمی با شمایلی جدید؟

سلطان محمدی معتقد است: طرح هایی از این دست همگی 
تمایل دارد که دولت را وارد بازار عرضه کند، اعم از عرضه زمین، 
تأمین مالی و حتی عملیات اجرایی. در حالی که دولت وظیفه 
بسیار مهم تر و اثرگذارتری در بازار مسکن دارد. وظایف دولت در 
بازار مسکن، کنترل تورم است که بر افزایش قیمت مسکن و اجاره 
هم اثر دارد. باید این را باور کنیم که تورم فقط از تصمیمات دولت 
و بانک مرکزی خارج می شود. حتی طرح اخیر می تواند تورم زا 
باشد. مانند مسکن مهر که با صرف ۷۰ هزار میلیارد تومان از 
منابع بانک مرکزی به تورم دامن زد. وی در ادامه اظهار می کند: 
این طرح ها مشکل عده ای را حل می کند، ولی بار آن را روی دوش 
گروه وسیع تری می اندازد. در اقتصاد ناهار مجانی وجود ندارد. اگر 
جایی خانه ای به قیمت پایین به کسی داده می شود، باقی وجه آن 
از جیب دیگران آمده است. اگر هم قرار است دولت به کسی خانه 
دهد، باید سراغ محروم ترین اقشار برود که لزوماً کارمندان دولت 
جزو این گروه نیستند. این تحلیلگر بازار مسکن می افزاید: نکته 
دیگر این است که میزان کارکنان و زمین های در اختیار هر سازمان 
با یکدیگر برابر نیست. برای نمونه، آموزش و پرورش با تعداد زیادی 
از معلمان که جزو ضعیف ترین اقشار جامعه هستند، زمینی ندارد 
که بخواهد توزیع کند. اما ارگان های خاصی هستند که کارکنان 

کمی دارند، اما زمین های زیادی در اختیارشان است.
*زمینه اجتماعی حضور دولت در بازار مسکن

این گونه  را  طرح هایی  چنین  اجرای  ریشه  سلطان محمدی 
تبیین می کند: دیدگاهی که معتقد به حضور مستقیم دولت در 
بخش عرضه است، همچنان در پس زمینه اجتماعی باقی مانده 
است. زمانی به صورت مسکن مهر، زمان دیگری به صورت مسکن 
اجتماعی و مسکن تام فاز و… ظهور می کند. آیا ما داریم شرایط و 
زمینه های کسب وکار را طوری تأمین می کنیم که مردم، خانوارها 
و بخش خصوصی وارد بخش عرضه شوند یا داریم دولت را درگیر 
می کنیم؟ وی اظهار می کند: ممکن است بگویند که دولت پولی 
خرج نمی کند، اما باید توجه کنیم زمین هایی که در اختیار این 
طرح قرار می گیرد نیز جزو دارایی های عمومی است. برای ساخت 
مدرسه به خیرین متوسل می شویم، این در حالی است که دولت 
دارد خانه شخصی می سازد. یعنی جایی از کار غلط است، زیرا 
خانه را باید مردم بسازند و ساخت مدرسه و بیمارستان که نیازهای 

عمومی محسوب می شود، کار دولت است.

طرح قدیمی با شمایلی جدید؟

مُسکّن دولت برای مَسکن

آگهی ابلاغ 
آگهی ابلاغ مفاد رای صادره از طرف هیات موضوع قانون تکلیف وضعیت ثبتی 

اراضی املاک و ساختمان فاقد سند رسمی مصوب سال ۱۳۹۰/۰۹/۲۰
برابر رأی شماره ۱۳۹۸۶۰۳۰۱۰۵۷۰۰۲۷۵۹ مورخ ۱۳۹۸/۰۴/۰۶ صادره از هیأت 
رسیدگی به اسناد عادی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی، املاک 
و ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ تصرفات مالکانه آقای قاسم 
نورزاده حمید فرزند علی محمد در شش دانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن 
به مساحت ۱۸۵/۷۴ متر مربع از پلاک ۲۸۰ فرعی از ۵۰ - اصلی محرز گردیده و برابر 
محتویات پرونده ثبتی و دفتر املاک مربوطه سند مالکیت شش دانگ یک قطعه باغ 
به شماره پلاک ۲۸۰ فرعی از ۵۰ اصلی فاقد مساحت باحقابه از رودخانه کرج مطابق 
معمول محل واقع در قریه کرشته حوزه ثبتی شهریار ذیل ثبت ۱۲۹۹ صفحه ۶۱۷ دفتر 
۱۱ املاک بنام حاج محمد رهنما ثبت و صادر و تسلیم گردیده است. سپس مع الواسطه 
طبق سند شماره ۸۲۳۹ مورخ ۱۴/ ۱۲ / ۴۶ دفتر خانه ۷شهریار به دوشیزه شمسی 
رهنما صلح محاباتی شده است و در ادامه نسبت به مورد ثبت سندالمثنی صادر شده 
است وطبق دفتر املاک و سیستم جامع املاک مقادیری در اجرای ماده ۱۴۷ به غیر 
انتقال یافته است. و تصرفات متقاضی از مالکیت دوشیزه شمسی رهنما بوده که ایشان 
در هیات حضور نیافته لذا هیات مقرر نموده با اعمال ماده ۳ قانون مذکور و نیز ماده ۱۳ 
آیین نامه اجرایی آن مصوب ۲۵ / ۴ / ۹۱ نسبت به صدور سند مالکیت بنام متصرف فوق 
الذکر اقدام شود و بدینوسلیه مفاد رای صادره به مالک و نیز اشخاص ذینفع جهت اطلاع 
آگهی تا چنانچه به مفاد رای صادره اعتراض دارند اعتراض خود را ظرف مدت دو ماه از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به اداره ثبت اسناد و املاک شهریار تسلیم و رسید آن را دریافت 
دارند بدیهی است در صورت عدم اعتراض ظرف مهلت مقرر این اداره نسبت به صدور 
سند مالکیت برابر مقررات اقدام خواهد نمود ضمنا صدور سند مالکیت مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود .
 نوبت اول : ۱5 / 4 / ۱۳۹۸ __ نوبت دوم : ۳0 / 4 / ۱۳۹۸

م الف : 627۱- سید مرتضی موسوی  رئیس ثبت اسناد و املاک شهریار 
--------------------------------------------

شماره پرونده:۱۰۲۰/۶/۹۷             شماره دادنامه۲۲۹   ۹۸/۴/۲ 
مرجع رسیدگی:حوزه شورای حل اختلاف شهرستان شهریار

خواهان:
خوانده:

خواسته: 
گردشکار:پس ازوصول پرونده وباتوجه به محتویات پرونده وجری تشریفات قانونی 
قاضی شورا بررسی راکافی دانسته وضمن اعلام ختم رسیدگی بشرح ذیل مبادرت به 

صدور رای می نماید.
رای قاضی شورا

درخصوص دعوی شرکت تعاونی انقلاب با وکالت پریسا شیرازی  بطرفیت بنیامین 
زرگران  امین زرگران بخواسته  مطالبه مبلغ ۱۳۰میلیون ریال بابت یک فقره چک به 
شماره ۹۱۰۰۰۳/۱۷۲۵۷۹ ۹۶/۷/۳ در عهده بانک ایران زمین بانضمام خسارات وارده 
باتوجه به عرضحال تسلیمی ومستندات پرونده وملاحظه نظریه مشورتی اعضای شورای 
حل اختلاف واقدامات بعمل آمده ازسوی آن شورا نظرباینکه وجوداصل چک درید 
خواهان و صدور گواهی عدم پرداخت از بانک محال علیه حکایت ازاستقراردین بمیزان 
خواسته واشتغال ذمه خوانده واستحقاق خواهان درمطالبه وجه دارد وباتوجه به اینکه 
خوانده خواندگان با وصف ابلاغ قانونی در جلسه حاضر نشده اند لیکن دلیلی مدلول بر 
ابراء ذمه یااداء دین ارائه واقامه ننموده و دفاع موثری نیز بعمل نیاورده لهذا قاضی شورا با 
استصحاب بقای دین ومصون ماندن دعوی و مستندات خواهان از هرگونه ایراد وخدشه 
دعوی مطروحه را محمول به صحت تلقی وبااختیارحاصله ازماده ۹ قانون شوراهای حل 
اختلاف مصوب ۹۴/۸/۱۰ مستندا به مواد ۳۱۰ و ۳۱۳ قانون تجارت و مواد  ۵۱۹-۱۹۸  
قانون آیین دادرسی دادگاههای عمومی وانقلاب درامورمدنی حکم به محکومیت خوانده 
به پرداخت مبلغ ۸۳۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال بابت اصل خواسته ومبلغ ۱/۷۵۵/۰۰۰ ابت 
هزینه دادرسی وخسارت تاخیرتادیه ازتاریخ صدور چک  لغایت وصول آن  حق الوکاله 
مکیل طبق تعرفه در حق خواهان صادرواعلام می دارد رای صادره غیابی وظرف بیست 
قابل تجدیدنظرخواهی  روز  قابل واخواهی درهمین حوزه وسپس ظرف بیست  روز 

درمحاکم محترم دادگستری شهرستان شهریار می باشد.
م.الف6272- قاضی شورای حل اختلاف شهرستان شهریار-منتظری 

--------------------------------------------
شماره پرونده:۱۰۳۵/۶/۹۷             شماره دادنامه۲۳۶   ۹۸/۴/۱۱ 

مرجع رسیدگی:حوزه شورای حل اختلاف شهرستان شهریار
خواهان:

خوانده:
خواسته: 

گردشکار:پس ازوصول پرونده وباتوجه به محتویات پرونده وجری تشریفات قانونی 
قاضی شورا بررسی راکافی دانسته وضمن اعلام ختم رسیدگی بشرح ذیل مبادرت به 

صدور رای می نماید.
رای قاضی شورا

درخصوص دعوی شرکت تعاونی انقلاب با وکالت پریسا شیرازی  بطرفیت رضا همتی 
فرزانه سیفی هادی شیرازی  بخواسته  مطالبه مبلغ دویست میلیون ریال بابت یک فقره 
چک به شماره ۰۴۶۹/۳۶۵۴۰۸ ۹۷/۲/۱۵ در عهده بانک صادرات  بانضمام خسارات 
وارده باتوجه به عرضحال تسلیمی ومستندات پرونده وملاحظه نظریه مشورتی اعضای 
شورای حل اختلاف واقدامات بعمل آمده ازسوی آن شورا نظرباینکه وجوداصل چک 
درید خواهان و صدور گواهی عدم پرداخت از بانک محال علیه حکایت ازاستقراردین 
بمیزان خواسته واشتغال ذمه خوانده واستحقاق خواهان درمطالبه وجه دارد وباتوجه 
به اینکه خوانده خواندگان با وصف ابلاغ قانونی در جلسه حاضر نشده اند لیکن دلیلی 
مدلول بر ابراء ذمه یااداء دین ارائه واقامه ننموده و دفاع موثری نیز بعمل نیاورده لهذا 
قاضی شورا با استصحاب بقای دین ومصون ماندن دعوی و مستندات خواهان از هرگونه 
ایراد وخدشه دعوی مطروحه را محمول به صحت تلقی وبااختیارحاصله ازماده ۹ قانون 
شوراهای حل اختلاف مصوب ۹۴/۸/۱۰ مستندا به مواد ۳۱۰ و ۳۱۳ قانون تجارت و 
مواد  ۱۹۸-۵۱۹  قانون آیین دادرسی دادگاههای عمومی وانقلاب درامورمدنی و تبصره 
الحاقی به ماده ۲ قانون صدور چک حکم به محکومیت خوانده به پرداخت مبلغ دویست 
میلیون ریال بابت اصل خواسته ومبلغ ۲/۶۶۵/۰۰۰ ابت هزینه دادرسی وخسارت 
تاخیرتادیه ازتاریخ صدور چک  لغایت وصول آن  حق الوکاله مکیل طبق تعرفه در حق 
خواهان صادرواعلام می دارد رای صادره غیابی وظرف بیست روز قابل واخواهی درهمین 
حوزه وسپس ظرف بیست روز قابل تجدیدنظرخواهی درمحاکم محترم دادگستری 

شهرستان شهریار می باشد.
م.الف627۳- قاضی شورای حل اختلاف شهرستان شهریار-منتظری 

--------------------------------------------
شماره پرونده:۹۱۶/۶/۹۷             شماره دادنامه۲۵۲   ۹۸/۴/۱۱ 

مرجع رسیدگی:حوزه شورای حل اختلاف شهرستان شهریار
خواهان:
خوانده:

خواسته: 
گردشکار:پس ازوصول پرونده وباتوجه به محتویات پرونده وجری تشریفات قانونی 
قاضی شورا بررسی راکافی دانسته وضمن اعلام ختم رسیدگی بشرح ذیل مبادرت به 

صدور رای می نماید.
رای قاضی شورا

درخصوص دعوی شرکت تعاونی انقلاب با وکالت پریسا شیرازی  بطرفیت حسام 
گودرزی زاده  نازبیگمه غفاری مولا  بخواسته  مطالبه مبلغ ۳۰ میلیون ریال بابت یک فقره 
چک به شماره ۱۴۹/۹۴۴۰۰۹ ۹۶/۹/۲۲ در عهده بانک صادرات  بانضمام خسارات 
وارده باتوجه به عرضحال تسلیمی ومستندات پرونده وملاحظه نظریه مشورتی اعضای 
شورای حل اختلاف واقدامات بعمل آمده ازسوی آن شورا نظرباینکه وجوداصل چک 
درید خواهان و صدور گواهی عدم پرداخت از بانک محال علیه حکایت ازاستقراردین 
بمیزان خواسته واشتغال ذمه خوانده واستحقاق خواهان درمطالبه وجه دارد وباتوجه به 
اینکه خوانده خواندگان با وصف ابلاغ قانونی در جلسه حاضر نشده است لیکن دلیلی 
مدلول بر ابراء ذمه یااداء دین ارائه واقامه ننموده و دفاع موثری نیز بعمل نیاورده لهذا 
قاضی شورا با استصحاب بقای دین ومصون ماندن دعوی و مستندات خواهان از هرگونه 
ایراد وخدشه دعوی مطروحه را محمول به صحت تلقی وبااختیارحاصله ازماده ۹ قانون 
شوراهای حل اختلاف مصوب ۹۴/۸/۱۰ مستندا به مواد ۳۱۰ و ۳۱۳ قانون تجارت و 
مواد  ۱۹۸-۵۱۹  قانون آیین دادرسی دادگاههای عمومی وانقلاب درامورمدنی و تبصره 
الحاقی به ماده ۲ قانون صدور چک حکم به محکومیت خوانده به پرداخت مبلغ سی 
میلیون ریال بابت اصل خواسته ومبلغ ۹۵۰ هزار ریال بابت هزینه دادرسی وخسارت 
تاخیرتادیه ازتاریخ صدور چک  لغایت وصول آن  حق الوکاله مکیل طبق تعرفه در حق 
خواهان صادرواعلام می دارد رای صادره غیابی وظرف بیست روز قابل واخواهی درهمین 
حوزه وسپس ظرف بیست روز قابل تجدیدنظرخواهی درمحاکم محترم دادگستری 

شهرستان شهریار می باشد.
م.الف6274-قاضی شورای حل اختلاف شهرستان شهریار-منتظری 

--------------------------------------------
شماره پرونده:۱۰۳۴/۶/۹۷             شماره دادنامه۲۵۳   ۹۸/۴/۱۱ 

مرجع رسیدگی:حوزه شورای حل اختلاف شهرستان شهریار

خواهان:
خوانده:

خواسته: 
گردشکار:پس ازوصول پرونده وباتوجه به محتویات پرونده وجری تشریفات قانونی 
قاضی شورا بررسی راکافی دانسته وضمن اعلام ختم رسیدگی بشرح ذیل مبادرت به 

صدور رای می نماید.
رای قاضی شورا

درخصوص دعوی شرکت تعاونی انقلاب با وکالت پریسا شیرازی  بطرفیت فرزانه سیفی  
رضا همتی  کامران اکبر آبادی  بخواسته  مطالبه مبلغ ۲۰۰ میلیون ریال بابت یک فقره 
چک به شماره ۸۶۴/۹۴۷۶۴۴ ۹۷/۲/۱۵ در عهده بانک مسکن بانضمام خسارات وارده 
باتوجه به عرضحال تسلیمی ومستندات پرونده وملاحظه نظریه مشورتی اعضای شورای 
حل اختلاف واقدامات بعمل آمده ازسوی آن شورا نظرباینکه وجوداصل چک درید خواهان 
و صدور گواهی عدم پرداخت از بانک محال علیه حکایت ازاستقراردین بمیزان خواسته 
واشتغال ذمه خوانده واستحقاق خواهان درمطالبه وجه دارد وباتوجه به اینکه خوانده 
خواندگان با وصف ابلاغ قانونی در جلسه حاضر نشده است لیکن دلیلی مدلول بر ابراء ذمه 
یااداء دین ارائه واقامه ننموده و دفاع موثری نیز بعمل نیاورده لهذا قاضی شورا با استصحاب 
بقای دین ومصون ماندن دعوی و مستندات خواهان از هرگونه ایراد وخدشه دعوی مطروحه 
را محمول به صحت تلقی وبااختیارحاصله ازماده ۹ قانون شوراهای حل اختلاف مصوب 
۹۴/۸/۱۰ مستندا به مواد ۳۱۰ و ۳۱۳ قانون تجارت و مواد  ۱۹۸-۵۱۹  قانون آیین 
دادرسی دادگاههای عمومی وانقلاب درامورمدنی و تبصره الحاقی به ماده ۲ قانون صدور 
چک حکم به محکومیت خوانده به پرداخت مبلغ ۲۰۰ میلیون ریال بابت اصل خواسته 
ومبلغ  ۲/۶۶۵/۰۰۰ ریال ریال بابت هزینه دادرسی وخسارت تاخیرتادیه ازتاریخ صدور 
چک  لغایت وصول آن  حق الوکاله مکیل طبق تعرفه در حق خواهان صادرواعلام می دارد 
رای صادره غیابی وظرف بیست روز قابل واخواهی درهمین حوزه وسپس ظرف بیست روز 

قابل تجدیدنظرخواهی درمحاکم محترم دادگستری شهرستان شهریار می باشد.
م.الف6275- قاضی شورای حل اختلاف شهرستان شهریار-منتظری 

--------------------------------------------
شماره پرونده:۴۷۵/۳/۹۷             شماره دادنامه۱۱۹۷   ۹۷/۱۰/۲  تاریخ رسیدگی 

 ۹۷/۹/۲۷
مرجع رسیدگی:قاضی شورای حل اختلاف شهرستان شهریار

خواهان:حیدر کاظم زاده ایرد موسی به ولایت از محمدرضا کاظم زاده ایرد موسی 
ساکن اندیشه فاز ۵ بلوار امام خ همت خ کوثر فرعی ۱ س یاس و ۵ 

خوانده:حمید علی کاهی   مجهول المکان 
خواسته: مطالبه هزینههای درمانی

گردشکار:خواهان دادخواستی به شرح فوق تقدیم شورا نموده استکه پس از ثبت  
وجری تشریفات قانونی جلسه رسیدگی با حضور قاضی شورا برگزار و پس از بررسی اوراق 
و محتویات پرونده اعلام ختم رسیدگی و با استعانت از خداوند متعال بشرح ذیل مبادرت 

به صدور رای می نماید.
رای قاضی شورا

از محمد رضا  به ولایت  ایرد موسی  زاده  کاظم  در خصوص دعوی خواهان حیدر 
کاظم زاده ایرد موسی به طرفیت خوانده حمید علی کاهی به خواسته مطالبه خسارت 
میزان  به  بیمارستان  پرداختی  های  هزینه  جهت  رانندگی  امر  در  تصادف  از  ناشی 
۰۰۰/۶۷۰/۳۲ریال با احتساب کلیه خسارات دادرسی که خواهان با حضور در این 
مرجع اظهار داشتند، اینجانب ولی قهری محمد رضا کاظم زاده ایرد موسی ۱۷ ساله 
می باشم که بر اثر وقوع تصادف ناشی از رانندگی توسط خوانده مجروح گردیده که 
میزان خواسته متحمل هزینه های بیمارستانی شده ام ، تقاضای رسیدگی و صدور 
حکم وفق خواسته مورد استدعاست . با  اتوجه به مجهول المکان بودن خوانده حسب 
درخواست خواهان مفاد دادخواست تقدیمی و وقت رسیدگی از طریق نشر آگهی در 
روزنامه کثیر الانتشار ابلاغ گردید لیکن خوانده در جلسه شورا حاضر نگردیده و در مقابل 
دعوای مطروحه دفاع موثری به عمل نیاورده است. قاضی شورا با بررسی مجموع اوراق 
و محتویات پرونده من جمله دادخواست تقدیمی و مدارک و مستندات ابرازی انه مصون 
از ایراد و تعرض باقی مانده است ، مدیونیت خوانده را محرز و خواسته خواهان را مقرون 
به واقع تشخیص داده مستندا به مواد ۱ و ۲ قانون مسولیت مدنی و مواد ۱۹۴ و ۱۹۸ 
و ۵۱۵ و ۵۱۹ قانون آیین دادرسی مدنی و ماده ۹ قانون شورای حل اختلاف حکم به 
محکومیت خوانده به پرداخت مبلغ ۰۰۰/۶۷۰/۳۲ریال بابت اصل خواسته و پرداخت 
مبلغ ۰۰۰/۵۹۰ ریال در حق خواهانها صادرواعلام می دارد رای صادره غیابی وظرف 
بیست روز پس از ابلاغ قابل واخواهی درهمین حوزه وسپس ظرف بیست روز قابل 

تجدیدنظرخواهی درمحاکم محترم دادگستری شهرستان شهریار می باشد.
م.الف6270- قاضی شورای حل اختلاف شهرستان شهریار-ایرج عباسی



شنبه -پانزدهم تیر ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 64835

یک نماینده مجلس: 

سخنان ویلتموس در مورد ایران
 باید به گوش جهان برسد

 نماینده مردم رشت در مجلس شورای اسلامی درباره اظهارات سرمربی خارجی تیم 
ملی فوتبال که ایران را کشوری امن خواند، گفت: امیدوارم سخنان »مارک ویلموتس« به 

گوش خیلی از کسانی که به ایران نیامده اند، برسد. 
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی افزود: اینکه »مارک ویلموتس« از امنیت کشورمان 
صحبت می کند موضوع بسیار مهمی است و نشان می دهد که این امر اتفاقی نیست و 

همیشه امنیت وجود داشته است.
وی گفت: بارها گفتیم توریست و گردشگران خارجی اگر به ایران سفر داشته باشند 
متوجه می شوند که کشورمان امن و دارای جذابیت های زیادی است. اینکه دهها رسانه 
خارجی با سیاه نمایی تلاش دارند تا گردشگران به ایران سفر نکنند اما صحبت های این 
سرمربی خارجی گویای همه چیز است. در واقع این اولین بار نیست که گفته شده ایران 
امن است. نماینده مردم رشت معتقد است: حتی نمایندگان، سفرا و پارلمان هایی که 
به ایران آمدند فکر نمی کردند چنین امنیتی در کشور حاکم است و این امنیت را مدیون 
۲۴۰ هزار شهیدی هستیم که در ۸ سال دفاع مقدس، جنگ تحمیلی و شهدای مدافع 
حرم داده ایم. با این رویه ای که زیر سایه رهبری، وفاق و همدلی ملی ایجاد شده است، 

ایران اسلامی دچار مشکلات نخواهد شد.
جعفرزاده در پایان گفت: از فدراسیون فوتبال که در شرایط سخت اقتصادی تلاش 
کرده و به دنبال یک مربی خوب خارجی رفته تا تیم ملی فوتبال بتواند به جایگاه واقعی 
خود برسد تشکر و قدردانی می کنم و معتقدم مسئولان فدراسیون وفاداری به وطن را 

معنا کردند.
سرمربی جدید تیم ملی فوتبال در گفت و گوی اخیر خود با رسانه بلژیکی ایران را کشور 
امن و بسیار زیبا عنوان کرد و گفت برخلاف آنچه در رسانه ها مطرح شده است، در ایران 

جنگ و ناامنی نیست. نا امنی به هیچ عنوان در ایران معنا ندارد.

جانشین حاجیلو انتخاب شد

 زرینچه سرپرست تیم فوتبال استقلال شد
- »جواد زرینچه« عضو سابق تیم ملی 
پایتخت  پوشان  آبی  برای  که ۱۲ فصل 
حکم  با  پنجشنبه  روز  بود،  کرده  بازی 
عنوان  به  استقلال  باشگاه  مدیرعامل 
سرپرست تیم فوتبال بزرگسالان به خانه 
خود بازگشت. وی پیش تر و برای مدتی 

مربی تیم استقلال را برعهده داشت. 
در  استقلال  پیشین  کاپیتان  زرینچه 
زمره یکی از بهترین مدافعان و بازیکنان 
هم  ایران  فوتبال  تاریخ  راست  جناح 
محسوب می شود. وی ۸۰ بازی ملی در 
کارنامه خود دارد. »امیرحسن فتحی« در بخشی از حکم خود خطاب به زرینچه، وی را 
به حفظ و رعایت شأن باشگاه و همه ارکان آن به ویژه هواداران، ایجاد همدلی در میان 
تمام اعضا، برقراری آرامش و دور ساختن حاشیه از اطراف تیم، نظم و پیاده سازی آیین 
نامه انضباطی و دستورات باشگاه، یادآوری به اعضای تیم در احترام به همه اهالی فوتبال 
شامل مسئولان، داوران، مربیان و بازیکنان تیم حریف، اهالی رسانه و هواداران، تکریم 
پیشکسوتان، رعایت اصول حرفه ای و اخلاقی، تاکید بر اجرای قوانین داخلی تیم و 
باشگاه و سایر حیطه رسالت کاری وی معطوف کرد. »اصغر حاجیلو« سرپرست سابق 

تیم بزرگسالان استقلال روز چهارشنبه  از سمت سرپرستی استعفا کرد.

مهدی محمد نبی:

 هدف هیات مدیره تداوم موفقیت های 
پرسپولیس است

 نایب رییس هیات مدیره باشگاه پرسپولیس گفت: هدف ما تداوم موفقیت های 
پرسپولیس است و تلاش کردیم تا بهترین انتخاب را در زمینه انتخاب سرمربی داشته 

باشیم .
مهدی محمد نبی با اشاره به بحث انتخاب سرمربی پرسپولیس گفت: هیات مدیره در 
این مدت جلسات متعددی داشت که بیش از یکصد ساعت به طول انجامید. در همین 
راستا تلاش کردیم تا بهترین گزینه را برای تیم بزرگ پرسپولیس انتخاب کنیم که روند 

موفقیت تیم تداوم داشته باشد.
وی افزود: در همین راستا هم هیات مدیره اختیار تام را به مدیرعامل باشگاه داد تا 
مذاکرات لازم را در این ارتباط انجام دهد و در نهایت پس از بررسی گزینه های داخلی و 

خارجی بهترین گزینه را برای پرسپولیس انتخاب کردیم.
نایب رئیس هیات مدیره پرسپولیس اضافه کرد: هدف باشگاه تداوم موفقیت های 
در  ها همچنان  موفقیت  و  ها  قهرمانی  این  که  امیدواریم  و  است  پرسپولیس  اخیر 

فصل های آینده تداوم داشته باشد.
نبی در خصوص ادامه همکاری علیرضا بیرانوند و علی علیپور با پرسپولیس خاطر 
نشان کرد: پرسپولیس خانه این بازیکنان است و مشکل چندانی در این زمینه وجود 
نداشت. این بازیکنان ملی پوش طبق مصوبه فدراسیون فوتبال ده روز بیشتر مرخصی 

داشتند و در نهایت هم روز چهارشنبه تمرین رفتند.
 

درخواست رسمی سپاهان به ترابوزان 

 امیری زردپوش می شود؟ 
جذب  دنبال  به  اصفهان  طلایی های 

لژیونر ملی پوش فوتبال ایران هستند. 
چه  هر  تقویت  برای  سپاهان  باشگاه 
بهتر تیم فوتبال بزرگسالان جهت حضور 
جدید  فصل  رقابت های  در  پرقدرت 
فوتبال کشور و همچنین لیگ قهرمانان 
ملی  تیم  هافبک  جذب  صدد  در  آسیا 
مسعود  خاطر  همین  به  است،   ایران 
با  سپاهان  باشگاه  مدیرعامل  تابش 
ارسال نامه ای به باشگاه تروبوزان ترکیه 
درخواست رسمی باشگاه اصفهانی برای 

جذب وحید امیری را مطرح کرده است.  در صورت موافقت طرف ترکیه ای، مذاکره برای 
این انتقال وارد فاز جدید و جدی تری خواهد شد. 

اعضای تیم فوتبال سپاهان فردا راهی شهر مشهد می شوند تا روز شنبه در دیداری 
تدارکاتی به مصاف تیم شهر خودرو بروند و پس از آن عازم تهران خواهند شد تا اردوی 
خود را در منطقه کردان برگزار کنند و دو بازی تدارکاتی با تیم های بادران و پیکان را 
پشت سر بگذارند.  بازیکنان سپاهان ضمن برگزاری اردو و انجام مسابقه تدارکاتی، در 

تست های پزشکی مرکز ایفمارک نیز شرکت خواهند کرد.

طارق همام: 

استقلال طلبم را بدهد، در مورد آینده
 تصمیم می گیرم 

لژیونر عراقی تیم فوتبال استقلال تهران هنوز هیچ تصمیمی برای قطع یا ادامه 
همکاری با آبی پوشان نگرفته است. 

 در رسانه های کشورمان در روزهای اخیر اخبار متفاوتی در مورد آینده طارق همام، 
هافبک فصل قبل آبی پوشان پایتخت درج شد.

برخی عنوان کردند این بازیکن به همکاری با تیم تهرانی پایان داده  است. گروهی دیگر 
نیز عنوان کردند هنوز آینده وی در ابهام است.

اما روزپنجشنبه  سایت السومریه عراق گزارش کرد این بازیکن وضعیتش را برای آینده 
مشخص نکرده است.

البته این امر بستگی به رفتاری دارد که از باشگاه استقلال دیده شود.زیرا توضیح داد 
ملی پوش عراقی از فصل قبل ۱۴۰ هزار دلار طلب دارد و زمانی که دریافت کند، آنوقت 

در مورد آینده تصمیم می  گیرد.
رسانه مذکور از قول بازیکن عراقی نوشت:همچنان منتظر دریافت طلبم از استقلال 
هستم. هیچ  تصمیمی در مورد ترک باشگاه یا ادامه همکاری نگرفته ام.تصمیم کنونی 
من منتظرماندن است.تلاش می کنم فرصتی به باشگاه دهم که طلبش را بپردازد.آنوقت 

می توانم در مورد آینده تصمیم گیری کنم.
این بازیکن در تاریخ یک اوت سال ۲۰۱۸ به عضویت استقلال درآمد.

ورزشی

۱۶ گلادیاتور نوزدهمین دوره لیگ برتر

نبرد خارجی های تازه وارد با مربیان وطنی 
 تیم های فوتبال حاضر در نوزدهمین دوره لیگ برتر کادرفنی 

خود را برای فصل آینده مشخص کردند. 
لیگ نوزدهم در حالی قرار است آغاز شود که هنوز زمان قرعه 
کشی و شروع فصل جدید فوتبال ایران مشخص نیست و تیم ها 
تلاش می کنند تا بازیکنان مورد نظرشان را جذب و سپس در لیگ 

حاضر شوند.
 با انتخاب رسمی دراگان اسکوچیچ به عنوان سرمربی صنعت 
نفت آبادان، اسامی ۱۶ مربی تیم های لیگ برتری مشخص شد.

پرسپولیس تهران: گابریل کالدرون آرژانتینی جایگزین برانکو 
ایوانکوویچ کروات شد. سرمربی آرژانتینی سابقه مربیگری در 
تیم های التحاد، الهلال، تیم ملی عربستان، تیم ملی بحرین، 
رئال بتیس، زقطر اس سی و ... دارد و جایگزین برانکو شد که به 

الاهلی عربستان رفت.
جایگزین  ایتالیایی  استراماچونی  آندره  تهران:  استقلال 
فرهاد مجیدی شد. او سابقه مربیگری در اینترمیلان، اودینزه، 
اسپارتاگ پراگ و پاناتینایکوس یونان را دارد. مجیدی نیز با عقد 

قراردادی هدایت تیم ملی امید را برعهده گرفت.
سپاهان اصفهان: امیرقلعه نویی مانند لیگ هجدهم روی 
نیمکت زردپوشان اصفهانی می نشیند و تلاش می کند تا این تیم 

را پس از چند سال به قهرمانی برسد.
تراکتور تبریز: مصطفی دنیزلی جایگزین جورج لیکنز بلژیکی 
شد. تراکتور که بازیکنان خوبی را جذب کرده، تلاش می کند با 
دنیزلی به قهرمانی برسد. این تیم سال گذشته شانس خوبی 
برای قهرمان شدن داشت، اما اتفاقات حاشیه ای اواخر فصل 

اجازه نداد تا سرخ های تبریز به قهرمانی برسند.
حضور  برای  که  حواشی هایی  از  پس  مشهد:  شهرخودرو 
احتمالی یحیی گل محمدی در پرسپولیس شنیده می شد، اما او 
با شهرخودرو )پدیده( قراردادش را تمدید کرد تا در این تیم بماند. 

نماینده مشهد یکی از نمایندگان ایران در پلی آف آسیا است.
سایپا تهران: ابراهیم صادقی سرمربی این فصل خودروسازان 
است یکی از جوانترین مربیان لیگ نیز محسوب می شود. پس 
از قطع همکاری سایپا با علی دایی در لیگ هجدهم، صادقی به 
عنوان سرمربی موقت انتخاب شد و سرانجام مدیران این باشگاه 
تصمیم گرفتند تا این مربی را در لیگ نوزدهم روی نیمکت تیم 

شان داشته باشند.
صنعت نفت آبادان: برزیلی های ایران که فصل پیش با سرجیو 
پرتغالی نتایج متوسطی را کسب کردند، تصمیم گرفتند تا پس 
از حضور این مربی با قیمت زیاد در التعاون عربستان، دراگان 

اسکوچیچ را جذب کنند. این مربی در ملوان بندرانزلی و فولاد 
خوزستان کار کرده و زمانی نامزد هدایت استقلال تهران هم بود.

امید  به جای  از حضور علیرضا منصوریان  پس  آهن:  ذوب 
نمازی در ذوب آهن، این تیم نتایج خوبی کسب کرده و سرانجام 
مقرر شد تا منصوریان در لیگ نوزدهم نیز سرمربی سبزپوشان 
اصفهانی باشد. این تیم رقابت های سختی در آسیا و لیگ دارد 
و امیدوار است با مربی جوان که سابقه مربیگری در نفت تهران، 
پاس همدان و استقلال تهران را دارد، بتواند به موفقیت برسد. 
امید نمازی در حال حاضر در اروپا مشغول به سرمربیگری است.

فولاد خوزستان: پس از جدایی افشین قطبی از فولاد، جواد 
قرمزپوشان  انتتخاب شد.  تیم  این  عنوان سرمربی  به  نکونام 
جنوب کشور فصل نقل و انتقالات بازیکنان زیادی را جذب کردند 
و از شانس خوبی برای موفقیت برخوردار هستند. نکونام جوان 
در نساجی مازندران و خونه به خونه بابل سابقه فعالیت دارد و برای 
اولین بار در جنوب کشور مربیگری می کند. قطبی نیز که گزینه 
مربیگری در پرسپولیس بود، این روز ها هدایت تیمی را بر عهده 

ندارد و در حال انجام مذاکرات است.
نساجی مازندران: مجید جلالی در نساجی فصل را به پایان 
نماند و محمدرضا  نوزدهم در قائمشهر  برای لیگ  اما  رساند، 

مهاجری که سابقه زیادی در مربیگری دارد، هدایت مازنی ها را 
برعهده گرفت. او در ماشین سازی، پدیده، سیاه جامگان و ... 
مربیگری کرده و هواداران این امیدوار هستند نتایج خوبی در 
لیگ نوزدهم بدست آورند. جلالی هم اکنون بدون تیم است و به 

نظر می رسد در طول فصل سرمربی تیم دیگری شود.
پیکان تهران: خودروسازان پایتخت تصمیم گرفتند تا مانند 
ادامه فصل قبل، لیگ نوزدهم را با حسین فرکی آغاز کنند. مربی 
با تجربه درصدد است با استفاده از بازیکنان جوان و با تجربه، 
نتیجه خوبی را بدست آورد. پیکان فصل قبل با کسب ۳۵ امتیاز 

در رده یازدهم جدول رده بندی لیگ قرار گرفت.
پارس جنوبی جم: پس از جدایی مهدی تارتار از جم، فراز 
جم  پارس  شد.  انتخاب  تیم  این  سرمربی  عنوان  به  کمالوند 
بیشترین فعالیت را در جذب بازیکن تاکنون داشته که بیشتر 
آن ها فوتبالیست های جوان بوده اند. تارتار نیز که فصل گذشته 
با جمی ها به رده دوازدهم لیگ بسنده کرد به مسجد سلیمان 
رفت تا سرمربی این تیم شود. کمالوند جوان سابقه مربیگری در 
تیم های تراکتورسازی تبریز، شهرداری تبریز، صنعت نفت آبادان، 

آلمینیوم اراک، اکسین البرز و ... دارد.
ماشین سازی تبریز: پس از جدایی مهاجری از ماشین سازی، 

هدایت نساجی را برعهده گرفت و رسول خطیبی پس از بازگشت 
دوباره به لیگ، سرمربی ماشین سازی شد. خطیبی در گذشته 
نیز روی نیمکت ماشین سازی حضور داشت و باید دید می تواند 

رده سیزدهمی فصل گذشته را ارتقا دهد یا خیر؟
تبریزی ها تاکنون بابک مرادی، سامان نریمان جهان، شاهین 
ثاقبی، مهدی محمد یاری، مهیار زحمتکش و کاخابر کاکاشویلی 

را جذب کرده اند.
نفت مسجد سلیمان: نفتی ها که در هفته آخر لیگ هجدهم 
در لیگ برتر ماندنی شدند، در روز های اخیر مهدی تارتار را به 
عنوان سرمربی شان انتخاب و با فیروز کریمی قطع همکاری 
لیگ حضور  در  پارس جم  با  مربی فصل گذشته  این  کردند. 
داشت و اکنون تلاش می کند با جذب بازیکنان جوان با بودجه 
کم، تیم موفقی را راهی مسابقات لیگ کند. تارتار سابقه مربیگری 

در تیم های راه آهن، صبا، گسترش و ... را دارد.
شاهین شهرداری بوشهر: بوشهری ها که با هدایت عبدالله 
ویسی به لیگ برتر رسیدند، سرانجام با این مربی توافق کردند تا 
در شاهین بماند و در لیگ برتر شرکت کند. این تیم در لیگ یک 
عملکرد خوبی داشت و امیدوار است در لیگ نوزدهم نیز موفق 
باشد. شاهین شهرداری جزء معدود تیم هایی است که با مربی 

فصل گذشته خود در لیگ برتر حضور می یابد.
گل گهر سیرجان: هدایت این تیم برعهده وینگو بگوویچ ۷۰ 
ساله است. این مربی در گذشته هم در ایران فعالیت هایی داشته، 
اما به موفقیت چشمگیری دست نیافت. گل گهر از لیگ دسته 
اول به لیگ برتر صعود کرد و امیدوار است در لیگ ماندگار شود. 
وینگو که به زبان فارسی هم مسلط است، سابقه هدایت تیم های 
مس کرمان، مس رفسنجان، پاس همدان، پرسپولیس، فولاد و 

... دارد.
آمار و ارقام از ۱۶ مربی لیگ برتری:

وینگو بگوویچ ۷۰ ساله به همراه مصطفی دنیزلی ۶۹ ساله 
جزء مسن ترین مربیان لیگ نوزدهم هستند که هر ۲ متولد اروپا 

هستند و سابقه مربیگری زیادی در لیگ برتر را دارند.
برخلاف استقلال تهران که از مربی ۴۳ ساله ایتالیایی سود 
با  و  رفتند  تری  تجربه  با  مربی  سراغ  به  سرخپوشان  می برد، 

کالدرون ۵۹ ساله قرارداد امضا کردند.
محسوب  جوان  مربیان  جز  صادقی  ابراهیم  و  نکونام  جواد 

می شوند که در فولاد و سایپا کار می کنند.
از مربیان فصل گذشته، مجید جلالی، فیروز کریمی، علی 

دایی، افشین قطبی و جورج لیکنز بدون تیم هستند.

 هواداران استقلال منتظر بودند آیاندا پاتوسی تا یکشنبه ای که 
گذشت رسما به تیم شان بازگردد اما سران باشگاه استقلال اقدامی 

در راستای بازگشت این بازیکن انجام ندادند. 
منتظر  باید  آفریقایی  طراح  هافبک  این  دیدن  برای  حالا 
رایزنی های دوباره مسوولان این باشگاه بود. البته اگر انگیزه ای 
برای بازگرداندن پاتوسی باشد که تا به امروز رفتار مسوولان باشگاه 
استقلال نشان داده علاقه ای به بازگشت این بازیکن نیست. البته 
همچنان فرصت هست و مسوولان باشگاه می توانند با رایزنی های 
دوباره زمینه بازگشت را فراهم کنند اما سکوت محض در باشگاه 
استقلال پیرامون پاتوسی نشانه هایی است از بی میلی این باشگاه!
باشگاه کیپ تاون آفریقای جنوبی تا یکشنبه ای که گذشت به 
باشگاه استقلال مهلت داده بود تا در راستای پرداخت ۳۵۰ هزار 
دلار حق انتقال آیاندا پاتوسی اقدام کند که باشگاه استقلال هیچ 
اقدامی در این راستا انجام نداد تا احتمال بازگشت هافبک گلزن 
آفریقایی به حداقل برسد و حتی به تعبیری دیگر غیرممکن شود.

باشگاه کیپ تاون بعد از زمان تعیین شده می تواند مبلغ تازه ای را 
از باشگاه استقلال طلب کند. در واقع پرداخت آن ۳۵۰ هزار دلار 
فقط تا یکشنبه ای که گذشت ممکن بود و بعد از عبور از این تاریخ 
باشگاه آفریقایی می تواند تمام توافقات گذشته را زیر پا بگذارد و 
رقم های تازه ای را به باشگاه استقلال پیشنهاد دهد که بعید است با 
رفتاری که از سوی سران باشگاه استقلال در خصوص این هافبک 

آفریقایی می بینیم آنها تمایلی به بازگشت پاتوسی داشته باشند. 
البته مسوولان باشگاه استقلال در این راستا سکوت کرده اند و 
هیچ اظهارنظر رسمی درباره اینکه آیا پاتوسی را می  خواهند انجام 
نداده اند تا ماجرای بازیکن مذکور وارد مسیر پیچیده تری از ابهام 
شود. پاتوسی در شرایطی از رادار استقلال خارج شده که آندره آ 
استراماچونی نیز به علی خطیر گفته بود این بازیکن را حفظ کنند 
اما ظاهرا مشکلات مالی باعث شده تا مسوولان باشگاه استقلال 
حرکتی در این راستا انجام ندهند و پرونده بازگرداندن پاتوسی را به 
حال خود رها کنند. چندی پیش نیز مدیربرنامه های پاتوسی گفته 
بود که راهی برای ماندن این بازیکن در استقلال باقی نمانده و آنها 
جدا شده اند اما اظهارات مسوولان باشگاه استقلال چیز دیگری 
را نشان می داد و به همین دلیل بسیاری انتظار می کشیدند تا 
زمانی که باشگاه کیپ تاون تعیین کرده فرا برسد و باشگاه در 
این راستا اقدامی انجام دهد که چنین نشد. اینکه آیا همچنان 
می توانیم به بازگشت این بازیکن به استقلال امیدوار باشیم شاید 
یک خوش خیالی باشد اما به دلیل اینکه پاتوسی هنوز تیمی را 
انتخاب نکرده راه برای مذاکره با باشگاه سابق این بازیکن باز 
است و می شود هافبک طراح آفریقایی را به استقلال بازگرداند 
اما این بازگشت منوط به پرداخت پول بیشتر است که باید دید 
در توان باشگاه استقلال خواهد بود یا خیر. اگر پاتوسی را جدا 
شده بدانیم، استقلال در پست هافبک طراح نیاز به بازیکن دارد و 

اینطور نیست که تنها به خرید بازیکنی در خط آتش وابسته باشد. 
گفته شده استراماچونی به جذب یک مهاجم طراز اول تاکید کرده 
است اما از دست رفتن پاتوسی برای باشگاه استقلال این ضرورت 
را ایجاد می کند که در خط میانی نیز بازیکنی همسطح پاتوسی 
را به خدمت بگیرد تا شاید این بار لیگ را بهتر از سال های قبل 

آغاز کند.
 *سناریویی در حال تکرار!

خارجی  بازیکنان  از  برخورداری  بدون  هم  باز  استقلال  اگر 
تاثیرگذار وارد لیگ شود و آنگاه بعد از چند هفته به فکر جذب 
بازیکنی در چنین سطحی باشد، بدون شک سناریویی که در 
سال های اخیر رخ داده باز هم تکرار خواهد شد. از یادمان نمی رود 
آن فصلی که شفر به تازگی سکان هدایت استقلال را در دست 
گرفت، در نیم فصل با بازیکنانی همچون تیام و جباروف قرارداد 
منعقد شد که حضور این دو بازیکن اثرات بسیار شگفت انگیزی 
در استقلال شفر داشت و خیلی ها گفتند چنانچه این دو بازیکن 
خارجی از ابتدای فصل برای استقلال بازی می کردند چه بسا 
این آبی های پایتخت بودند که قهرمانی لیگ هفدهم را به چنگ 

می آوردند.
در لیگ هجدهم نیز همین داستان تکرار شد. استقلال نیم فصل 
ناامیدکننده ای را پشت سر گذاشت اما در نیم فصل دوم به نوعی 
قهرمان لیگ شد و صاحب بهترین نتایج بود. این آمار به دست 

نیامد مگر با حضور بازیکنان خارجی همچون پاتوسی. در نیم فصل 
دوم لیگ هجدهم استقلال گونسالوس و منشا را هم به خدمت 
گرفت اما اثرگذاری پاتوسی بسیار چشمگیر تر بود و این بازیکن 
توانست با موقعیت سازی های متعدد و گلزنی های مکرر شرایط 
ایده آل و امیدوارکننده ای را در خط حمله استقلال ایجاد کند. حالا 
با از دست رفتن این بازیکن به نظر می رسد تعمدی هم در کار بوده 
و مدیران باشگاه استقلال با وجود اینکه از کنار برخی ترانسفر ها 
به مبالغ قابل توجهی رسیده اند و به سادگی می توانستند پاتوسی 
را هم حفظ کنند اما در بازگرداندن این بازیکن کوتاهی کرده اند تا 
احتمالا سراغ دیگر گزینه ها بروند. گزینه هایی که روشن نیست در 
لیگ پیش از شروع لیگ نوزدهم لباس استقلال را به تن کنند یا 
همانند سال های اخیر از نیم فصل دوم به استقلال ملحق شوند 
که آن موقع شاید کار از کار گذشته باشد و همچون فصول اخیر 

استقلال قهرمانی را از دست داده باشد.

سناریویی در حال تکرار!

خروج مشکوک پاتوسی از رادار استقلال؛ در مسیر تیام؟ 

در  یوونتوس  فوتبال  تیم  اسطوره 
بازگشت به تورین خواسته های جالبی را 
مطرح کرد. جان لوئیجی بوفون، اسطوره 
با  تیم  این  به  بازگشت  از  پس  یوونتوس 
یک قرارداد یک ساله ادعا کرد خواهان 
کاپیتانی  بازوبند  و  پوشیدن شماره یک 
بیانکونری نیست. وی در اولین اظهارات 
پس از حضور مجدد در پرافتخارترین تیم 
دقایق  در  کردن  بازی  به  گفت:  ایتالیا 
مشخصی فکر نمی کنم و به این دلیل نیامده ام، بلکه آمده ام به تیم کمک کنم. یوونتوس 
میراثی مشخص دارد و شزنی، با شایستگی دروازه بان شماره یک یوونتوس است. من 
برای کمک به تیم آماده ام. از شزنی و کیلینی تشکر می کنم. آن ها طی روزهای اخیر با 
من صحبت کردند و پیراهن شماره یک و بازوبند کاپیتانی را  پیشنهاد کردند، اما روال 
عادلانه این است که دروازه بان ثابت، شماره یک باشد و همچنین جورجو که همانند برادر 
من است، کاپیتان بماند. شماره  ۷۷  نمایانگر داستان من است و همان شماره  پیراهنم در  
پارماست. وقتی در پارما آن شماره را داشتم، فصلی فوق العاده را سپری کردم و فرصت 
پیوستن به یوونتوس را پیدا کردم. بوفون افزود: من یک یوونتوس قدرتمند را ترک کردم و 
حالا دوباره به تیمی بازگشته ام که حتی قدرتمندتر از قبل است. وقتی در کونتیناتزا، محل 
تمرین یوونتوس بودم، فهمیدم این جا دنیایی است که تقریبا آن را نمی شناسم، چون این 
باشگاه همیشه در حال تکامل است. این موضوع نشان می دهد کسانی که یوونتوس 
را مدیریت می کنند، ایده های روشنی دارند و می دانند  برای ماندن در سطح بالا باید 
چه کار کرد. اگر فصل را فقط با تمرکز روی لیگ قهرمانان آغاز کنیم، اشتباه کرده ایم. 
البته لیگ قهرمانان، خواستنی ترین جام است و بزرگ ترین انگیزه تیم به شمار می رود اما 
فینال مسابقات در ماه ژوئن است و  باید پیش از آن زمان، ماه های مثبتی را سپری کنیم. 

لندنی  آبی پوشان  جدید  سرمربی 
می گوید بی صبرانه منتظر شروع کار 
با بازیکنان چلسی برای فصل جدید 

است.
فرانک لمپارد که ظهر روز )پنجشنبه( 
با امضای قراردادی سه ساله به طور 
رسمی سرمربی جدید چلسی لقب 
ساری  مائوریتزیو  جانشین  و  گرفت 
ایتالیایی در این تیم شد، در گفت وگو 

با سایت رسمی این باشگاه انگلیسی گفت: بابت بازگشت به چلسی به عنوان 
سرمربی بی اندازه احساس غرور می کنم. همه می دانند که من چقدر عاشق 
این باشگاه هستم و چه تاریخچه ای را با هم سهیم بوده ایم. در حال حاضر هم 
تمرکزم روی پستی است که به من محول شده و از حالا به فکر آماده سازی تیم 
برای فصل جدید هستم. من اینجا هستم تا سخت تلاش کنم، موفقیت را برای 

این باشگاه به ارمغان بیاورم و بی صبرانه منتظر شروع کارم در چلسی هستم.
لمپارد ۴۱ ساله بین سال های ۲۰۰۱ تا ۲۰۱۴ در تیم فوتبال چلسی عضویت 
داشت و ۶۴۹ بازی و ۲۱۱ گل از خود بر جای گذاشت. هافبک پیشین تیم ملی 
انگلیس با آبی پوشان لندنی سه قهرمانی در لیگ برتر انگلیس، یک قهرمانی در 
لیگ قهرمانان اروپا، چهار قهرمانی در جام حذفی انگلیس، دو قهرمانی در جام 

اتحادیه انگلیس و یک قهرمانی در لیگ اروپا را تجربه کرد.
فرانک لمپارد که اولین تجربه سرمربیگری اش در تیم دربی کانتی بود، در 
همان فصل اول این تیم را تا آستانه صعود به لیگ برتر انگلیس پیش برد، اما 
در آخرین گام تیم تحت هدایتش مغلوب استون ویلا شد و از ثبت این کار بزرگ 

بازماند.

این  اینتر اعلام کرد،  باشگاه  نایب رئیس   
باشگاه نه از بارسلونا و نه از هیچ باشگاه دیگری 
پیشنهادی برای مهاجم آرژانتینی اش دریافت 

نکرده است.
خاویر زانتی تأکید کرد بارسلونا پیشنهادی 
اینتر برای جذب لائوتارو مارتینس نداده  به 
است و این باشگاه ایتالیایی روی این بازیکن 
برای آینده حساب می کند. پیش از این گفته 
می شد باشگاه بارسلونا آماده ارائه پیشنهادی 

۱۱۲ میلیون یورویی به اینتر برای به خدمت گرفتن این مهاجم آرژانتینی است.
نایب رئیس باشگاه اینتر در گفت وگو با شبکه تلویزیونی »TyC Sports« آرژانتین گفت: 
اینتر هیچ پیشنهادی برای لائوتارو دریافت نکرده است. امیدوارم او به همین روند رو به 
رشدش ادامه دهد. مارتینس بازیکن مهمی برای ما به شمار می رود و بازیکن ماست. برای 
لائوتارو خوشحالم، چون او در فصل اول حضورش در اینتر خیلی خوب کار کرد. بازی 
کردن در سن ۲۱ سالگی کار آسانی نیست، اما مارتینس شخصیت واقعی خود را نشان 

داده است.
زانتی همچنین در انتقاد از عملکرد تیم داوری دیدار تیم های آرژانتین و برزیل در مرحله 
نیمه نهایی کوپا آمه ریکای ۲۰۱۹ که با شکست ۲ بر صفر آلبی سلسته همراه شد، اظهار 
داشت: ما امروزه فناوری  کمک داور ویدئویی )VAR( را داریم که می تواند به داوران کمک 
کند. در صحنه قبل از گل دوم برزیل، داور باید یک پنالتی به سود آرژانتین می گرفت و 

دنی آلوز را هم اخراج می کرد.
وی افزود: چنین اتفاقی در بازی اسپال و فیورنتینا در سری A افتاد و داور گل اسپال را 
مردود اعلام کرد و با تغییر تصمیمش، ضربه پنالتی به سود فیورنتینا اعلام کرد. هنوز هم 

باور بروز چنین اتفاقی برایم سخت است، چون کل دنیا این بازی را دیدند.

بوفون: 
شماره ۷۷ را می پوشم، نه شماره یک!

لمپارد: اینجا هستم تا موفقیت را برای 
چلسی به ارمغان بیاورم

 زانتی: اینتر هیچ پیشنهادی برای لائوتارو 
دریافت نکرده است

آگهی دعوت به مجمع عمومی فوق العاده )نوبت اول(
موسسه فرهنگی خادم الرضای قم علیه السلام

بدینوسیله از کلیه اعضای موسسه فرهنگی خادم الرضای قم به شماره ثبت ۱۵۶ دعوت بعمل می آید 
در جلسه مجمع عمومی فوق العاده )نوبت اول( که راس ساعت ۱9 روز چهارشنبه ۱398/4/2۶ 

در نشانی قم ۴۵ متری عماریاسر بین کوچه ۴ و ۶ پلاک ۹۰ برگزار می شود شرکت نمایید.
دستور جلسه :

۱-  تصویب تغییر نام موسسه
۲-  تصویب تغییر نشانی موسسه

۳-  تصویب موضوع فعالیت موسسه
۴-  تغییر ماده ۳ اساسنامه

۵-  تغییر ماده ۹ الف- کلیات ب- روش اجرای هدف اساسنامه
۶-  تغییر ماده ۲۴  اساسنامه

۷-  تصویب طرح جدید اساسنامه 
هیئت مدیره

 علی پروین: 
کالدرون مورد حمایت من است

 سرمربی اسبق پرسپولیس گفت: هر فردی که هدایت پرسپولیس را بر عهده بگیرد 
از او حمایت کرده و این کاری است که برای تیم محبوبم می توان انجام دهم. امیدوارم 

کالدرون در پرسولیس موفق بوده و بتواند افتخارات گذشته این تیم را تکرار کند. 
»علی پروین« اظهار داشت: شناخت زیادی از کالدرون ندارم اما شنیده ام او در 

آرژانتین بازیکن بزرگی بوده است.
وی افزود: کالدرون در آسیا و کشورهای عربی مربیگری کرده و به خوبی با فضای 

فوتبال در این قاره آشناست و چند مقام نیز به دست آورده است.
سرمربی اسبق پرسپولیس خاطرنشان کرد: امیدوارم کالدرون در پرسولیس موفق 

بوده و بتواند افتخارات گذشته این تیم را تکرار کند.
پروین تصریح کرد: هر فردی که هدایت پرسپولیس را بر عهده می گیرد از او حمایت 
کرده و این کاری است که برای تیم محبوبم می توان انجام دهم. وی تاکید کرد: 
پرسپولیس همیشه پرسپولیس است و این تیم متعلق به میلیون ها هواداری است 
که تیم خود را دوست داشته و همواره در سرما و گرما پشتیبان این تیم بوده اند، این 
عزیزان دوست دارند پرسپولیس همیشه در اوج بوده و قهرمان باشد. پروین در پایان 
گفت: برانکو برای پرسولیس زحمات زیادی کشید و تا زمانی که هدایت این تیم را 
برعهده داشت با تماتم توان از او حمایت کرده و حامی اش بودم. حالا او دیگر در 
پرسپولیس نیست و باید از نفر بعدی حمایت کنیم. کالدرون که در دوران بازی سابقه 
حضور در تیم ملی آرژانتین را دارد، جانشین »برانکو ایوانکوویچ« خواهد شد؛ سرمربی 
کرواتِ فصل گذشته سرخ ها که هم اکنون هدایت الاهلی عربستان را بر عهده گرفته 
است. کالدرون ۵۹ ساله با سابقه هدایت تیم های ملی بحرین، عمان و عربستان و 
همچنین باشگاه های الهلال و الاتحاد سعودی و القطر به هیچ عنوان با فوتبال آسیا 
بیگانه نیست. مرد آرژانتینی در دوران بازی برای چندین باشگاه اروپایی نیز به میدان 
رفته که از جمله آنها می توان به رئال بتیس اسپانیا اشاره کرد؛ جایی که وی در مجموع 
۱۳۱ بازی ۳۸ گل نیز به ثمر رساند؛ علاوه بر این او برای سه فصل نیز پیراهن تیم 
پاری سن ژرمن را به تن کرد. فصل ۲۰۱۹ – ۲۰۲۰ لیگ برتر ایران سی ام جولای آغاز 

می شود و پرسپولیسی ها در جستجوی چهارمین قهرمانی پیاپی خود هستند.



7سیاسی شنبه - 15 تیرماه 1398 - سال بیست و دوم - شماره 4835

دستگاه دروغ پردازی دلواپسان شمارنده ندارد

وزیرانِ »دلواپس کننده«
آخرین و عجیب ترین پرده از صحنه آرایی دلواپسان علیه زنگنه از سوی صدا و سیما 
برداشته شد. درحالیکه زنگنه در حاشیه اجلاس اوپک به سوال خبرنگاری درباره اینکه »به 
اروپا و دیگر کشورها چقدر نفت می فروشید؟« پاسخ داد: »به طور رسمی؟ هیچ«، شبکه 

سه با پخش یک مستند ضدامنیتی هرچه وزیر و وزارت نفت رشته بود را پنبه کردد.
شیخ الوزرا لقبی است که بیژن نامدار زنگنه به خاطر سه دهه حضور در منصب وزارت 
یدک می کشد. با پایان دوره احمدی نژاد و بازگشت زنگنه به وزارت نفت، برای کسانی 
که این نهاد استراتژیک را بستری برای پرورش میکروب هایی چون بابک زنجانی یافته 
بودند، سخت نگران کننده بود. عجیب نیست که این عده اغلب )اگر نه تماماً( همان هایی 
بودند که همزمان با مذاکرات هسته ای به نام دلواپسی تاخت وتاز می کردند و گاه وبیگاه 
محمدجواد ظریف و تیم مذاکره کننده را هدف آتش توپخانه های تریبونی-رسانه ای شان 
قرار می دادند. دلواپسانی که نهان و آشکار، بارها وزرای مورد اعتماد نظام و مورد وثوق 
مردم را مورد هجمه قرار دادند. همان ها که می خواستند علی اکبر صالحی را در سیمان 
دفن کنند، همان هایی که رفته رفته زمینه های کناره گیری حسن قاضی زاده هاشمی از 
وزارت بهداشت و عباس آخوندی از وزارت راه را فراهم کردند، آنان که شخصیت صبور و 
مقاومی چون ظریف را تا پای استعفای شبانه کشاندند، حالا همان ها ادامه حضور زنگنه 
در وزارت نفت را برنمی تابند. چراکه زنگنه نیز چون ظریف و دیگران، عنصر دلواپس کننده 

و عامل اخلال در فساد است.
* ویژگی های یک وزیر برای دلواپس کردن تندروها

از زمان آغاز به کار دولت روحانی در سال ۹۲ تاکنون، مناسبات میان وزرای دولت و 
اصولگرایان تندرو همواره از یک الگوی ساده پیروی کرده است. به عبارتی دلواپسان در 
قبال دولت جز اینکه هیچ فرصتی را برای آسیب رسانی و مانع تراشی فرونمی گذارند، بطور 
خاص در مواردی بصورت هماهنگ، هدفمند و با برنامه وارد عمل می شوند.یک وزیر برای 
مجاب کردن افراطیون به طراحی سناریو و حملات هماهنگ، نیازمند چند ویژگی است.

نخست اینکه وزیر باید کارآمد بوده و کارش را درست انجام دهد. وجود برخی عناصر 
ناکارآمد در دولت روحانی برای تندروها ممدّ حیات است و تداوم حضورشان مفرّح ذات. 
چراکه حضور این افراد ناکارآمد در سطوح مختلف دولت خیلی بیشتر و گسترده تر از 
حملات مخالفان، دولت را به چالش و بن بست می کشاند. هم دولت را تضعیف می کنند و 
هم عملکردشان منجر به تقویت موضع افراطیون می شود. اما وزیر کارآمد برای دلواپسان 
معضل است. وزیری که بتواند گره ای از گره های کشور که به دستان توانمند تندروها 
کور شده را باز کند، تحملش جایز نیست. چرا که وجود این ها زحمات چندساله شان 
را درست در زمانی که باید به ثمر می نشسته، بر باد داده است.دومین ویژگی یک وزیر 
دلواپس کننده، داشتن »قدرت و شجاعت نه گفتن« است. وزیری که حسابش پاک 
است، نه باج و خراج می دهد و نه تحفه می پذیرد، از نگاه دلواپس، یک عنصر نامطلوب 
است و مانعی ست در مسیر راه دلواپسان. هرچقدر وجود عناصر ناکارآمد برای تندروها 
مزید نعمت است، وزرای توانمند و پاک دست عامل اخلال گر در مسیر افساد محسوب 
می شوند.دو مورد فوق، شروط لازم برای دلواپس کننده بودن یک وزیر است. اما شرط 
کافی برای طراحی و اجرای عملیات، به شرایط زمانی مکانی بستگی دارد. یعنی باید 
شرایطی رقم بخورد که وزیر مورد نظر تحت بیشترین فشار ممکن و در ضعیف ترین 
موضع خود قرار داشته باشد. در چنین شرایطی احتمال حصول نتیجه و امتیازگیری از 

دولت بیشتر می شود.
* دستگاه دروغ پردازی دلواپسان شمارنده ای ندارد

در شرایط کنونی که دولت روحانی با انواع فشار خارجی و داخلی روبه روست، هر اقدام 
پیش پاافتاده ای از سوی دلواپسان می تواند فشار مضاعف بر دولت اعمال کند و امتیازهایی 
برایشان به همراه آورد. آنها با خود می گویند اگر تهدید به دفن صالحی در سیمان پیامدی 
برای تهدیدکننده نداشت، اگر چندین نوبت ادعای عجیب جاسوسی علیه دولتمردان 
بدون هیچ برخورد جدی و ملموس با مدعی بوده، چرا نامدارزنگنه که در مسیر ترویج 
فساد و تکثیر زنجانی ها مانع ایجاد کرده بی نصیب بماند؟اینکه از چه دری برای هجمه 
به زنگنه وارد شوند، چندان فرقی نمی کند، چراکه تجربه به دلواپسان ثابت کرده هیچ 
مرزی برای برخورد با اتهام زنی های کذب و طرح ادعاهای بی اساس شان وجود ندارد. در 
وضعیتی که هرچه دروغ بزرگتر باشد، بهتر دیده می شود، سناریوسازی های دروغین تنها 
اندکی خلاقیت می خواهد که گویی دلواپسان چندان بهره ای از آن نبرده اند و دست آخر 
به یک دستگاه پوز با تراکنش های میلیاردی رسیدند.حال اینکه چرا زنگنه بعد از چند 
دهه حضور در بالاترین منصب ها تازه به فکر بهره برداری مالی، آن هم از طریق دستگاه 
پوز در داخل دفترش و با تراکنش میلیاردی که به سرعت چراغ سنسورهای سیستم مالی 
کشور را روشن می کند، افتاده است، سوالی است که طبعاً می بایست سناریو سازان پیش 
از انتشار داستان شان در سطح رسانه ها به ذهن شان می رسید، که گویا نرسیده است. یا 
اگر هم رسید نادیده گرفتند چرا که همانگونه که گفته شد، شمارنده ای برای دروغ پردازی 

دلواپسین وجود ندارد.
* پشت پرده حملات به وزارتخانه های اقتصادی دولت روحانی

نکته قابل تامل این است که اجرای سناریوهای طراحی شده برای اعمال فشار به 
وزیران دلواپس کننده و مشخصا زنگنه در مقطع فعلی به عهده چند فرد نشان دار است. 
ابوالفضل ابوترابی، هدایت الله خادمی و حسینعلی حاجی دلیگانی به شکل بیشتر و برخی 
دیگر چون زاکانی و جلیلی افرادی هستند که طی ماه های اخیر علیه وزیر نفت فعال 
شده و خبرهایی را بدون ارائه سند به چند خبرگزاری می دهند و با تیترهای گل درشت 
به سرعت در رسانه ها پخش می شود. پس از ماجرای دستگاه پوز، بحثی درباره اختلاف 
ظریف و زنگنه مطرح شد و پیش از اعزام ژنرال نفت ایران به اجلاس اوپک گفتند استعفا 
داده است.مجید انصاری به تازگی به روزنامه اعتماد گفته است: »انتخابات مجلس را هم 
در پیش داریم و هر چه به این انتخابات نزدیک می شویم فرضیه تخریب با انگیزه های 
سیاسی و انتخاباتی نیز دور از ذهن نیست ولی با توجه به اینکه در این مدت عمدتا 
وزارتخانه های اقتصادی مورد هجمه قرار گرفتند، نه وزارتخانه های سیاسی و فرهنگی 

می توان حدس زد که انگیزه های مالی و رانتی موثرتر بوده است.«
* خنجر را از دست خودی ها بگیریم

آخرین و عجیب ترین پرده از صحنه آرایی دلواپسان علیه زنگنه از سوی صدا و سیما 
برداشته شد. درحالیکه زنگنه در حاشیه اجلاس اوپک به سوال خبرنگاری درباره اینکه 
»به اروپا و دیگر کشورها چقدر نفت می فروشید؟« پاسخ داد: »به طور رسمی؟ هیچ«، 
شبکه سه با پخش یک مستند ضدامنیتی هرچه وزیر و وزارت نفت رشته بود را پنبه 
کردد.فارغ از اینکه چنین اقدامی از سوی رسمی ترین رسانه کشور پخش شده، لو دادن 
عملیات های جنگ اقتصادی را چه می توان نامید؟ عملیاتی که تمام هدفش تزریق خون 
به رگ های اقتصاد ایران و پر کردن سفره های نیمه خالی ایرانیانی ست که معیشت شان 
هدف قلدرمآبی دولتمردان امروز آمریکا قرار گرفته است و بس عجب از اینکه عناصری 
در داخل نیز با هدف مطامع فردی و گروهی شان حاضرند روزنه تنفس اقتصاد ایران را 
ببندند و پا روی گلوی ایرانیان تحت فشار بگذارند.ایران در جنگ اقتصادی است و ایرانیان 
دوباره قامتِ مقاومت را مقابل جنگ تحمیلی جدید برافراشته اند. در چنین شرایطی عقل 
ایجاب می کند خنجر را از دست خودی هایی که ژنرال های نبرد را حین عملیات زخمی 

می کنند،   بگیریم.

معاون سیاسی وزیر کشور:

داور نهایی در انتخابات
 رأی و خواست مردم است

معاون سیاسی وزیر کشور و رئیس ستاد انتخابات کشور که در جریان سفر استانی 
به آذربایجان شرقی در جمع معتمدین، برگزیدگان و نمایندگان گروه ها و اقشار مختلف 
این استان سخن می گفت، اظهار داشت: باید به صندوق رأی به عنوان نماد مردمسالاری 

دینی در نظام جمهوری اسلامی ایران، اعتماد کرد.
جمال عرف با تاکید بر ضرورت گفت وگو میان همه آحاد مردم و مسئولان، فقدان 
یا کاهش گفتگو را موجب بروز ابهام ها و سوءتفاهم ها دانست و افزود: از مهم ترین اهداف 
سفرهای استانی معاونت سیاسی، گفتگوی رودررو و بی واسطه با اجزای جامعه مدنی 
یعنی نمایندگان گروه ها و اقشار مختلف جامعه است.عرف هم چنین با اشاره به بارش 
نعمت الهی در آغاز سال ۹۸ و نیز افزایش فشارها و تهدیدهای امریکا و دشمنان نظام، 
سال ۹۸ را با توجه به برگزاری انتخابات اسفند ماه، سالی ویژه ارزیابی کرد و اظهار داشت: 
در چنین شرایطی، برگزاری انتخابات و مشارکت مردم، از اهمیت ویژه ای برخوردار است 
و در موقعیتی که دشمنان با تلاش برای ایجاد نارضایتی عمومی، ثبات نظام و انسجام 
ملی کشور را هدف گرفته اند، معنای متفاوتی دارد.رئیس ستاد انتخابات کشور هم چنین 
با اشاره به این که داور نهایی و تعیین کننده در انتخابات، رأی و خواست مردم است، 
تاکید کرد: باید به صندوق رأی به عنوان نماد مردمسالاری دینی در نظام جمهوری 
اسلامی ایران، اعتماد کرد و به پشتوانه مردم و بر اساس قانونمداری و بیطرفی، به آن 
قدرت بخشید.عرف هم چنین ضمن تاکید بر این که لازم است چارچوب قانون و اصل 
قانونمداری، مبنای عمل تمامی عوامل برگزاری انتخابات قرار گیرد، اظهار داشت: همه 
ما ذیل میثاق ملی کشور یعنی قانون اساسی عمل می کنیم و به بند بند آن ملتزم و 
معتقدیم.در این نشست، نمایندگان اقشار و گروه های مختلف استان آذربایجان شرقی 
از جمله احزاب، سمن ها، تشکل های صنفی، روحانیون، دانشگاهیان، کشاورزان، فعالان 

اقتصادی، بانوان و جوانان به بیان نقطه نظرات خود پرداختند.
رئیس ستاد انتخابات کشور در جلسه ستاد انتخابات و مدیران سیاسی استان 
آذربایجان شرقی، ضمن تاکید بر اینکه رأی و خواست مردم، حق الناس و امانتی در 
اختیار مجریان انتخابات است، اظهار داشت: باید به مردم، قدرت صندوق رأی در نظام 

مردمسالاری دینی را منتقل کرد.

نکتـه

خبــر

با تایید آژانس بین المللی انرژی اتمی در خصوص عبور ذخایر 
اورانیوم ایران از مرز ۳۰۰ کیلوگرم در گام اولِ کاهشِ تعهداتِ 
برجامی و اطلاع رسانی این آژانس به شورای حکام در آستانه گام 
دوم تهران در کاهش تعهدات هسته ای با افزایش میزان و سطح 
غنی سازی احتمالا این اقدام می تواند حساسیت های پرونده 
هسته ای ایران را به شدت افزایش دهد. اما این مسئله تا چه اندازه 
می تواند در تامین و یا عدم تامین منافع برجامی ایران اثرگذار 
باشد؟ برای بررسی این مسئله گفت و گویی را با سید جلال 
ساداتیان، سفیر اسبق ایران در انگلستان و کارشناس مسائل بین 

الملل  انجام  گرفته است که در ادامه می خوانید: 
سخنگوی آژانس بین المللی انرژی اتمی روز دوشنبه هفته 
گذشته  در بیانیه ای اعلام کرد که یوکیا آمانو، مدیر کل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی به اطلاع شورای حکام رسانده است که 
این آژانس در اول ژوئیه )1۰ تیر(، عبور ذخایر اورانیم غنی سازی 
شده ایران از محدودیت های توافق هسته ای )۳۰۰ کیلوگرم( را 
تأیید می کند. همین بیانیه موجی از واکنش های سران و مقامات 
اروپایی، آمریکایی و دیگر کشورها را به همراه داشت. از نگاه 
شما اساساً با تایید رسمی عبور ذخایر اورانیوم غنی شده ایران 
از محدودیت های برجامی و به موازات آن اقدام 1۶ تیرماه در 
افزایش سطح غنی سازی، این اقدام تهران تا چه اندازه حساسیت 
ها را بالا خواهد برد، چرا که به نظر می رسد بلوف ایران وارد فاز 

عملیاتی شده است؟
از ابتدا هم قرار نبوده است اقدامات ایران در کاهش تعهدات 
هسته ای که از 1۸ اردیبهشت شروع شد یک بلوف و تهدید 
سیاسی باشد. چون مادامی که اقدامات ما ذیل بند ۳۶ توافق 
هسته ای برای تقابل با 1۴ ماه تحریم ظالمانه و یکجانبه ایالات 
متحده آمریکا و نیز بدعهدی  های اروپا وارد فاز عملیاتی نشود و 
گزارش های آژانس بین المللی انرژی اتمی این مسئله را تایید نکند 
که ایران در گام اول توانسته است ذخایر اورانیوم غنی شده ۳.۶۷ 
درصد خود را از ۳۰۰ کیلو گرم بیشتر کند و یا ذخیره آب سنگین 
را از 1۳۰ تن ارتقاء داده و یا بعد از 1۶ تیر ماه در گام دوم خود در 
کاهش تعهدات هسته ای توانسته است افزایش سطح غنی سازی 
بالاتر از ۳.۶۷ درصد را داشته باشد نمی توان شاهد اثرگذاری اقدام 
خود باشیم. چرا که به قول شما این اقدام در حد بلوف دیپلماتیک 
و تهدید باقی خواهد ماند. در این شرایط یقینا بلوف و تهدید کارگر 
نخواهد بود؛ آن چه نیاز است تهدید عملی است که باعث یجاد 
نگرانی در اروپایی ها شود. چون اگر ما به تهدید کلامی و بلوف 
سیاسی بسنده کنیم، این اتفاق نظیر همان رفتار اروپایی ها خواهد 
بود؛ قاره سبز هم از همان روز خروج دونالد ترامپ از برجام تنها و 
تنها به مواضع سیاسی توخالی بسنده کرد و سبب شد ایران دست 
به واکنش عملیاتی بزند. پس اگر ما هم مانند اروپا تنها به واکنش 
های توخالی دست بزنیم یقینا نباید انتظار عملکردی جدی داشته 
باشیم. شما شاهد بودید که از 1۸ اردیبهشت با اعلام موضع تهران 
در کاهش تعهدات هسته ای سطح و میزان فعالیت ها و تکاپوی 
دیپلماتیک اروپا به شدت افزایش پیدا کرد، هر چند که خروجی 
این تلاش ها آن چیزی نیست که مدنظر ایران باشد، اما به هر 
حال سبب شد اروپایی ها در 5۷ روزه گذشته شدت فعالیت های 

خود را افزایش دهند. 

در خصوص تاثیر مسئله عبور ذخایر اورانیوم غنی شده ایران 
از مرز تعیین شده برجامی یعنی ۳۰۰ کیلوگرم هم باید عنوان 
داشت که اتفاقا این مسئله همان هدف غایی جمهوری اسلامی 
ایران بود تا بتواند با ایجاد حساسیت در پرونده هسته ای اهرم 
های فشار خود را داشته باشد. به هر حال ایران باید بعد از 1۴ 
ماه تحریم آمریکا و بدعهدی اروپا تکلیف خود را روشن کند؛ 
یا کماکان با تحریم های ظالمانه ایالات متحده آمریکا و خلف 
وعده اتحادیه اروپا بسازد و به موازاتش به صورت یکجانبه تمام 
باره تعهدات برجامی را بر دوش کشد یا اینکه اگر توافق هسته 
ای در نهایت نمی تواند به ایران در تامین منافع و نیازهای خود 
کمک کند، نباید و نمی توان اجازه داد که توافق هسته ای منافع 
دیگر کشورها، به خصوص ایالات متحده آمریکا و اتحادیه اروپا 
را در محروم کردن ایران از حقوق هسته ای خود تامین کند. به 
عبارت دیگر یا باید ایران هم مانند طرف های برجامی به آنچه مد 
نظر خود در برجام دارد برسد یا هیچ کس نباید از توافق هسته 

ای منتفع شوند.
اما در کنار آن نکاتی که شما به آن اشاره کردید افزایش 
حساسیت ها در فعالیت های هسته ای ایران بعد از اقدام تهران 
در کاهش تعهدات هسته ای امکان افزایش نظارت و بازرسی 
های آژانس بین المللی انرژی اتمی شدت خواهد یافت. آیا تهران 

ریسک اقدامات خود را پذیرفته است؟
اقدامات تهران در کاهش تعهدات هسته ای  به هر حال 
علیرغم اینکه در چارچوب برجام و طی مکانیسم بند ۳۶ توافق 
هسته ای برای حفظ و تداوم آن و منتفع شدن همه طرف ها از 
منافع برجامی است، نمی توان از برخی تبعات اقدامات خود نیز 
جلوگیری کرد. به هر حال عبور ذخایر اورانیوم غنی شده ایران 
از ۳۰۰ کیلوگرم و یا افزایش سطح غنی سازی اقداماتی نیست 
که جامعه جهانی به راحتی از کنار آن بگذرد. در خصوص امکان 

افزایش سطح نظارت های آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز 
باید گفت که این کار در حال حاضر طی چارچوب برجام و به 
صورت متناوب انجام می شود. اکنون هم که با اقدامات ایران 
قدری حساسیت در خصوص پرونده هسته ای ایران افزایش پیدا 
کرده، باز هم آن نظارت ها ادامه یدا خواهد کرد و قرار نیست 
اتفاق خاصی بیفتد. چون خود جمهوری اسلامی ایران به صراحت 
عنوان کرده است که قبل از پایان ضرب الاجل ۶۰ روزه خود 
میزان ذخایز اورانیوم غنی شده از مرز ۳۰۰ کیلوگرم عبور خواهد 
داد. این مسئله زمانی می تواند برای ایران حساسیت برانگیز باشد 
که مانند سال های پیش از برجام تحت عنوان اقدامات مخفیانه 
و تلاش تهران برای ساخت سلاح هسته ای از جانب کشورهای 
غربی و سازمان انرژی اتمی تعبیر و تفسیر شود. در صورتی که 
تمام اقدامات ما از 1۸ اردیبهشت تنها برای تقابل با 1۴ ماه تحریم 
ایالات متحده آمریکا و بدعهدی های اروپا بوده است و گزارش 
لحظه به لحظه کاهش تعهدات هسته ای خود را به آژانس 
بین المللی انرژی اتمی هم داده ایم. این اقدامات چیزی نبوده 
است که مخفیانه انجام شود و در بازرسی های آژانس بین المللی 
انرژی اتمی کشف شود تا باعث حساسیت در پرونده هسته ای 
ایران شود، ما به صورت علنی این مسائل را مطرح کردیم. چون 
معتقدم تنها از این طریق است که می توان به استیفای حقوق و 

منافع خود در برجام دست پیدا کنیم.
در کنار این نکته این تحلیل هم مطرح می شود که اقدامات 
متناوب ایران در کاهش در قدرت هسته ای امکان دارد نه تنها 
تهران را از رسیدن به منافع خود در برجام باز دارد، حتی ممکن 
است به قیمت خروج اروپایی ها از برجام و همسو شدن با ایالات 

متحده آمریکا بینجامد؟
من چنین اعتقادی ندارم اگر شما به مواضع و سخنان سران 
و مقامات اروپایی در همین ۷۲ ساعت گذشته بعد از اعلام نظر 

آژانس بین المللی انرژی اتمی نگاه کنید، خواهید دید که سخنان 
قاره سبز بیشتر در راستای تلاش برای حفظ برجام بوده است؛ نه 
خبری از تمایل اروپا برای فعال کردن مکانیسم ماشه وجود دارد و 
نه اقدامی برای جدا شدن از توافق هسته ای. اگر شما دقت کرده 
باشید امانوئل مکرون، رئیس جمهوری فرانسه بعد از اعلام نظر 
آژانس بین المللی انرژی اتمی عنوان داشت که باید تلاش خود را 

برای پایبندی به تعهدات هسته ای افزایش داد. 
یعنی شما معتقدید که اروپا تحت هر شرایطی در برجام باقی 
خواهد ماند و اقدامات ما در کاهش تعهدات هسته ای تاثیر سوئی 

بر نگاه غایی اروپا به توافق هسته ای نخواهد داشت؟
اگرچه اکنون سایه تنش و جنگ نظامی در روابط ایالات 
متحده آمریکا و جمهوری اسلامی ایران تا اندازه ای فروکش کرده، 
اما به هر حال سطح خصومت در مناسبات تهران -  واشنگتن 
بسیار بالاست. همین مسئله می تواند نگرانی دیگر کشورها به 
خصوص کشورهای اروپایی را افزایش دهد. چون با تداوم همین 
شرایط شکننده امکان دارد هر لحظه آتش یک تنش و جنگ 
نظامی شکل گیرد. لذا اگر جنگی در منطقه خاورمیانه و غرب 
آسیا روی دهد، اروپا از چند بعد به شدت متضرر خواهد شد؛ 
اول اینکه قیمت جهانی نفت به شدت افزایش خواهد یافت و 
این مسئله به هیچ وجه مطلوب کشورهای اروپایی، هندوستان، 
چین، ژاپن کره جنوبی و غیره به عنوان مصرف کنندگان عمده 

انرژی نخواهد بود. 
دوم اینکه در صورت هرگونه تنش نظامی در غرب آسیا 
یقینا این جنگ به صورت محدود و مقطعی پیگیری نخواهد 
شد و امکان تعمیم و گسترش آن به شدت بالاست. به گونه 
ای که امکان دارد کل منطقه خاورمیانه درگیر یک التهاب و 
ناامنی جدی شود. این مسئله به صورت جدی بستر را برای 
پرورش، توسعه و ارسال تروریسم به دیگر کشورها به خصوص 
اروپا افزایش می دهد. سوم اینکه به هر حال مسئله جنگ و 
تنش نظامی می تواند تمام منافع اروپا در منطقه غرب آسیا 
را به خطر اندازد. از این رو اروپا حتی المقدور در حفظ برجام 
به عنوان سوپاپ اطمینان سعی خواهد داشت و از آن خارج 
نخواهد شد و به همان میزان هم تلاش خواهد کرد که تهران 

را در برجام نگاه دارد. 
افزون بر این نکات اگر به هر دلیلی اروپا طبق گفته برخی در 
سایه اقدامات ایران در کاهش تعهدات هسته ای، گزارش های 
آژانس و نظر شورای حکام نهایتاً قید برجام را بزند و با ایالات 
متحده آمریکا علیه ما همسو شود، نهایتا پرونده ایران به شورای 
امنیت کشیده خواهد شد و با فعال شدن مکانیسم ماشه دوباره 
قطعنامه ها علیه ایران فعال خواهد شد و در خانه پُر آن هم تهران 
تحت فصل هفتم منشور سازمان ملل قرار خواهد گرفت؛ این 
نهایت کاری است که اروپا و آمریکا می تواند انجام دهد؛ چیزی 
بدتر از آن که وجود ندارد؛ اما به نظر شما خدای ناکرده در صورت 
هرگونه تنش و جنگ نظامی با ایران آیا می توان آن را در حد 
ایران محدود کرد و یا اینکه هرگونه درگیری با تهران به قیمت 
ناامنی در کل منطقه غرب آسیا و حتی تا نزدیکی اروپا خواهد 
بود؟! اتفاقا اروپا و آمریکا با اشراف بر این مسئله است که از تنش و 

جنگ نظامی با ایران خودداری می کنند.

پیشنهاد مذاکره با ایران از طرف مقامات آمریکایی در سال 
های اخیر شدت گرفته است. اما سوال این است که چرا مقامات 

آمریکایی تا این حد اصرار به مذاکره با ایران دارند؟ 
پیشنهاد مذاکره با ایران از طرف مقامات آمریکایی، گرچه از 
ابتدای انقلاب تا به امروز بارها مطرح شده است، اما در سال های 
اخیر شدت بیشتری گرفته است. خط حزب الله، نشریه دفتر 
رهبری، در سخن هفته این شماره خود، به این سوال که »چرا 
مقامات آمریکایی تا این حد اصرار به مذاکره با ایران دارند؟« 

پاسخ داده است.
1- یک سال از اولین دیدار "ترامپ"، رئیس جمهور آمریکا 
با "کیم جونگ اون"، رهبر کره  شمالی می گذرد. دیداری که 
از نظر صاحب نظران، بیش از آنکه کره  شمالی به آن احتیاج 
داشته باشد، آمریکا برای ژست ابرقدرتی خود به آن محتاج 
بوده و هست. در این یک سال مقامات این دوکشور ۳ بار با 
یکدیگر دیدار داشتند. اولین دیدار این دو، در ســنگاپور، پشت 
درهای بســته شــکل گرفت و بعد از آن تفاهم نامه های به امضا 
دو طرف رســید. بعد از این دیــدار مایک پمپئو، وزیرخارجه  
با همتایان ژاپن و کره  جنوبی خود گفت:  آمریکا در دیدار 
"جهان باید مطمئن باشد که آمریکا و کره ی جنوبی و ژاپن، به 
غیر اتمی ســاختن کامل، قابل تأیید و غیرقابل برگشــت کره  

شمالی متعهد هســتند."
او در ادامه اضافه کرد: "خلاصی از تحریم ها تا زمان غیر 
اتمی ســاختن کامل، صورت نخواهــد گرفــت." 1۰ روز 
بعد از ایــن دیدار، رئیس جمهور آمریکا با صدور یک فرمان 
اجرایی، حالت فوق العاده ی ملی درباره  کره  شمالی اعلام کرده 
و تحریم های اقتصادی علیه پیونگ یانگ را به مدت یک سال 
دیگر تمدید کرد. دیدار دوم هم بدون رسیدن به نتیجه  خاصی 
پایان یافت و دیدار ســوم نیز روز یکشــنبه  هفته  گذشته برگزار 
شد. بعد از این دیدار هم ترامپ بلافاصله پشت تریبون قرار 
گرفت و مجددا تکرار کرد که تحریمهای کره ی شمالی همچنان 

به قوت خود باقی است.

۲- لیبی یکی از مهمترین کشورهای جهان اسلام، و بلکه 
دنیای بین الملل از حیث موقعیت سوق الجیشی است. اما این 
کشور در اواخر قرن بیستم به بهانه  داشتن سلاح کشتار جمعی 
و ذخایر اورانیوم، تحت شدیدترین تحریم ها قرار گرفت و در 
نهایت، پای میز مذاکره با آمریکا نشســت. در ســال ۲۰۰۳ 
اولین مذاکرات لیبی با آمریکایی ها بــا وعده های پوچی چون 
اقتصاد مرفه و روابط اقتصادی گسترده با کشــورهای دیگر آغاز 
شد. لیبی راضی به تعطیلی تمامی تأسیسات هسته ای خود شد 
و حتی تمامی ذخایر اورانیوم خود را هم تحویــل آمریکایی ها 
داد. جورج بوش، رئیس جمهور وقت آمریکا دراین باره گفت: "در 
صورتی که لیبی به تعهدات خویش پایبند بوده و آن را به طور 
جدی اجرا کند امکان روابط به مراتب بهتری بین واشنگتن 
و طرابلس وجود دارد." اما آنچه اتفاق افتاد دقیقا خلاف این 
وعده های پوچ بود. آمریکا که حالا دیگر خیالش راحت شده بود 
که دستان معمر قذافی از مقابله با او خالی است، در سال ۲۰11 
،ناتو را برای حمله به این کشور مجاب کرد. سیف الاســلام 
قذافی، پســر او بعدها دراین باره چنین گفت: "پدرم در سال 
۲۰۰۹ انتقال باقیمانده اورانیوم غنی شده به خارج از کشور را 
به طور موقت متوقف کرد تا بتواند از آن به عنوان اهرمی برای 
دستاوردهای بیشتر اســتفاده کند. اما پس از اعتراضات مردمی 
در سال ۲۰11 ،آمریکایی ها ِ تحت عنوان ناتو به لیبی خلع 
سلاح شده حمله کردند و این کشور را به نابودی رساندند که تا 

همین امروز نیز این کشور کمر راست نکرده است.
۳- پیشنهاد مذاکره با ایران از طرف مقامات آمریکایی، گرچه 
از ابتدای انقلاب تا به امروز ادامه داشته است، اما در سال های 
اخیر شدت بیشتری گرفته است. سؤال آن اســت که چرا 
مقامات آمریکایی تا این حد اصرار به مذاکره با ایران دارند و از 
طریق رابطه ها و واســطه های مختلف، دائما آمادگی خود را 
برای این امر اظهار میکنند؟قبل از پاسخ به این سؤال، به نظر 
می رسد که مقامات آمریکایی در مواجهه با ایران، اساسا سه 
راه حل بیشــتر ندارند: یا »جنگ نظامی« که در شماره های 

پیشین به تفصیل استدلال شــد که به هیچ وجه امکان چنین 
اقدامی وجود ندارد و خود مقامات آمریکایی نیز بارها به آن 
اعتراف کردها ند؛ یا »تحریم« که طبق برآوردهای مراکز معتبر 
جهانی، در بلندمدت کارایی و اثرگذاری خود را از دست خواهند 
داد؛ یا »مذاکره«. اما در پاسخ به چرایی اصرار آنها به مذاکره با 

ایران، حداقل دو محور کلی را می توان بیان کرد:

* اول: گرفتن ژست ابرقدرتی
نظم جهانی حداقل در یک دهه اخیر تغییر کرده است و 
جهان، آن گونه که ایالات متحده و استراتژیست های آن تصور 
می کردند، به سمت "نظام تکِ  قطبی" مبتنی بر الگوی "لیبرال 
دموکراســی" پیش نرفت. قدرت های نوظهور منطقه ای و 
بین المللی موجب افــول قــدرت هژمونیــک آمریــکا در 
جهان شــده اند. به طــوری کــه برخــی از تحلیل گــران، از 
»افول موریانه وار« آمریکا سخن گفته اند. اداره تحقیقات وزارت 
دفاع آمریکا )پنتاگون( در گزارشی اعلام کرد: "آمریکا در سال 
۲۰۳5 احتمالاخود را در محیطی می یابد که روسیه یا چین 
با این کشــور برابری می کنند یا حتی در برخی زمینه های 
اقتصادی و نظامی از غرب پیشی گرفته اند." این مرکز در ادامه 
نوشت: "آمریکا و متحدان این کشور در ۲۰ سال آینده در 
جهانی زندگی می کنند که شکل دهی نظم جهانی در آن به 
شیوه های که از زمان پایان جنگ سرد مرسوم بوده اســت 
اگر نگوییم غیرممکن، بسیار دشوار خواهد بود."بنابراین ایالات 
متحده نیازمند آن اســت که نشان دهد همچنان ابرقدرت دنیا 
اســت و برای این کار، چاره ای ندارد که مذاکره با ایران را در 

دستور کار قرار دهد.

* دوم: گرفتن عناصر اقتدار از ایران
موجب  باید  که  آنچنان  برجام،  که  است  معتقد  ترامپ 
محدودیت ایران نشده است و همچنان برنامه موشکی و سیاست 
های منطقه ای ایران با قوت در حال انجام است. مایک پمپئو 

در بیانیه ای در ســوم ژانویه گفت: "ما به ]جمهوری اسلامی[ 
توصیه می کنیم  که در این پرتاب های ]موشــکی[ تحریک 
آمیز تجدید نظر کرده و تمام فعالیت های مربوط به موشک های 
بالیستیک را متوقف کند تا بیش از این دچار انزوای عمیق 
اقتصادی و دیپلماتیک نشــود." او در سفری که چندی پیش 
به منطقه داشت نیز درباره نفوذ ایران در منطقه چنین گفته بود: 
"گسترش نفوذ ایران در منطقه خطرناک است." اندیشــکده 
بروکینگز نیز در یادداشتی یادآور می شود: "هیچ حکومتی طی 
دوران معاصر به اندازه ی ایران نتوانسته به ما در خاورمیانه ضربه 
بزند. بنابراین، قطعا باید برنامه محدودیت و کنترل ایران را به 
جریان بیاندازیم." بنابراین یکی از اهداف آمریکایی ها از طرح 
مجدد مذاکره، تهی کردن ایران از »مؤلفه های قدرت«اســت.

هفته گذشته، رهبر انقلاب در دیدار مسئولان قوه  قضائیه، 
با پیش بینی درست از نقشه  آمریکایی ها در این باره، چنین 
فرمودند: »می گویند بیایید مذاکــره؛ مذاکره یک فریب است؛ 
مذاکره بر سر چه؟ بر سر آنچه او می خواهد؛ یعنی اسلحه در 
دست شما اســت، جرئت نمی کند بیاید جلو، می گوید آقا آن 
اسلحه را بده به من، آن اسلحه را بینداز تا من بتوانم هر کاری 
که می خواهم با تو بکنم، تا من بتوانم هر بلایی می خواهم 
ســر تو بیاورم؛ مذاکره این است. اگر چنانچه در این مذاکره 
های که انجام می گیرد شما حرف او را قبول کردی، پدرت 
درآمده؛ اگر حرف او را قبول نکردی باز همین آش است و 
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در این میان شاید، سخن درســت درباره ی شرایط ایران را 
دکتر حسن السید نافعة، تحلیلگر برجسته و استاد علوم سیاسی 
دانشگاه قاهره گفته باشد. او روز گذشته چنین نوشت: "مایلم 
تحســین خود از روش مدیریت ایران بر سیاســت خارجی اش 
ابراز کنم؛ این کشــور علیرغم محاصره و تمامی چالش  را 
ها توانسته از منافع خود صیانت کند بدون آنکه به کرامت و 
استقلال خود آسیبی وارد کند، درحالی که همگان را ناچار به 

احترام به خود کرده است، ایرادی ندارد که از ایران بیاموزیم."

ساداتیان کارشناس مسائل بین الملل  :

کاهش تعهدات هسته ای منجر به تامین منافع ایران می شود

چرا آمریکایی ها ژست مذاکره با ایران را گرفته اند؟

۲ دلیل مهم اصرار آمریکا برای مذاکره با ایران

رئیس جدید دسـتگاه سیاسـت خارجـی اتحادیه اروپا نظری مشـابه محمد جواد 
ظریـف، وزیـر امور خارجه ایران درباره نسـبت میـان ظرفیت ها و اعمـال این اتحادیه 

دارد.
جـوزپ بـورل )یـا یوزف بـورری در زبان کاتالان( جایگزین فدریکا موگرینی شـده 
اسـت. وزیر امور خارجه ۷۲ سـاله اسـپانیا برخلاف موگرینی با کوله باری از تجربه و 

سـابقه سیاسـی کنترل سیاسـت خارجی مشـترک اتحادیه اروپا را به دست گرفت.
* از نانوایی تا دانشگاه استنفورد

او که پدری نانوا داشـته، در آوریل 1۹۴۷ در روسـتایی کوچک در ایالت کاتالونیا به 
دنیـا آمـده اسـت، در دوران کودکی خود، با الاغ نان های پخته شـده توسـط پدر را به 
اهالی روسـتا می رسـاند. جوزپ اما فردی بسـیار مسـتعد در تحصیل بود و موفق شد 
بـا دریافـت بورس هـای مختلف، تا مقاطـع عالی به تحصیل خـود ادامه دهـد. او ابتدا 
در دانشـگاه مادرید مدرک لیسـانس مهندسـی هوافضا گرفت. سپس به آمریکا رفت 
تا در دانشـگاه اسـتنفورد رشـته »تحقیق در عملیات« بخواند. پس از دریافت مدرک 
فـوق لیسـانس از ایـن دانشـگاه، بـه پاریس رفت تـا دومین فوق لیسـانس خـود را از 
موسسـه نفت فرانسـه و در رشـته اقتصاد انرژی دریافت کند. بورل همچنین دکترای 

اقتصاد خود را از دانشـگاه کمپلوتنسـه مادرید دریافت کرد.
* نماینده ای که رئیس پارلمان اروپا می شود

بـورل کارنامـه سیاسـی پربـاری هـم دارد، از حضـور در پارلمان اسـپانیا گرفته تا 
رهبری حزب سوسیالیسـت این کشـور از یک سـو و از سـوی دیگر حضور به عنوان 
وزیـر محیـط زیسـت و وزیر امور خارجه دولت اسـپانیا از دیگر سـمت های سیاسـی 
اسـت کـه در کارنامه آقـای بورل دیده می شـود. او همچنین از سـال ۲۰۰۴ تا ۲۰۰۷ 

هـم رئیس پارلمـان اروپا بوده اسـت.
بـورل را بـه عنـوان یکـی از سیاسـتمداران حامی پررنـگ اتحادیه اروپـا می دانند. 
کسـی که هرچند خود اهل ایالت کاتالونیای اسپانیاسـت، اما با جنبش های استقلال 

طلبانه کاتالونیا شـدیدا مخالف است.
جـوزپ بـورل در سـپتامبر ۲۰1۸ در گفـت وگو بـا یورونیوز از عدم وجـود دیدگاه 
مشـترک و همچنین اراده سیاسـی در این اتحادیه انتقاد کرده بود. وزیر امور خارجه 
وقـت اسـپانیا گفتـه بود کـه ظرفیت های اروپا بسـیار بیشـتر ازخواسـته های اروپایی 

اسـت. محمـد جواد ظریـف، وزیر امور خارجه ایـران هم در ژوئیـه ۲۰1۸ در گفتگو با 
یورونیـوز بـر همین موضـوع تاکید کـرده و گفته بـود: »اتحادیه اروپا ظرفیـت و توان 

خود را دسـت کـم می گیرد.«
* نگاه به ایران

بـورل امـا یکـی از یکـی معدود سیاسـتمداران اروپایی اسـت کـه نگاه ویـژه ای به 
ایـران داشـته اسـت. او در بهمن سـال گذشـته و ۴۰ سـالگی انقـلاب 5۷، در رشـته 
توییتی به دسـت آوردهای انقلاب ایران و جمهوری اسـلامی پرداخت. او در این رشـته 
توییـت هفت مـوردی ابتـدا اطلاعاتـی در خصـوص ایران ارائـه می دهد و می نویسـد: 
»امـروز چهلمیـن سـالگرد انقـلاب ایران اسـت. این قدرت منطقـه ای در طـول زمان 
تغییـرات بسـیاری کـرده اسـت. میـزان سـواد در سـال 1۹۷۶ و پیش از انقـلاب ۳5 
درصـد بـوده، امـا امـروز به ۸۴ درصد رسـیده اسـت. در سـال 1۹۸۰ سـهم زنـان در 
دانشـگاه های ایـران تنهـا 5 درصد بود درحالی که امروز به ۴۷ درصد رسـیده اسـت.«

این سیاسـتمدار کارکشـته اروپایی همچنین در ادامه رشـته توییت خود به توان، 
قـدرت و نفـوذ ایـران در خاورمیانه و اختلافـات میان ریاض و تهران اشـاره کرده بود و 
در پایـان نوشـت: »ایـران می تواند تحریم ها را تحمل کنـد، در صورتی که ترامپ یک 
دوره ای باشـد. اما اگر او در سـال ۲۰۲۰ باز هم پیروز انتخابات ریاسـت جمهوری شود، 
آن وقت ایران احتمالا به سـمت گسـترش برنامه هسـته ای اش و همچنین به سـمت 
مقاصـد نظامی حرکت خواهد کـرد و مداخلات خود را در منطقه تشـدید می کند.«

* انتقاد از ترامپ
بـورل همچنیـن بارهـا از سیاسـت های دولت ترامپ در قبـال ایران انتقـاد کرده و 
آنهـا را یکجانبه گرایـی آمریکا خوانده اسـت. رئیس پیشـین پارلمـان اروپـا در ۲۶ مه 
هشـدار داده بـود کـه دسـتیابی ایران به تسـلیحات هسـته ای یک خطر جـدی برای 
اروپـا بـه شـمار می رود چـرا که این اروپاسـت که به ایران نزدیک تر اسـت نـه آمریکا. 
ما اروپایی ها سیاسـت های یکجانبه آمریکا را که بدون در نظر گرفتن دیگر کشـورها 
اتخاذ می شـود، نمی پسـندیم.  بورل وقتی در آوریل ۲۰1۹ به واشـنگتن سـفر کرده 
بـود تـا بـا مایک پمپئـو، وزیـر امور خارجـه ایالات متحـده دیـدار کنـد، در اظهاراتی 
صریـح از رویکـرد دولت ترامپ انتقـاد کرده بود: »ما اروپایی ها سیاسـت های یکجانبه 

آمریـکا را کـه بدون در نظر گرفتن دیگر کشـورها اتخاذ می شـود، نمی پسـندیم.«

وزیـر امـور خارجـه اسـپانیا در جـای دیگـری همچنیـن بـه پایبنـدی ایـران بـر 
تعهداتـش در برجام اشـاره کـرده و افزوده بود: »ایران تاکنـون به دقت تعهدات خود را 
اجـرا کـرده و آژانـس بین المللی انرژی اتمـی هم بر این موضوع تاکید کرده اسـت. در 

نتیجـه هیچ توجیهـی برای خـروج آمریکا از ایـن توافق وجود نـدارد.«
بورل همچنین هشـدار داده بود اگر سیاسـت آمریکا در خصوص به صفر رسـاندن 
فـروش نفـت ایران به کشـورهای هنـد، چین و ترکیـه موفقیت آمیز باشـد، همچون 
یـک دیـواری خواهـد بـود کـه مقابـل ایران قـرار گرفتـه و اروپـا باید با این سیاسـت 

یکجانبه گرایـی آمریکا مقابله کند.
بـورل در 1۷ ژوئـن در واکنـش بـه ماجـرای حملـه و انفجار نفتکش هـا در خلیج 
فـارس گفتـه بـود که هیچ شـواهد روشـنی وجـود ندارد که نشـان دهد ایران پشـت 

ایـن حمله قرار داشـته اسـت.
جانشـین فدریکو موگرینی همچنین چندین بار خواسـتار تسـریع رونـد اجرایی 
شـدن اینسـتکس با ایران شـده بود. بورل همچنین اقـدام ایـران در خصوص افزایش 

میـزان ذخیـره اورانیوم غنی سـازی شـده این کشـور را خلاف برجام ندانسـته بود.
آنچـه از مجمـوع مواضع سیاسـی جوزپ بـورل می توان برداشـت کـرد، نمونه ای 
جدی تـراز نگاه سیاسـی فدریکا موگرینی در قبال برجام و البته نگاه تقابلی شـدیدتر 
نسـبت به آنچه سیاسـت های یکجانبه آمریکا خوانده می شـود، است. بورل همچنین 
دی مـاه گذشـته در دهلـی نو با محمد جـواد ظریف دیـدار کرده و گفته بـود: »آقای 
ظریف از ما می خواهد که اقدامات بیشـتری برای توافق هسـته ای انجام دهیم. من از 
ایـن فرصـت اسـتفاده می کنـم و به آقای وزیـر می گویم که همه اروپـا کاملا به حفظ 

این توافق پایبند و متعهد اسـت.«
بـورل بعـد از اعلام نامـزدی او از سـوی رهبران اروپا، برای اداره دسـتگاه سیاسـت 
خارجـی اتحادیـه اروپـا، از تمام کسـانی که او را برای این سـمت نامزد کردند تشـکر 
کـرد. بعـد از خاویر سـولانا، جوزپ بورل دومین اسـپانیایی اسـت که نمایندگی عالی 
اتحادیـه اروپا در سیاسـت خارجـی و امور امنیتی را بر عهده می گیـرد. وظیفه ای که 
بـاری سـنگین بـر دوش او خواهـد بود چرا کـه در روزهـای دامنه گیـری تنش میان 
ایـران و آمریـکا و هشـدارهای تهران به طـرف اروپایی در خصوص خـروج قدم به قدم 
از برجـام، مسـیر پـر پیچ و خمی را پیش روی مرد کهنه کار اسـپانیایی قـرار می دهد.

جوزپ بورل، سیاستمدار کهنه کار اسپانیایی را بهتر بشناسیم

جانشین موگرینی، متنفر از ترامپ علاقه مند به ایران
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نامحـرمانه

دریـچه

تکذیبخبرمنتسببهوزیراطلاعاتدربارهمذاکرهباامریکا
روابط عمومی وزارت اطلاعات خبر منتشر شده در برخی رسانه ها به نقل از وزیر اطلاعات مبنی بر 
اینکه " اگر مقام معظم رهبری این اجازه را صادر کنند مذاکره میان ایران و آمریکا انجام خواهد شد" 
به شدت تکذیب و اعلام کرد: چنین مطلبی به هیچ وجه در سخنرانی  چهارشنبه شب گذشته وزیر 
اطلاعات در مسجد جامع قائمشهر بیان نشده است. روابط عمومی وزارت اطلاعات تصریح کرده است: 
متأسفانه برخی رسانه ها با فهم نادرست از سخنرانی وزیر اطلاعات در مراسم یادواره شهید آیت الله 
قاسمی سوادکوهی از شهدای مازندرانی هفتم تیر و فرزند شهیدش حجت الاسلام محمد صادق قاسمی 
در مسجد جامع قائمشهر، با تقطیع و جابجایی کلمات، آنچه به هیچ وجه در سخنرانی وزیر اطلاعات 
نبوده، به ایشان منتسب و منعکس کردند. روابط عمومی وزارت اطلاعات افزوده است: وزارت اطلاعات 
وظیفه خود می داند، این گونه موارد را که باعث تشویش اذهان عمومی و دستاویز تبلیغاتی رسانه های 

ضد انقلاب و بیگانه می شود از مراجع قانونی پیگیری کند.

عربستاننفتکشایرانراپسنمیدهد
یک نفتکش ایرانی در بندر جده عربستان، توسط این کشورمتوقف شده و اجازه خروج و بازگشت 
به این نفتکش را نمی دهند.منصور حقیقت پور، نماینده دور نهم مجلس شورای اسلامی و عضو سابق 
کمیسیون امنیت ملی مجلس در این خصوص گفت: مطلع شدیم که یکی از نفتکش های ایرانی در 
مسیر انجام مأموریت خود، دچار مشکلات فنی شده که شرایط حاکم بر محیط، این نفتکش را مجبور به 
پهلوگیری در سواحل عربستان می کند، ولی پس از انجام تعمیرات، عربستان اجازه خروج این نفتکش را 
نمی دهد.وی افزود: اخبار رسیده حاکی از این است که عربستان برای انجام تعمیرات، هزینه بسیار گزافی 
را درخواست کرده که نیاز است برای حل مشکل پیش آمده، وزارت امور خارجه موضوع این نفتکش را 
پیگیری کند.همچنین بیژن زنگنه وزیر نفت در خصوص سرنوشت نفتکش ایرانی در بندر جده گفت: 
مقامات ایرانی از طریق شرکت ملی نفتکش دنبال این موضوع و بازگرداندن کشتی به ایران هستند، زیرا 

علاوه بر هزینه های مالی، حضور نیرو های ما در آنجا و احتمال فاجعه زیست محیطی نیز مطرح است.

تکذیببازداشتخوانندهانگیسیدرکیش
پلیس کیش اعلام کرد: جاس استون خواننده زن معروف انگلیسی در جزیره کیش بازداشت نشده 
بلکه به علت نداشتن مدارک لازم طبق مقررات از ورود او به کشور جلوگیری شد .به گزارش ایرنا در 
پی انتشار اخباری مبنی بر بازداشت و اخراج: جاس استون: "خواننده زن انگلیسی به همراه گروهش در 
جزیره کیش، پلیس این جزیره اعلام کرد: نامبرده باز داشت نشده بلکه به خاطر نداشتن مدارک لازم و 
فقدان مجوز ورود به جمهوری اسلامی ایران با اولین پرواز باز گردانده شدند.پلیس کیش اضافه جاس 
استون و همراهانش که روزشنبه ۹ تیرماه باپرواز مستقیم مسقط به جزیره کیش وارد فرودگاه این جزیره 
شده بودند، برابر ضوابط مسافری با اولین پرواز در صبح روز بعد به مقصد امارات پرواز کردند. جاس استون 
در این خصوص مطلبی در اینستاگرام خود نوشت است: ماموران فرودگاه بین المللی کیش دقیقاً طبق 
مقررات عمل و ما را تا سوار شدن به هواپیما بدرقه کردند و در تمام این مدت به خاطر این پیش آمد از 
ما عذرخواهی کردند، این درحالی بود که کسی که باید عذر خواهی می کرد من و همراهانم بودیم زیرا 

این مابودیم که مجوز های لازم را همراه نداشتیم.

دستگیریغولقاتلهنگامفرارازکشور
رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ از دستگیری شرور سابقه دار و عامل قتل در نزاع دسته جمعی در 
محدوده شرق تهران خبر داد.سردار علیرضا لطفی در این باره گفت: در تاریخ نهم خردادماه امسال شرور 
سابقه دار معروف به غول در جریان یک نزاع دسته جمعی در شرق تهران با استفاده از سلاح کمری 
اقدام به شلیک ۵ گلوله کرد که این اقدام منجر به مرگ مردی ۳۰ ساله شد.وی با بیان اینکه متهم پس 
از تیراندازی متواری شده بود، گفت: در همین راستا رسیدگی به موضوع در دستورکار کارآگاهان اداره 
ویژه قتل پلیس آگاهی قرار گرفت و آنان در تحقیقات خوپ متوجه شدند که وی قصد خروج از کشور 
را دارد.لطفی ادامه داد: در همین راستا هماهنگی های لازم با دستگاه قضائی انجام شد و متهم دیروز قبل 

از خروج از کشور در یکی از شهرهای مرزی غربی کشور شناسایی و در عملیاتی پلیسی دستگیر شد.

فرماندهارتشهیچصفحهایدرشبکههایاجتماعیندارد
امیر موسوی فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران در هیچ کدام از شبکه های اجتماعی، 
صفحه شخصی، حساب کاربری و فعالیت ندارد. روابط عمومی ارتش اعلام کرد امیر موسوی فرمانده 
کل ارتش جمهوری اسلامی ایران در هیچکدام از شبکه های اجتماعی، صفحه شخصی، حساب 
کاربری و فعالیت ندارد.بر این اساس هر گونه اخبار مرتبط با امیر سرلشکر موسوی و همچنین مواضع 
و اخبار موثق و رسمی ارتش جمهوری اسلامی ایران از طریق پایگاه اطلاع رسانی ارتش به نشانی 

www.aja.ir منتشر می شود.

آیت الله حسینی بوشهری در خطبه های نماز جمعه قم:

اروپا یک قدم در مسیر تحقق برجام برنداشت 
امام جمه قم با اشاره به اینکه آمریکایی ها یک سال است که از برجام خارج شده و تحریم های 
متعددی علیه ایران اعمال کرده اند، گفت: اروپایی ها دائما گفتند که برجام باید بماند ولی یک قدم در 

مسیر تحقق برجام برنداشتند.
آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری در خطبه های این هفته نماز جمعه قم که در مصلای قدس 
برگزار شد با اشاره به اینکه آمریکایی ها یک سال است که از برجام خارج شده و تحریم های متعددی 
علیه ایران اعمال کرده اند، تاکید کرد: انتظار مسؤولان این بود که کشورهای اروپایی حق ایران را اجرا 
کنند و دائم گفتند که برجام باید بماند ولی یک قدم در مسیر تحقق برجام برنداشتند.حسینی بوشهری 
تاکید کرد: بعد از یک سال ایران اسلامی تصمیم گرفت که از تعهدات خود بکاهد و دو روز دیگر اروپایی ها 
مهلت دارند و با صراحت از این پس در خصوص اورانیوم غنی شده و راکتور اراک به نقطه قبل از برجام 
بر می گردیم.وی با بیان اینکه از یک سو گروه اقدام علیه ما تشکیل می دهند و از سوی دیگر دم از 
مذاکره می زنند، خاطرنشان کرد: حقیقتا آمریکایی ها با تحریم رهبری نشان دادند که شناختی از منطقه 
و جهان ندارند و رهبری و مقتدای ایران اسلامی را نمی شناسند.امام جمعه قم گفت: رهبر فرزانه انقلاب 
که در سراسر دنیا میلیون ها پیرو دارد و از تهدید نمی هراسد. این تجربه را شاه نیز اجرا کرد تا وجوهات 
به امام نرسد ولی همراهی های مردم با امام چنان اوج گرفت که بازگشت شکوهمند امام راحل و فرار 
شاهد راه شاهد بودیم.وی افزود: مردم تعجب کردند که در مغز مسؤولان آمریکایی چه می گذرد که 
رهبری را تحریم کردند، به فضل پروردگار حمایت های جهان اسلام، مراجع تقلید، حوزه های علمیه 
و مردم را خواهیم داشت و کار به جایی خواهد رسید که آمریکا از آنچه که انجام داده هزاران بار اظهار 

ندامت و پشیمانی کند.

یادداشت های شهر ویرانه/۳۹
محمد خامه یار

زندگی زیر چادرها در هوای گرم منطقه رنگ می بازد تا چه رسد به کودکان و زنان و افراد کهنسال. 
حاج علی، دوست پل دختری پیشنهاد می دهد اگر به کمپ سری بزنیم کار بزرگی انجام داده ایم...

خستگی و گرما امانم را گرفته است و طاقتم را طاق کرده است. من که نیمه شب به مقر بازگشته 
ام و چند ساعتی را بیشتر نخوابیده ام احساس تکلیف می کنم و آماده می شوم. بچه ها هم به تعداد 
چادرها، بسته های غذایی آماده می کنند. همه چیز آماده است بیرون از ساختمان که می آیم و گرمای 
بیش از پنجاه درجه ای مواجه می شوم، تصمیم به بازگشت می گیرم. بچه می پرسند حاجی پس 

چرا برگشتی؟
پاسخی ندارم جز اینکه در مقابل گرما اظهار عجز و ناتوانی کنم.

بالاخره بچه سوار ماشین ها می شوند و راه می افتند. ساعتی بعد  با سر و صورتی سوخته برمی 
گردند، معلوم است تابش آفتاب آنان را آزار داده است ولی یکی از آنان تا نگاهش به من می افتد می 
گوید: حاجی کاش می آمدی! حاجی واقعا از دستت رفت. اگر خدا قرار است به ما پاداشی دهد برای 

همین یک کار  برای ما بس است!
آنان با همه وجود مشکلات و سختی زندگی مردم را در زیر تازیانه های  شدید گرما دیده بودند...

آنان دیده بودند که مردم صبورند و جز صبوری چاره ای ندارند و آه برنمی آورند.

دوره ی  پایان  تا  گفت:  قم  استاندار 
خدمتی دراستان قم؛ هر جا احساس کنم 
مدیری کارایی  و کار آمدی لازم را ندارد، 

در تغییر وی تعلل نخواهم کرد.
دکتر بهرام سرمست  پیش از ظهر روز 
چهارشنبه در نشست خبری با اصحاب 
رسانه که به مناسبت دهه کرامت در سالن 
امام جواد )ع( استانداری برگزار شد، طی 
حضرت  ولادت  تبریك  ضمن  سخنانی 
معصومه )س( با بیان اینکه همه ی ما 
مدیون کریمه ی اهل بیت )س( هستیم 
خدمت  بتوانیم  امیدواریم  کرد:  اظهار 
گذاران خوبی برای حرم ائمه اطهار علیهم 

السلام باشیم.
سوالات  به  اشاره  با  قم  استاندار 
تخصصی اصحاب رسانه در حوزه های 
اقتصادیی، فرهنگی، سیاسی و عمرانی 
تناسب وظایف شان  به  معاونین  افزود: 
بایستی نشست های تخصصی با اصحاب 

رسانه داشته باشند.
تعامل  استان  در  دولت  عالی  مقام 
مدیران با اصحاب رسانه را مورد تاکید قرار 
داد و افزود: مدیران نباید از پاسخگویی 
کنند  فرار  خبرنگاران  های  پرسش  به 
و این مسئله در ارزیابی آنها لحاظ می 
اینکه خبرنگاران  بیان  با  شود.سرمست 
در شناسایی مشکلات و انتقال آنها به 
مسئولین نقش ویژه ایفا می کنند افزود: 
البته در کنار روشنگری و اطلاع رسانی 
انتظار ما از اصحاب رسانه این است که 

اخلاق حرفه ای را رعایت کنند.
اجرایی  دستگاه های  مدیران   *
مردم  با  عمومی  ملاقات  به  ملزم 

هستند
وی همچنین با اشاره به ابلاغ دستور 
برگزاری ملاقات عمومی توسط مدیران 
دولتی گفت: مدیران ملزم به برگزاری این 
ملاقات ها در ساعات اولیه ی روز هستند.

استاندار قم در بخش دیگری از سخنان 
خود هماهنگی تیم شهرداری با استانداری 
را بسیار خوب ارزیابی کرد و گفت: پروژه 
شورای  جلسات  در  قم  شهرداری  های 
معاونین ارائه و در برنامه ریزی و سیاست 
گذاری شهری به صورت هماهنگ عمل 
می شود.وی گفت: مجموعه ی حاکمیتی 
استان قم به دنبال توسعه است و از هر 
گونه اقدام مدیریت شهری در این راستا 
پشتیبانی می کنیم.مقام عالی دولت در 
استان همچنین اجرای برنامه های تحول 
آفرین را مورد تاکید قرار داد و گفت: باید 
تلاش کنیم تا در دوره ی مدیریتی فعلی 
راستای  در  ماندگار  و  شاخص  کارهای 
تحقق الگوهای توسعه انجام شود.وی افزود: 
در همین راستا همایشی برای رونق تولید 
و جذب سرمایه گذاری برگزار خواهد شد 
و از همه ی استعدادها و ظرفیت ها برای 

اجرای این همایش استفاده خواهد شد.
در  مدیریتی  تغییرات  برایند   *

استان قم مثبت بوده است 
سرمست بحث انتصابات خود را نیز 
مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: اگر 
کسی اعتقاد به برنامه های دولت نداشته 
باشد نمی تواند در تیم مدیریتی استان قم 
باشد؛ اما با برخوردهای سلیقه ای کسی 
ازاین تیم حذف نخواهد شد.وی برایند 
تغییرات مدیریتی را بر اساس بازخوردهای 
دریافت شده مثبت ارزیابی و خاطرنشان 
جا  هر  دوره ی خدمتی؛  پایان  تا  کرد: 
احساس کنم مدیری کارایی لازم را ندارد، 
در تغییر وی تعلل نخواهم کرد.استاندار 
قم ادامه داد: هم افزایی؛ آرامش و تعامل 
شرط پیشرفت و توسعه ی استان است 

و این مسئله در دستورکار مجموعه ی 
حاکمیتی استان قم قرار دارد.مقام عالی 
های  از سرمایه  گفت:  استان  در  دولت 
اجتماعی و اقتصادی بایستی برای تحقق 
الگوی پیشرفت بهره بگیریم.استاندار قم 
همچنین با اشاره به فعالیت کانال ها در 
فضای مجازی اظهار کرد: طی نشستی 
ویژه با مدیران کانالها، سخنان، نظرات و 

انتقادات ایشان شنیده خواهد شد.
*  قم در رتبه پنجم امنیت کشور 

قرار دارد
معاون سیاسی امنیتی استانداری قم  
نیز دراین نسشت خبری گفت: استان 
قم از نظر امنیت در رتبه پنجم کشور 
قرار دارد که رتبه خوبی است و در تلاش 
کند.سید  پیدا  ارتقاء  رتبه  این  هستیم 
محمدرضا هاشمی اظهار کرد: امنیت از 
اصلی ترین وظایف معاونت سیاسی امنیتی 
استانداری به شمار می رود و دیگر وظیفه 
برگزاری  کشور  وزارت  را  معاونت  این 
انتخابات سالم تعیین کرده است.وی با 
اشاره به برگزاری انتخابات مجلس شورای 
اسلامی در اسفندماه امسال، تصریح کرد: 
در راستای هماهنگی و آمادگی برای آغاز 
روند انتخابات در قم، تاکنون سه جلسه 
ستاد انتخابات در استان قم برگزار شده 
استاندار  امنیتی  و  است.معاون سیاسی 
قم با اشاره به بالا بودن سطح امنیت در 
شورای  تلاش های  با  گفت:  قم،  استان 
تأمین در قم، این استان رتبه پنجم امنیت 
را در سطح کشور به خود اختصاص داده 
است.وی با بیان اینکه توجه به وضعیت 
حاشیه نشینی از مهمترین مسائل حوزه 
اجتماعی در استان به شمار می رود، بیان 
کرد: اعتباراتی که به این مسئله در سال 
۱۳۹۶ تخصیص یافته بود کمتر از یک 
با  اما  بود  تومان محاسبه شده  میلیارد 
پی گیری های استاندار این اعتبار در سال 
۱۳۹۷ به مبلغ ۶ میلیارد تومان افزایش 

یافت.
تجمعات  27درصدی  کاهش   *

غیرقانونی درقم
هاشمی از کاهش تجمعات غیر قانونی 
در قم خبر داد و گفت: تجمعات غیرقانونی 
در قم ۲۷ درصد کاهش یافته است.وی 
در بخش دیگری از سخنان خویش از 
داد  خبر  متجاهر  معتادان  آوری  جمع 
معتادان  آوری  جمع  مسئول  گفت:  و 
متجاهر نیروی انتظامی و همچنین متولی 
نگهداری آنها نیز بهزیستی است.معاون 
سیاسی امنیتی استاندار قم گفت: در حال 
کمپ  دو  و  کمپ خصوصی  دو  حاضر 
اجباری دولتی در استان قم وجود دارد و 
در کنار آنها ۸۰ مرکز درمان سرپایی نیز 
برای درمان اعتیاد در سطح استان فعالیت 
دارند.وی در ادامه سخنان خویش از اجرای 
طرحی برای نگهداری معتادان متجاهر در 
قم به صورت پایلوت خبر داد و عنوان کرد: 
مرکزی به وسعت ۳۵۰ هکتار در جاده قم 
- کاشان برای نگهداری معتادان متجاهر 

جانمایی شده که در نوع خود کار بسیار 
ارزشمندی به شمار می رود.هاشمی با ارائه 
توضیحاتی در ارتباط با نحوه نگهداری و 
برنامه های خاصی که برای این معتادان 
در نظر گرفته شده است، گفت: معتادان 
متجاهر در مرکزی بزرگ به وسعت ۳۵۰ 
هکتار به مدت ۶ ماه با محوریت مهارت 
آموزی و اشتغال و آموزش فنی حرفه ای 

نگهداری می شوند.
میلیارد   ۱۱۰۰ از  بیش  تزریق   *

تومان به چرخه تولید قم
و  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون   
توسعه منابع انسانی استاندار قم  نیز در 
این نشست خبری گفت: استان قم دارای 
منابع بانکی خوبی است و سال گذشته 
توانستیم مبلغ هزار و ۱۷۲ میلیارد تومان 
منابع بانکی را به چرخه تولید قم تزریق 
کنیم.مهرداد غضنفری اظهار کرد: سال 
به  انقلاب  معظم  رهبر  سوی  از  جاری 
نام رونق تولید نامگذاری شد که حسب 
پیگیری دغدغه رهبری یکی از محورهای 
مهم فعالیت ها در مسیر تسهیل امور 
اقتصادی است.وی با بیان اینکه برای رونق 
تولید باید تسهیل صورت بگیرد، گفت: 
در این راستا ۱۲۸ جلسه اصلی و فرعی 
برگزار شد که ۷۲ درصد مصوبات آنها به 
اجرا رسید و ۱۶ واحد صنعتی راکد به 
چرخه تولید بازگشت.معاون هماهنگی 
انسانی  منابع  توسعه  و  اقتصادی  امور 
استاندار قم با اشاره به وجود منابع بانکی 
خوب در قم گفت: سال گذشته هزار و 
۱۷۲ میلیارد تومان منابع بانکی به چرخه 
تولید قم تزریق شد که ۲۰ هزار شغل را 
در این استان تثبیت کرد.وی همچنین 
بودجه عمرانی در قم را مورد اشاره قرار داد 
و گفت: سال گذشته ۲۴۹ میلیارد تومان 
به بخش عمران قم اختصاص یافت که 
این مبلغ با رشد شش ونیم درصدی به 
۲۶۵ میلیارد تومان در سال ۹۸ رسیده 
است.غضنفری با اشاره به بودجه اجرای 
پروژه ها در قم اضافه کرد: استان قم به 
حضور بخش خصوصی بیش از پیش نیاز 
است که در این راستا می شود به اجرای 
پروژه تولید انرژی خورشیدی اشاره کرد 
که برای یک مگاوات تولید انرژی نیاز به 
یک میلیون دلار هزینه نیاز داریم که در 
این راستا لازم است بخش خصوصی ورود 
پیدا کند.وی با اشاره به کسب رتبه نخست 
شهرک های صنعتی قم در واگذاری زمین 
بیان کرد: در چهار ماهه نخست سال ۵ 
برابر مدت مشابه سال قبل زمین یعنی در 
حدود ۳۰ هکتار در شهرک های صنعتی 

واگذارشده است.
* امکان تغییر کاربری منوریل قم 

وجود ندارد
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار 
قم  نیز در این نشست خبری گفت:با 
توجه به بودجه ای که تعریف شده است، 
امکان تغییر کاربری منوریل قم وجود 
ندارد.محسن با اشاره به طرح های توسعه 

ای در قم عنوان کرد: طرح عمرانی ضلع 
شرقی حرم مطهر حضرت معصومه)س( 
خصوصی  بخش  مشارکت  با  زودی  به 
عملیاتی می شود.معاون هماهنگی امور 
طرح  افزود:اجرای  قم  استاندار  عمرانی 
ساماندهی اطراف حرم مطهر با پشتیبانی 
اراضی ۴۸ هکتاری پردیسان به ارزش هزار 
میلیارد تومان در دست اقدام است.وی 
اظهار کرد:۹۰ درصد از مشکلات فرودگاه 
قم حل شده و با توجه به پیگیری مطالبات 
و حقوق مردم،این پروژه در حال پیگیری 
است.بهشتی در مورد وضعیت تامین آب 
در قم بیان کرد:سدهای کوچری و ۱۵ 
خرداد در قم در وضعیت خوبی به سر می 
برند و بارندگی های اخیر برکات زیادی به 
همراه داشت.وی عنوان کرد:۴۵ میلیون 
محیط  احیای  برای  حقابه  مکعب  متر 
زیست و تقویت کشاورزی به استان قم 
تخصیص یافت که از محل رودخانه قمرود 

وارد دشت های پایین دست می شود.
* تغییر کاربری برخی از محیط 

های دانشگاهی صحت ندارد 
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار 
از  برخی  کاربری  کرد:تغییر  اظهار  قم 
ندارد  صحت  دانشگاهی  های  محیط 
جهت  در  دانشگاهها  از  برخی  فقط  و 
را  اقتصادی  های  طرح  درامد  افزایش 
برای خود تعریف کرده اند.وی در رابطه 
 ۴.۷ به  که  طرح  گفت:این  منوریل  با 
کیلومتر کاهش پبدا کرد و با توجه به 
برگزاری جلسه ای با ریاست مجلس در 
تهران از اعتبارات ملی این طرح ادامه می 
یابد ضمن اینکه با توجه به بودجه ای که 
تعریف شده است، امکان تغییر کاربری 

منوریل قم وجود ندارد.
در  فرهنگی  برنامه  اجرای 7۰   *

دهه کرامت
معاون امور هماهنگی استانداری قم  
در خصوص  خبری  نشست  دراین  نیز 
برنامه های دهه کرامت عنوان کرد:۷۰ 
برنامه فرهنگی در طول اعیاد دهه کرامت 
برگزار خواهد شد.یونس عالی پور اظهار 
کرد:زیباسازی سیمای شهری، برگزاری 
فرهنگی  متنوع  های  برنامه  و  جشن 
دختران،  برای  ورزشی  هایی  برنامه  و 
این  در  مطهر  حرم  موزه  شدن  رایگان 
ایام از جمله برنامه هاست.عالی پور عنوان 
کرد:آزادسازی بانوان دارای جرائم غیر عمد 
یکی از برنامه های مهم در این ایام است 
همچنین از مقام خدیجه انقلاب اسلامی 
همان بانویی تبعه فرانسه که در قم مدفون 

هستند تجلیل می شود.
* شناسایی و آسیب شناسی بیش 

از ۱6 معضل شهر قم 
فرماندار قم نیز در این نشست خبری  
از برگزاری برنامه های مختلف در حوزه 
معاونت های سه گانه سیاسی و انتظامی، 
برنامه ریزی و اقتصادی و هماهنگی امور 
عمرانی خبر داد و افزود:تمامی مسائل و 
مشکلات در حال آسیب شناسی است و 
تاکنون بیش از ۱۶ معضل در قم شناسایی 
است.مرتضی  شده  شناسی  آسیب  و 
حیدری رسیدگی به مشکلات قم را دارای 
اهمیت برشمرد و گفت:پایش اطلاعات 
انبارها و محل نگهداری کالاها به منظور 
جلوگیری از قاچاق و رسیدگی به خانه 
های مسافر و خانه های بازی فاقد مجوز 
دیگر  از  قانونی  غیر  های  مهدکودک  و 
اقدامات مهم است.حیدری عنوان کرد:در 
حال حاضر ۸۰ خانه بازی ویژه کودکان 
فاقد مجوز است که وضعیت آن ها در حال 

پیگری است.

استاندار قم: 

مدیرانناکارآمدراتغییرمیدهم

ارابه مرگ تولید می کنیم! کاریکاتور

مهدی عزیزی 

مدیر کل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم :

میوه فروشان میدان نبوت 
شناسنامه دار و ساماندهی می شوند

مدیر کل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم در خصوص 
نحوه ساماندهی میوه فروشان میدان نبوت، گفت: در فاز دوم طرح جمع آوری 
میوه فروشان و عوامل سد معبر، پس از شناسایی و شناسنامه دار نمودن این 
افراد شرایط ساماندهی بودن نسبت به جانمایی در مکانهای مجاز اقدام 
می گردد تا از هرگونه سوء استفاده و تضییع حقوق افراد پیشگیری گردد 
.احمد رضا شفیعی در خصوص اقدامات و برنامه های اجرایی در پاکسازی و 
ساماندهی میدان نبوت، اظهار کرد: یکی از مهم ترین و زیربنایی ترین مبانی 
برای داشتن شهری سالم و بدون تخلف آشنایی و مشارکت مردمی در 
برخورد با تخلفات شهری است که این تخلفات مجموعه مواردی هستند 
که علاوه بر نقض حقوق شهروندی، سلامت روان در زیبایی شهری را نیز 
دچار اخلال می نمایند و موجب آسیب رسانی و مزاحمت و سلب حقوق 
دیگر شهروندان و تهدید سلامت اجتماعی می شود.مدیر کل پیشگیری و 
رفع تخلفات شهری شهرداری قم ادامه داد: پس از اجرای طرح های موفقی 
که در شهر از سنوات گذشته در جهت انتظام بخشی معابر و بوستان ها با 
همکاری دستگاه های قضایی و انتظامی اجرایی شد و بحمدالله توفیقات 
ارزنده ای را در پاکسازی معابر از موارد سد معبر و آزاد سازی مسیرها و ایجاد 
رضایت عمومی حاصل شد اما یکی از دغدغه های مهم شهروندان همچنان 
باقی مانده بودن و آن سد معبر موجود در میدان نبوت بود.شفیعی در 
ادامه افزود: اما چالش که در میدان نبوت همچنان وجود داشت و مشکلات 
عدیده ای را برای شهروندان و زائرین و مسافرین در زمینه های مختلف ایجاد 
کرده بود.وی با تاکید بر اینکه شکایات و تماس های متعدد مردمی، وجود 
گره های سخت ترافیکی و آزار دهنده، اختلال در نظم و انضباط شهری و 
نازیبایی در منظر شهری و مهم تر از همه موارد ایمنی و امنیتی که بدلیل 
استفاده های غیر اصولی از تاسیسات و کابل های برق شهری شده تماماً از 
عمده معضلاتی بوده که متاسفانه در یک نقطه از شهر بدلیل عدم تمکین 
قانونی و اخلاقی برخی از افراد شاهد بودیم، خاطرنشان کرد: متاسفانه علی 
رغم پیگیرهای متعدد و جلسات مکرر استانی و اخطارهای مکرر، تذکرات 
شفاهی و توجیهی و ایجاد فضای جایگزین برای فروشندگان هیچگونه 
اقدامی در جهت رعایت حقوق عمومی و رفع معضل شهری را شاهد نبودیم 
که در بررسی ها مشخص شد یک نفر در این میدان پنج نقطه را به دلایل 
و عناوین مختلف تصاحب کرده و فعالیت های غیر مجاز داشته است.مدیر 
کل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم در ادامه اقدامات اجرایی 
در رفع معضل میدان نبوت را مورد توجه قرار داد و افزود: لذا مجموعه 
مدیریت شهری مطابق قوانین و ضوابط شهری و با همکاری شورای تأمین 
شهرستان، دادستان و فرماندار و فرمانده ناجا و دیگر دستگاه های اجرایی 
مرتبط در جهت رفع این معضل مهم شهری با آماده باش و فعالیت ویژه 
۳۰۰ نفر نیروی اجرایی، ستادی، پارکبان و ۲۰۰ دستگاه خودرو سبک، 
سنگین، نسبت به پاکسازی کامل محل در یک طرح ضربتی مشترک با 
رعایت شعار قانون محوری، اخلاق مداری اقدام کرد.شفیعی تصریح کرد: 
کلیه موارد سد معبری موجود رفع شد تا یکی از دغدغه های مهم شهر 
مقدس قم که به عنوان یک آسیب جدی برای شهروندان شناخته می شد 
به نحو شایسته مرتفع شود.وی گفت: شهروندان از سال گذشته بدلیل وجود 
این معضل شهری تماس های مکرری داشتند و تاخیر به وجود آمده در 
جمع آوری سد معبر بدلیل دادن ایجاد فرصتی برای افرادی که بدلیل 
منافع اقتصادی در محل کلیه حقوق دیگر شهروندان را نادیده گرفته بودند 
جهت تمکین قانونی و رفع خود جوش و استفاده از فرصت های جایگزین 

که شهرداری ایجاد کرده بود، بوده است.

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم  خبرداد

جانمایی و نصب المان شهدای خلبان 
در میدان مفید 

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم از نصب و جانمایی المان 
شهدای خلبان هواپیمای جنگنده اف۴ در میدان مفید قم خبر داد.

سید محمد موسوی منش با اشاره به نصب المان هواپیمای F۴ در 
میدان مفید قم اظهار کرد: از سال گذشته پیرو سلسله جلساتی، مقرر شد 
که با همکاری بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس ارتش)نیروی 

هوایی( کار مشترکی صورت گیرد و المان هواپیمای F۴ انتخاب شد.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه هواپیما و ابعاد و اندازه های آن محرمانه 
است و اطلاعات قابل تحویل نیست مقرر شد که شهرداری ساخت پایه 

و نورپردازی را انجام داده و بنیاد هم ساخت، حمل و نصب را انجام دهد.
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم با بیان اینکه در همین 
راستا بعد از جلسات مکرر جانمایی مقابل باغ موزه انقلاب و دفاع مقدس 
صورت گرفت که به نوعی آدرس دهی پروژه باغ موزه را هم داشته باشد، 
خاطرنشان کرد: جانمایی در میدان مفید مقابل باغ موزه صورت گرفته و 
در کار مشترکی اقدامات صورت گرفت و نهایتا روز گذشته نصب هواپیما 
صورت گرفت؛ طول کار ۲۲ متر، عرض آن ۱۳٫۵ متر و در ارتفاع ۵ متری 

دم هواپیما و در ارتفاع ۶ متری نوک آن قرار گرفته است.
موسوی منش با تاکید بر اینکه این المان یادبود شهدای نیروی هوایی 
و هفت خلبان شهر قم است که مظلوم واقع شده بودند، تصریح کرد: یکی 
از مهم ترین اسکادران های نیروی هوایی در زمان دفاع مقدس از شهر قم 
بودند که شاخص ترین آنها شهید عباس اکبری است که آخرین خلبان 
شهید دفاع مقدس است و در عملیات مرصاد به شهادت رسید و تا اواسط 
دهه ۸۰ مفقود الاثر بود و بعد از این مدت پیکر مطهر ایشان پیدا و تشییع 
شد؛ به نوعی می توان گفت با اینکه قم پایگاه هوایی نداشته اما خلبانان آن 

از تاثیرگذاران جنگ بوده اند.

شهردار منطقه هشت قم خبر داد

بهره برداری از بوستان بانوان 
منطقه هشت در دهه کرامت

شهردار منطقه هشت قم گفت: بوستان بانوان واقع در بلوار مسلم 
پردیسان در دهه کرامت به بهره برداری می رسد.

ابوالفضل مستقیمی با بیان اینکه عملیات عمرانی این پروژه از اواخر سال 
۹۶ آغاز شده است، ابراز داشت: این بوستان با مساحتی بالغ بر ۱۳،۲۰۰متر 
مربع در راستای رفاه حال بیشتر بانوان احداث شده است.وی در ادامه به 
هزینه احداث بوستان اشاره کرد و ابراز داشت: هزینه احداث این بوستان 
بیش از ۲۲میلیارد ریال بوده است.مستقیمی با بیان اینکه کاربری های 
متعددی برای بوستان فوق در نظر گرفته شده است، افزود: فضای سبز، 
نمازخانه، سرویس بهداشتی، بوفه، اتاق مدیریت و انبار، و اتاق کودک از 
جمله کاربری های در نظر گرفته برای این بوستان می باشد.وی در ادامه 
زمین های بازی شنی و بازی کودکان، مسیر دوچرخه سواری، آبنما، 
آلاچیق و مبلمان شهری را از دیگر امکانات این بوستان برشمرد.مستقیمی 
در پایان توسعه فضای سبز و بوستان های شهری را از اولویت های مدیریت 
شهری در منطقه هشت برشمرد و خاطر نشان کرد: در سال جاری نیز 

عملیات عمرانی چندین بوستان در حال انجام است.

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی قم خبرداد

آغاز جشنواره اقوام و عشایر 
در بوستان علوی 

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی قم از برگزاری جشنواره 
اقوام و عشایر در بوستان علوی این شهر به مناسبت دهه کرامت خبر داد.

ابوالقاسم مقیمی با اشاره به برگزاری جشنواره اقوام و عشایر به مناسبت 
دهه کرامت در قم، افزود: این جشنواره از پنجشنبه ۱۳ تیرماه همزمان با 
میلاد کریمه اهل بیت )ع( تا روز جمعه ۲۱ تیرماه در بوستان علوی دایر 

می شود.
مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی قم گفت: در این جشنواره 

مردم تمامی شهرهای ایران به ویژه شهر قم حضور دارند.
مقیمی عنوان کرد: در این جشنواره علاوه بر ارائه غذاهای سنتی و صنایع 
دستی، سوغات و بازی های بومی و محلی و زورخانه ای، برنامه هایی جهت 

آموزش فرهنگ شهروندی نیز ارائه می شود.
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مدیرکل تشخیص و وصول درآمد 
عوارض  چنانچه  گفت:  قم  شهرداری 
پرداخت  خود  مقرر  موعد  در  خودرو 
نـشود، مشمول ۲ درصد جریمـه به  ازای 

هرماه تأخیر خواهد شد.
علی اصغرجدی با اشاره به بند »ب« 
ماده ۴۷ قانون مالیات بر ارزش افزوده، 
اظهار کرد: بر اساس قانون مذکور، مالکان 
خودروهای سواری و وانت  دوکابین اعم  
از تولید داخلی یا وارداتی مکلفند عوارض 
سالیانه خودروهای متعلق به خود را به 
نرخ  ۱٫۵ در هزار قیمت فروش کارخانه 
گمرکی  ارزش  مجموع  یا  و  )داخلی( 

مندرج  قیمت های  براساس  )وارداتی( 
در جداولی که سازمان مالیاتی کشور 
اعلام می دارد به حساب شهرداری محل 

فعالیت واریز نمایند.
مدیرکل تشخیص و وصول درآمد 
شهرداری قم با تأکید بر اینکه چنانچه 
این عوارض در موعد مقرر خود پرداخت 
به   نـشود، مشمول ۲ درصد جریمـه 
شد.جدی  خواهد  تأخیر  هرماه  ازای 
افزود: شهروندان می توانند با پرداخت 
سالیانـۀ عوارض خودروی خود از مزایای 
عدم شمول ۲ درصد جریمـۀ ماهانـه 
برخوردار شوند.وی به اشاره به ورود افراد 

برخی  گفت:  زمینـه،  این   در  سودجو 
آنها  جرایم  که  ادعا  این  با طرح  افراد 
قابل بخشودگی می باشد و یا می توانند 
عوارض خود را در شهرهای دیگر با مبلغ 
داد:  هشدار  نمایند،  پرداخت  پایین تر 
کسانی که به این افراد مراجعه می کنند، 
مطمئن باشند دچار ضرر و زیان خواهند 
شد، زیرا درصورت برگشت به شهر محل 
دریافت عوارض باید بـطور مجدّد این 

عوارض را طبق قانون پرداخت کنند.
مدیرکل تشخیص و وصول درآمد 
برای  مالکان  یادآورشد:  قم  شهرداری 
پرداخت عوارض می توانند به شهرداری 

مرکز قـم و یا دفاتر پیشخوان خدمات 
سامانـۀ  طریق  از  یا  و  مراجعه  دولت 
قـم  شهرداری  الکترونیکی  خدمات 

بـصورت اینترنتی پرداخت نمایند.
جدی بیان داشت: شهروندان باید در 
نظر داشته باشند با پرداخت این عوارض 
در سازندگی شهر مشارکت می کنند و 
آبادی شهر،  و  سبب می شوند عمران 

سرعت بیشتری به خود بـگیرد.
وی درخصوص موارد مصرف عوارض 
این  حاصل از  درآمد  گفت:  خودرو، 
عوارض، صرف بهبود عبور و مرور، حمل  

و نقل و بهبود محیط شهری می گردد.

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم :

عدم پرداخت سالیانه عوارض خودرو مشمول 2 درصد جریمه ماهیانه می شود

اخبــار


